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P. 3: Rozhovory s respondenty 

V souladu s etikou výzkumu nejsou přepisy rozhovorů obsahující citlivé osobní údaje dostupné 

k veřejnému prohlížení. 

 

1. Rozhovor s Veronikou 

 

Tak tě tady vítám a napřed tě požádám o medailonek. Takže krátký informace k tobě: 

jméno; věk; vzdělání mě zajímá; rodinný stav mě zajímá (dětná / bezdětná) a tak. 

Hm, tak jo, tak můžu? 

Hm. 

Takže Veronika, jestli stačí? 

Stačí. 

Věk 38, vzdělání VŠ magisterské, chceš i obory? 

Můžeš. 

Psychologie na FFUK a výtvarná výchova a pedagogika na PedF UK. A… co tam bylo… jsem 

teda svobodná, mám syna a žiju s ním sama. Mám 8-letýho syna. 

Dobře. Potom ještě bydliště – jestli bydlíš: velkoměsto, město, venkov… 

Tak bydlím v chatě na venkově. 

Jasně, jasně. A zároveň dojíždíš do města… 

Jo, dvakrát týdně do Prahy za prací. Jo a práce jsi se ptal ještě? 

Ano, můžeš zmínit práci. 

Pracuju v Mezipatře jako socio-terapeutka s dětma na individuálních terapiích. 

Výborně, děkuju. 

A pak ještě poslední údaj k tomu, a to je doba, jak dlouho a kdy jsi byla členem woodcraftu, 

nebo nějakým způsobem jsi v tom participovala. 

Jo, takže začala jsem v 9 letech a skončila jsem… To se nedá říct asi úplně přesně, kdy jsem 

skončila, ale přibližně v… kolem 19, ale fakt to nevím přesně, protože ten odchod byl takovej 

pomalejší. 

Jasně. 

Ale zároveň to bylo teda v turistickým oddílu Scarabeus a Scarabeus se v průběhu toho, co už jsem 

tam byla, přidal do woodcraftu a já už teda nevím ten rok, kdy se dostal, takže jakoby jen část toho 

byla i ve woodcraftu a byl to stále ten stejný oddíl. 

Ano, výborně. Tak to máme k tomu medailonku, to máme ucelený informace o tobě, a teď 

teda můžeš sdělit čistě tvůj osobní příběh, který se dotýká teda woodcraftu a ve spojitosti 

s tématem – tématem indiánství, výchova, indiánská spiritualita. 

Jo. 

Úplně volně. 
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Ty jo, to je takový obšírný… 

No, tak já začnu. Takže asi je důležitý říct pro mě, že vlastně už od těch 9 let, kdy jsem tam začala, 

tak jsem tím byla hodně fascinovaná a mělo to pro mě prostě důležitej, hodně důležitej význam. A 

vlastně i v nějakým osobním příběhu, jestli chceš tohleto, mně to připadá důležitý…? 

Můžeš, určitě. 

Tak jsem jako dítě byla taková docela citlivý dítě až k nějakým sklonem k nějaký jako depresivně a 

úzkostem a chodila jsem na základní školu a v těch devíti, kdy jsem začala chodit do toho oddílu 

tak se to strašně proměnilo tohleto nastavení. Já mám pocit, že ten oddíl tam sehrál hodně důležitou 

roli. A ještě si teďka vybavuju přesně ten okamžik, kdy jsem věděla jako že tam chci, a to bylo že 

jsme byli na základní škole v normální teda třetí třídě, řekněme, a přišli tam teda do třídy indiáni 

jako se všema těma oblečením a nějakýma nástrojema z toho našeho budoucího oddílu a jedna 

z nich byla z nich byla žena Josefa Porsche budoucí… a začala povídat o tom oddíle a jestli 

bychom tam nechtěli chodit a – vlastně to bylo takové verbování do toho oddílu – a mně to přišlo 

úplně boží, já jsem nevěděla, že něco takovýho vůbec existuje do tý doby a to jsem chodila na 

nějaký tanečky a to mě vůbec nebavilo a  teďka když o tom takhle povídali, tak mně bylo úplně 

jasný, že tam budu chodit. Tak jsem šla potom za rodičema a říkala jsem jim to a oni měli asi 

nějaký obavy mě tam jen tak poslat samu – kdo ví, co tam bude za lidi a tak – takže moje máma 

řekla mýmu bráchovi, že tam bude chodit se mnou. A tak to jako staršímu bráchovi. A tak to začalo 

a brácha tam zůstal asi do svých 15, takže tam byl trochu kratší dobu než já, ale já myslím, že ho to 

taky hodně ovlivnilo. No a… ty jo… mám říct třeba jak to vypadalo to chození do oddílu, nebo? 

Jasně, klidně, určitě. 

No tak měli jsme teda schůzky jednou týdně, v Divoký Šárce to bylo, protože tam jsem poblíž 

bydlela, tam byla i ta škola a ten oddíl, a měli jsme tam klubovnu… My jsme chodili do nějaký 

družiny nejdřív, že jsme jako sdíleli prostory s družinou a pak jsme se přesunuli na… do centra 

města, do centra Prahy, kde už měli vlastně klubovnu. A pak jsme jezdili na výpravy, to taky bylo 

už rovnou od těch 9 let a to byly takový víkendový akce do přírody, kde jsem spali přímo pod 

širákem, nebo jsme měli takový celty, který jsme si skládali vždycky dvě celty dohromady a z toho 

se stal stan. A pak jsme v létě vlastně už to první léto, co jsme tam nastoupili, tak jsme měli ty 

tábory, a to trvalo měsíc a bylo to prostě na louce jako uprostřed přírody a celý jsme si to tam 

postavili a zařídili sami a bydleli jsme teda v týpkách. A měli jsme nějakou takovou provizorní 

kuchyň, kterou jsme si postavili taky sami komplet a tak. 

No, teď by mi možná pomohlo mít nějaký otázky, Stando, protože… 

Tak. Ono tím, že to zaměření na výchovu, rozvoj osobnosti a na to indiánství a indiánskou 

spiritualitu, indiánský společenství, indiánský tradice a podobně… Takže jak to v kontextu 

s těmito tématy jako jak to na tebe působilo, jak tě to ovlivnilo, jak jsi to vlastně prožívala a 

tak. 
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Jo, pro mě bylo hrozně důležitý to, že tam součástí toho hlavně těch táborů byly právě indiánský 

rituály. A já jsem je brala velmi vážně a jako cítila jsem, že mě to jako hluboce oslovuje, jako dítě. 

A takže já si vybavuju různý věci, jako že sedíme kolem ohně a teď máme nějaký ten slavnostní 

sněm a já jsem byla vybraná, abych byla jeden ze čtyř – taky jsem tomu říkali vlastně ohnivci – co 

jsme zapalovali oheň na ten sněm, takže jsem měla jsem se naučila nějakou průpovídku k tomu a 

každej zapaloval z toho jednoho světovýho směru ten oheň a na to jsme si vyráběli takový… jak se 

tomu říká… prostě pochodně, kterýma jsme to pak zapálili a… jo, takže tohle bylo důležitý, že tam 

byly třeba i různý role, že jsme získávali, jo. A ty role byly trochu závislý na nějakejch jako 

řekněme zásluhách, ale spíš takových jako osobnostních zásluhách, kdy vedoucí určovali, kdo teda 

v jakou chvíli bude co dělat, protože se třeba nějak dobře v něčem osvědčilo to dítě. A i si třeba 

vybavuju moment, kdy právě to už jsme byli v tom woodcraftu – a byla jsem pořád dítě, nebyla 

jsem dospívající, takže jsme tam vlastně možná vstoupili brzo, to mi bylo třeba 11 – kdy za náma 

přišel někdo právě z toho wodcraftu, jakoby nějakej takovej zkušenější indián, a ten s naším 

hlavním vedoucím si vzal několik dětí jako… jim prostě večer řekl, že s námi chce za úsvitu slunce 

o něčem mluvit, tak jsme ráno – ještě než vyšlo slunce – tak jsme taková skupinka došli někam na 

skálu a on nám tam řekl, že od teď jsme psí vojáci toho oddílu, což už si teď úplně přesně 

nevybavuju, co to všechno obnášelo, ale vím, jak důležitý moment to pro mě byl – jako i v tom 

nějakým vyznamenání i v tom prostě slavnostní atmosféře při tom východu slunce na tý skále s tím 

zkušeným starým indiánem… No takže mě hodně oslovily ty rituály, který tam byly jako vlastně 

každodenně nějak zařazený na tom táboře. Já si úplně… Mám pocit, že ty tábory pro mě byly to 

hlavní, protože ty schůzky a víkendovky byly taky jako důležitý, ale spíš mi přišly jako udržovací 

k tomu vztahu nějak v našem vzájemnu, ale na tom táboře to byly teprve hodně ty indiánský věci. 

Vlastně jedna z věcí, nebo jedna z otázek směřuje právě jakoby k motivaci a k tomu, co 

vlastně tě tam přivedlo do toho právě. A co tam jsi považovala za nějak jako cennýho, 

přínosnýho… 

Já jsem si zrovna vzpomněla ještě na něco jinýho. Můžu to ještě doříct, než to zapomenu? 

Jo, určitě. 

Ještě že jak co bylo hrozně důležitý, protože ty sněmy celkově, že jsme měli vlastně často ranní i 

večerní sněm a já si teďka hodně uvědomuju, že vlastně tam jsem poprvý zažila nějakou v podstatě 

terapeutickou práci skupinovou, protože jsme teda… součástí sněmu vždycky bylo, že kolovalo 

mluvící dřevo a každej vlastně byl vyslechnutý a bylo důležitý, že nikdo mu do toho nevstupuje, 

každý ho vyslechne, nikdo na to nereaguje, a takhle každý má ten svůj prostor na to, aby mohl 

mluvit. A po tom kruhu případně bylo možný se k tomu nějak vrátit, ale vlastně bylo důležitý 

dodržet ten kruh a to mluvící dřevo… 

Ano, přesně, ano… „talkink stick“ se tomu říká, že jo? 

Ano. Takže vlastně si uvědomuju, že spoustu těch prvků, co to mělo, tak vlastně se třeba používají 

v terapii, nebo že jsem je i já potom využívala při práci s dětma v lesní škole a vlastně školce… 
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Hm… Výborně. 

Takže právě i v tý škole třeba jsem zavedla to mluvící dřevo, kdy jsme si ho sami vyrobili takovým 

indiánským způsobem. Já jsem učila ve škole Lví srdce, což je lesní škola v Dobřichovicích. 

Jo a pak různě třeba k těm rituálům ještě – třeba uvozování toho kruhu nějakou hudbou a celkově 

vlastně zpívání indiánských písní tam bylo, jako v indiánském jazyce. A tančení indiánských tanců 

bylo součástí těch rituálů. Potní chýše indiánská s obřadem. To jsme zažili vždycky několikrát za 

ten tábor. Což je něco, co třeba teďka moji kamarádi v mém věku jako objevujou jako úžasnou 

spirituální aktivitu a já jsem vlastně takhle měla možnost zažívat to jako dítě. Což jako myslím je 

velký bohatství. 

… 

A teď můžeš zpátky k tý otázce. Už jsem ji zapomněla. 

Ano. Vlastně ta otázka byla i ta prvotní, která směřovala k motivaci. Takže vlastně co tě tam 

přivedlo konkrétně. I když jsi zmiňovala už tu školku a ty indiány. Tak jestli bys dokázala 

konkretizovat, co bylo to, co tě tam oslovilo a co tě tam potom drželo? 

Jo, no určitě to bylo to, že jsem právě před tím, jak jsem trochu mluvila o sobě, když jsem byla 

malá, tak já jsem neměla úplně pocit smyslu toho dětství. A já si myslím, že mi hrozně moc 

chybělo nějaký dobrodružství a nějaký spojení s přírodou, protože to jsem prostě moc neměla, a 

když jsem to v tom oddíle objevila tyhle věci a ty rituály, tak mi to vlastně zaplnilo to místo v duši, 

který po tom volalo. Že jako úplně cítím, že ten nedostatek smyslu byl přesně jako potom 

naplněnej. 

Takže samozřejmě že v těch 9 letech jsem si to takhle nepojmenovávala, ale ten pocit tam byl. Jako 

že to volání po tom zažít něco takovýho jako tradičního v lese… s ohněm, s dobrodružstvím… to 

mě prostě velmi lákalo. 

Hm, výborně. Zároveň jsi zmínila i to společenství jako takový, tak vlastně jak hodnotíš to 

společenství. Vlastně ten kmen vůbec nebo ten oddíl, tak co pro tebe znamenalo? 

No myslím, že jsem měla velký štěstí na vedoucí, že to byli takoví… že když si na to vlastně 

vzpomínám, anebo je někdy i potkávám (s některýma jsem v kontaktu), tak si myslím, že jsou 

vzácný lidi, který měli ten dar mě do toho tak dobře uvést a vlastně mě to uměli pro to nadchnout. 

A pak tam samozřejmě bylo spoustu dalších vztahovej věcí jako s dětma třeba ostatníma, kdy 

někdy to šlo, někdy to nešlo… Já jsem třeba těžce nesla, když nějaký holky to nebraly vážně ty 

věci a nějak si z toho dělaly srandu, tak já jsem to vážně brala, tak vím, že jsme tam někdy řešili 

takovýhle nějaký neshody i třeba. To už potom tam už toho bylo spoustu asi jako v každým 

dětským kolektivu a nebylo to asi zas tak důležitý, no. Musím říct, že odtamtud nemám nějaký 

velký přátelství z těch dětí, z těch jako svých vrstevníků, ale spíš se doteďka vídám s některýma 

z těch svých vedoucích. 

A vlastně ani nikdo z těch mých vrstevníků tam vlastně potom nezůstal jako vedoucí. Tak to tak 

trochu tam byl rozpad, když jsme byli starší. A vlastně jenom jeden. Jo tam je taky možná důležitý 
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říct, že bylo zajímavý, že tam se mnou šli další tři kluci ze stejný třídy. Jak tam za náma přišli ti 

indiáni do tý třídy, tak jsme tam šli takhle ve čtyřech. 

Jo a pak taky nějaký lásky tam proběhly. Prostě tak obyčejně jako na každým jiným táboře asi. Ale 

k těm vedoucím jsem cítila, že k nim i hodně vzhlížím k některým. 

Hm, to je možná i taky dobrá, jako dobrej point vůbec funkce a role těch vedoucích… Jo, jak 

si vlastně jako mohla vnímat… No, co jako vlastně pro tebe představovali a co ti dávali… 

Jo, to mám teďka zkusit nějak říct? 

Noo, jestli… 

Hm, jako to je asi že každej něco úplně jinýho, takže je hodně těžký to asi nějak zobecnit… No teď 

mi běhají hlavou ty lidi a každej byl pro mě něčím jiným důležitej, tak se nedá ověřit. 

No, to samo o sobě je dobrá výpověď. Že vlastně tím, že tam byli a každej z nich něco 

představoval… 

Hm, jo ale je pravda, že byli hodně odlišný a vlastně… trochu mám pocit, že každýho jsem tam 

měla pro něco jinýho. Třeba tam byla taková holka, která… všichni byli teda přibližně o nějakých 6 

– 10 let starší než já, řekněme. A byla tam třeba holka, která byla taková hodně jako pečující, tak 

jsem věděla, že můžu přijít, když mi bude smutno za ní, nebo když budu potřebovat… když jsem 

prostě když budu potřebovat trochu utěšit nějak na tom táboře třeba. Pak tam byl jako hlavní 

vedoucí, kterej byl spíš že měl takový jako svoje i třeba striktní názory, takže já jsem ho jako 

uznávala spíš jako autoritu. Pak tam byl jinej, kterej nádherně hrál na kytaru a fakt jako takovej 

mladej indián v tom oblečení prostě to na mě působilo silným dojmem hodně. Pak tam byl, pak tam 

byla holka, se kterou jsem si spíš rozuměla tak jako nějak že jsme byli takový spřízněný, i když 

byla o tolik starší. Pak tam byl samozřejmě někdo, kdo mi vadil z těch vedoucích. Jako fakt to bylo 

jako takový hodně rozmanitý. A musím říct, že kdyby… kdybych já třeba byla jako ve stejný 

generaci jako oni, tak si myslím, že bych tam potom dál v tom oddíle zůstala a vedla bych děti. Ale 

že mi zase tak moc nevyhovovala ta moje… generace, nebo se tak trochu pak rozpadla, tak tam 

nevzniklo potom ta návaznost, že bych potom já šla vést děti a šla jsem je vést vlastně někam jinam 

úplně do jiný sféry, jako dobrovolnický… Ale jako rozhodně mi to zůstalo a rozhodně to ten oddíl 

ovlivnil, to že vlastně… je ta práce s dětma jako krásná a že jsem jí tam vlastně poznala z pozice 

dítěte – jak hezký to může bejt to zažít jako dítě, tak to určitě ovlivnilo to, že jsem to pak chtěla 

sama dělat jako dospělá. 

OK. Máme tady ještě jednu takovou podotázku na ten woodcraft obecně. Tak jaký priority a 

přednosti to jako mělo z tvýho hlediska? Jestli to je něco jinýho než kromě toho, co jsi už 

řekla. 

Jo, a teď nevím, jestli se ptáš na ten oddíl anebo na to, že byl zasazejen v tom woodcraftu. 

No, tak jak jsi to prožívala, vlastně v rámci toho oddílu, který byl zasazen ve woodcraftu. 

Jo, no… přednosti. Tak určitě bylo jako že to že to bylo indiánský, mělo strašnou výhodu v tom, že 

jsme se pak mohli právě držet těch rituálů, který mají nějakou tradici… A že jsme si je nemuseli 
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vlastně vymýšlet sami. Že jsme mohli něco následovat, co už něco jakoby znamená…. A že k tomu 

patří spousta různých atributů a symbolů, který nám to jako… který nám z toho dělaly tu… hm, to 

společenství právě nějak držely pohromadě. Jo a to byly všechny ty že jsme si vyráběli všelijaký já 

nevím… rozety, na krk, korálkovali jsme si sami… Jako hodně to bylo o samovýrobě… Sami jsme 

si vyrobili mokasíny kožený, ve kterých jsme pak chodili… ty indiánský šaty a nějaký ozdoby a 

váčky na různý  věci a… To jako všechno bylo součást nějaký naší identity. 

Takže to jsou ty věci, jsou to ty akce, co se tam konaly, rituály právě… I vlastně třeba různý hry se 

toho týkaly, takže nějaký volnočas byl na to často napojenej… Často jsme tam měli… vlastně to 

bylo takový hezký, že to téma se mohlo potom prolínat úplně vším – že pak jsme měli jedna 

skupinka vždycky vařila pro ostatní jídlo a teď pojmenovávala to jídlo jako různýma indiánskýma 

slovama… jako že já nevim že čočka byla třeba nějaký trus nějakých divokých turů, co jsme 

vymýšleli. A že to bylo takový hezký téma, který to všechno provázelo. A mohlo to být 

samozřejmě i jiný téma, jako mohly to bejt nějaký, já nevim, samurajové třeba klidně, ale vlastně ti 

indiáni i v tom napojení na tu přírodu, což byl hrozně důležitej projekt toho, že jsme byli prostě 

uprostřed toho lesa a nějak jsme tam s tou přírodou žili, tak se na to tak ti indiáni pěkně hoděj. 

Ale pravda je, že potom jak jsem vyrůstala a jak jsem přišla do puberty, tak jsem trochu začala si 

říkat jako vlastně proč – proč my tady vlastně prostě ve střední Evropě děláme tohle zrovna, a už 

mi to… Jako dítěti mi to dávalo velkej smysl a pak jsem o tom začala trochu pochybovat. 

Já mám tady i jednu z podotázek – co vás tam drželo nebo drží a jak se to mění nebo jak a 

jestli se to mění s časem? 

Jo, tak to je vlastně asi ono. 

To je vlastně jako ono. Na to vlastně odpovídáš. 

Jo. To, co mě tam drželo je to, co jsem teďka popisovala a všechno a ty vedoucí a určitě i nějaký ty 

děti; neříkám, že jsem si s nima jako nerozuměla. A… A to co mě, to proč jsem to začala pouštět 

byl právě odchod těch vedoucích postupnej, kdy oni jako byli starší a měli jako svoje třeba rodinný 

závazky už a tak, postupně teda odcházeli. Tak mi to už tolik nevyhovovalo vztahově potom – to 

byla důležitá věc – a možná i tohle odpojení od toho čistýho entuziasmu. A pak jsem navíc byla na 

nějakých výjezdech takových po těch woodcrafterskejch a trochu mi to už i vadilo, že vlastně 

dokavaď to dělali ti dospělí pro ty děti, tak mi to přišlo skvělý, ale tady jak jsem v pubertě viděla ty 

starší indiány, který teda si tam hrajou na ty indiány, ale dělají to jenom pro sebe, tak mi to nějak 

nesedělo. A byl to určitě taky jeden z důvodů, proč jsem teda potom odešla. Plus samozřejmě 

nějaký taky mý zájmy už mimo, co se začaly prostě vysoká a všelijaký další věci, co jsem začala 

řešit. 

Tak, dostáváme se pomalu k woodcrafterské výchově. A teď mám několik otázek, co vlastně 

pro tebe ta výchova znamenala. Co vlastně v tom vidíš, jaká specifika, přínosy a tak. Pro sebe 

nebo i pro ostatní, co třeba i ty sama nějak aplikuješ. 
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Jo, tak určitě to byla výchova k ekologii. Což teda to slovo jsme nikdy asi nepoužili za celou tu 

dobu, ale teďka bych to tak nazvala – takový prostě šetrnost k přírodě a učení se o tý přírodě a 

učení se o tom, jak se k ní mám chovat, jak v ní mám bejt. A i takový prostě nejenom to učit se o 

tom, ale prostě to žít. Což vlastně je důležitý rozdělit, protože my vlastně jsme tolik neměli jako to 

nebylo nějaký vzdělávací, to bylo spíš prostě jenom to že seš v lese u toho ohně nočního, teda 

v nočním lese u ohně, a teď slyšíš ty zvuky a do toho tam říkáš, jak ses přes den cejtil, tak je to 

prostě jako silový, a to je ta ekologie pro mě. Že to potom má další vlivy na to, jak se chováš 

celkově v životě. Takže to je tady to, ta šetrnost nějaká k zemi. A pro mě pak tam bylo důležitý 

nějaký jako překonávání se – že nás jako vedli k tomu, abysme teda plnily nějaký činy a dostávali 

jsme orlí pera a ještě tam bylo určitě spoustu dalších atributů, který už teda si nepamatuju, co se 

tam taky používaly. Ale každopádně vím, že jsme se, že jsem se hodně často musela překonávat, 

musela jsem překonávat strach hodně a nějakou prostě třeba jako nechuť něco… Jako bylo toho 

hodně, jako můžu tady… Chceš i konkrétní nějaký příklady? 

Můžeš. 

Tak rozhodně třeba noční hlídky pro mě byly velká výzva, protože jsme byli úplně sami a hlídali 

jsme celý tábor, třeba v jednu hodinu v noci, uprostřed noci, takhle jsem se děti sami budily; každej 

měl tu svoji jednu hodinu, nebo někdy i víc, aby hlídal tábor… No a já jsem byla docela bojácný 

dítě, takže to byla jízda. A samozřejmě jsem při těch hlídkách zažila hrozně moc věcí a teďka je 

vyprávím svýmu synovi ty dobrodružný věci, co jsme zažívali, třeba jak tam někde vyběhl ježek 

nebo se zjevil indián v rámci táborový hry… A… jo a další překonávání se právě bylo… tak třeba 

právě že jsme celej den neměli mluvit, tak to pro mě nebyl zase takovej problém, to jsem si docela 

užívala. Nebo že na tebe někdo přes den vylil kýbl studený vody a ty jsi nesměl říct… jako vydat 

ani hlásek – tak sebeovládání vlastně. A to sebeovládání tam bylo určitě víckrát, jako v různej těch 

činech obsažený. Ale vždycky to bylo tak, že jsme na to byli připravený, že jsme jako věděli, že ten 

den se to má stát. Jo, nebylo to tak, že by během tábora jako kdykoli na tebe někdo vylil kýbl vody; 

věděli jsme že… a věděli jsme, že to chceme – vždycky to bylo dobrovolný, což bylo taky důležitý. 

Teda hlídky možná nebyly dobrovolný, ale orlí pera byly dobrovolný – byly spíš otázkou cti. A pak 

jsem vnímala to uspokojení z toho, že jsem to dokázala, že jsem jako nějak vyrostla. A myslím, že 

mě to velmi zocelilo… a že mi to dodalo odvahu do života plus ty další ctnosti, který to mělo 

rozvíjet, jako třeba to sebeovládání nebo schopnost mlčet nebo… nebo jsme třeba byli probuzení 

uprostřed noci a měli jsme hodinu ležet a zůstat vzhůru. A pak nás přišli zkontrolovat, jestli jsme 

ještě po tý hodině vzhůru nebo ne. No a pak ještě co mi přijde hrozně důležitý – ale nevím teďka 

jestli to souvisí s tou otázkou, ale to nevadí… jo, vlastně určitě to souvisí – byla nám daná hrozně 

velká dávka samostatnosti, a to i tak, jak by si to dneska nikdo nedovolil, jako kdo vede děti – že 

nás prostě nechali jít někam celý den samotný v nějaký malinký skupince celkem malejch dětí na 

nějakej puťák a vrátili jsme se třeba prostě v noci. A někdy jsem viděla, že ty vedoucí jako že už je 

to dost na hraně i pro ně, některý ty situace, ale že nám dali tu důvěru mi přijde fakt skvělý a mrzí 
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mě, že se to teďka už moc nedělá, protože prostě ten strach je mnohem větší o ty děti. Takže ještě 

tohle a to si myslím, že bylo pro všechny ty děti jako pro každýho trochu jinak důležitý v tom, že 

každej tam přicházel z jinýho rodinnýho prostředí, ale každej doma tu samostatnost jako ne u 

každýho byla podporovaná, a teď najednou seš v tomhle prostředí a tady je to normální, že jdeme 

někam sami a že se vracíme po tmě – že tam prostě vyjou nebo halekají jeleni a tak dál a že tam 

není nikdo dospělej u toho. A to mi přijde jako skvělý, že si to každej mohl vyzkoušet, i ten, kdo to 

vůbec nezná. Takže vlastně tu důvěru tam museli dát i ty rodiče, že nás tam vůbec pustili. 

No a ještě k tý otázce… to byla ta výchova… k čemu to byla ještě výchova? 

No, ano – principy výchovy, specifika výchovy, přínosy výchovy… 

Jo pak to bylo ještě určitě třeba nějak vztahový, že jsme… myslím, že ty všechny lidi, co nás vedli, 

nebo to nastavení bylo takový, že si prostě vzájemně nasloucháme a řešíme ty věci prostě co nejvíc 

otevřeně, jako nějaký konflikty, a to jsem se tam taky docela naučila. Jako neříkám, že to vždycky 

bylo ideální, ale myslím, že to tam bylo nastavený. 

Takže jste tam byli vedeni i k tomu jako mezilidskýmu, mezilidský vzájemnosti…? 

No, určitě. To hodně bylo daný právě i tím sdílením kruhu, to byl důležitej moment – že každý má 

právo bejt slyšen… a celkově nějaká ohleduplnost k sobě navzájem je důležitá. A věděla jsem, že 

ty vedoucí se na to nevykašlou, když bude nějakej problém mezi dětma… Jako mohla jsem se tam 

cítit bezpečně. 

No a pak ještě nějaký praktický dovednosti, to je taky důležitý – prostě zacházet s nožem i se 

sekyrou, s pilou… umět pokácet strom, umět rozdělat oheň… Já teda ne třením dřev, to jsem jenom 

dokázala udělat kouř a ne oheň, ale i tak to bylo dobrý pro mě. Právě si vyrobit všechny ty věci 

jako ušít si mokasíny a tak… Tanec a zpěv taky určitě… Vaření… vlastně každej se v tý kuchyni 

vystřídal a bylo to hodně taky na nás uvařit jídlo pro ostatní. 

Ale pro mě teda hlavně tady to zacházení s těma nástrojema, co jsem předtím neznala. Jo, že i 

doma si třeba vařila a vyráběla jsem si věci pořád, ale naštípat dřevo, to jsem poprvý tam neuměla. 

Jo a ještě ten oheň tam byl hrozně důležitej, jo protože taky jsem byla u nějakých táboráků 

s rodičema u nás, ale nebylo to nějak ono. Nějak tady ten oheň byl najednou hrozně důležitej, byl 

posvátnej, nic se do něj neházelo, pokud nepočítám nějakej kuchyňskej oheň třeba, tam se mohlo. 

Fakt jako dával to teplo, když jsme přišli odněkud vymrzlí a udělali jsme si v týpku oheň a vlastně 

každej, každý to týpko mělo ohniště uprostřed, byl tam nějakej oltář, takže to byla posvátná věc… i 

v těch dětských týpkách, nejen v tom velkým náčelnickým. Takže tam jsme si nikdy nedovolili 

prostě nad ohněm v týpku něco opékat, nebo tam hodit papírek, jako nic takovýho. Právě když si to 

někdo dovolil, tak byly děti jako já, který hnedka řekli „nene, to se nedělá…“ A teď tam byly různý 

pravidla i důležitý, jako nejen ty pravidla, který platí normálně jako v nějakých společenstev dětí a 

vedoucích, ale indiánský pravidla, že třeba něco se nepřekračuje, někde se chodí v určitým směru 

(směru slunce), na něco se… právě oheň se neznečišťuje, na něco se nesahá, na nějaký předměty, 
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pokud nejsou teda na používání. Jo, různý takový důležitý věci… jako třeba mluvící dřevo se 

používá pouze jako mluvící dřevo a jinak se ho nikdo ani nedotkne. 

Písně, jo, večerní a ranní píseň. Ranní teda uváděla Dana a večerní to končila a večerní se nikdy 

nezpívaly, to bylo důležitý. A když se zpívaly ráno, tak to bylo v takový indiánský řeči a stáli jsme 

všichni oblečení k tomu východu slunce a… takže další rituál… a navečer zase k západu slunce – a 

to se nevynechávalo, jenom když jsme třeba měli puťák, tak se to vynechalo. No takže tyhlety 

pravidla indiánský, který k tomu určitě jako věřím zpětně, že dětský duši dávaly nějaký důležitý 

řád. 

Takže ještě důležitý téma je tady to posvátno, co jsem už trochu zmínila.  

Tys to ještě nějak, tam byla ještě nějaká otázka  k tý výchově, co jsem ještě neřekla? 

No, ptal jsem se na přínosy, vlivy, jaké vlivy působí ve výchově a sebevýchově. 

Jako jaký vlivy? To má na můj život teďka myslíš? 

No, taky třeba. Tehdy i teď třeba, jak to vlastně jako vnímáš, jak jsi to vnímala tehdy a jaké 

v tom vnímáš vlivy a přínosy i třeba teď samozřejmě to taky. 

Já myslím, že pro mě to mělo fakt hrozně velkej terapeutickej efekt, jo že prostě bych, že bych byla 

asi hodně dlouho ztracená nebýt oddílu, nebo nevim, to se dá těžko určit, jak by se to vyvíjelo, ale 

prostě ten terapeutickej přínos byl pro mě fakt hodně velkej. Že vlastně asi bych řekla hlavní. A 

určitě to má vliv na to, jak teď vychovávám svého syna, na to že žiju v přírodě a že se toho 

nebojim. Že jsem žila na Slovenku na samotě v divočině a že jsem na to byla připravená tím 

oddílem. Že beru svýho syna často k ohni a že jsme hodně často v lese, že se koupeme v řece a 

všechny tyhle věci. Jako možná by to přišlo taky, jo, časem, ale nevim no, myslím, že to rozhodně 

bylo významně ovlivněný. Možná taky to že jsem šla třeba do lesní školky – já jsem založila lesní 

školku na Slovensku – možná to všechno takhle nějak je propojený, tím oddílem to nějak začalo ta 

cesta. A jak říkám některý ty prvky jsem využívala a využívám při práci s dětmi. 

Tak se dá říct, že spousta inspirace…? 

Jo jo, a je to právě třeba i to posváno, ale já jsem to pak právě nevázala úplně na nějaký indiánství, 

ale dělala jsem třeba různě tematický výpravy do přírody s dětma a s tou lesní školou a právě jsme 

byli třeba samurajové, ale určitě jsem tam používala i prvky z toho woodcraftu… To se dá pak 

vztáhnout na jakýkoli jiný náboženství nebo přírodní národy nebo něco, tak ale ta podstata je 

hrozně podobná, tak to jsem používala, nějakou tu esenci z toho. 

Zmiňovala jsi hodně rituály a tos všechno popisovala, a mám tady ještě otázku na 

přechodový rituály. Tak jak jsi to vlastně vnímala, prožívala přechodový rituály? 

Jo jo, když tamto právě bylo, tam byl důležitej přechodovej rituál celkem zezačátku, asi tak když 

tam člověk chodil asi rok do toho oddílu. Jenže to jsme ještě nebyli navázaný na ten woodcraft, to 

jsme se asi jenom nějak přátelili s těma oddílama a ještě jsme nebyli součástí woodcraftu, takže my 

jsme vlastně v tu dobu byli – a teď co my jsme byli…? Jako my jsme měli nosit šátky, ale nebyli 

jsme skauti… Jmenovali jsme se teda nejdřív turistický oddíl Scarabeus… A my jsme prostě 
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skládali takovej ten slib, co asi skládají skauti… a normálně byl nám zavázanej ten šátek, akorát 

jsme na něm měli tu vyšívanou – to bylo vlastně zajímavý, že jsme měli tu rozetu indiánskou na 

tom šátku a ne to – oni to mají myslím skauti stažený jenom nějakou jako koženou věcí – ale my 

jsme měli už jako ten indiánskej symbol. Možná tady se to začalo nějak přeměňovat z toho oddílu, 

kterej byl inspirovanej nejdříve spíše skautingem a potom víc těma indiánama. Takže tohle byl 

rituál, že si pamatuju, že jsme někde prostě měli zakopanou archu nebo listinu úmluvy, což byl 

pořád potom – i když už jsme potom byli woodcraft, tak jsme měli listinu úmluvy zakopanou na 

nějakým pro nás posvátným místě někde v přírodě, kam dělali ty výpravy někdy. A tam u tý 

úmluvy jsme právě skládali ten slib věrnosti – a teď to bylo spíš o tom, jak se budu chovat; já si 

přesně nepamatuju ten slib, ale že prostě si budu dávat pozor na to, aby můj život byl nějak… já 

nevim, dobrej. 

Takže to byl přechodový rituál jeden a pak bylo vždycky to zapisování – to nebyl teda přechodový 

rituál, ale každý rok jsme se zapisovali do tý listiny, jako že tam ještě jsme. Všichni, co jsme tam 

byli, tak jestli tam ještě jsme. A ty nováčci, co tam přišli, tak ti že jsou noví, tak jsme je taky 

zapsali jako my. A to je furt někde teďka zakopaný a to ten oddíl používá. A vlastně my všichni 

staří se tam někdy sejdeme jednou ročně a to tam znova zase zapíšeme, že jsme přišli. 

Pak jsme měli… když jsme se stali vedoucím skupinky, co ještě nebyl vedoucí oddílu, ale byl 

vedoucí skupinky, prostě jsme byli ještě děti pořád – ale starší a zkušenější – tak tam byl nějaký 

přechodový rituál u ohně u sněmu, kdy jsme byli jakoby pasovaný na toho vedoucího skupinky… 

A je dost možný, že ještě něco, co si teďka nevybavuju. 

Tak právě tak vím, že oni tam třeba mají nějaký různý lože, že jo… 

No jo, to jsou ty lože, no jo, no vidíš. 

Jo, tak když se dostávají z jedný do druhý tý lože, tak právě mají přechod, který bývá spjatý 

s nějakou právě… i s nějakým činem taky… 

Jo jo, tak to jsme určitě měli, no. Ale já už si to moc nepamatuju. 

Nebo občas bývají ty přijímací rituály, že jo, nebo stvrzovací rituály, nebo takovýho… 

To bylo s tím šátkem. 

Jo, to jsi zmiňovala. 

… 

Tak se dostáváme k třetímu okruhu, a to je spiritualita. Indiánská nebo woodcrafterská 

spiritualita. A už jsi o tom docela mluvila a možná jedna z věcí, co tady ještě zbývá, jsou taky 

vlastně inspirační zdroje – jaký vlastně pro tebe byly inspirační zdroje? Jak ses dostávala 

vlastně k informacím nebo poznatkům o spiritualitě řekněme – ať už to bylo to samotný dění 

nebo nějaký knížky nebo nějaký kontakty třeba s reálnýma indiánama, nebo třeba to 

samotný společenství třeba nebo cokoliv. Jo, takže odkud vlastně chodily ty zdroje poznatků, 

informací a impulsy? 
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Jo, tak určitě to chodilo od toho spřátelenýho oddílu, který byli ve woodcraftu nějak od počátku – 

to byly ty Waldeni, kmen Waldenů. Což byli právě myslím samí dospělí – tam byl právě i 

Ablákela. A ty nějak navázali kontakt s našima vedoucíma a vlastně nás nějak – nevím přesně jak 

se to stalo, protože jsem nebyla vedoucí, ale byla jsem vedoucí v tu dobu – ale nějak nás 

naverbovali do ligy teda jo. A tím vlastně ty Waldeni pro nás byli asi takovej vzor, jak ty věci dělat. 

A možná i nějaký další oddíly, co byly kolem a já si je tak nevybavuju, protože já jsem popravdě 

tyhle věci tolik neřešila jako dítě. A že bych si k tomu třeba četla nějaký knížky, to ani ne teda, 

protože to jsem byla prostě celkem malá. A pak když jsem byla starší, tak už mi to i míň zajímalo 

potom to indiánství – to spíš se k tomu vracím teďka a tehdy to nebylo tak důležitý pro mě si někde 

něco jinde zjišťovat, protože bylo důležitější to žít. 

Hm, jasně. 

Ale určitě jako nám ti naši vedoucí tam přinášeli různý třeba indiánský příběhy, to určitě jo. Pak 

třeba z jakých to měli knih, to já fakt nevim. Nebo to právě jak si ušít ty věci, to vím, že bylo jako 

že se to nějak předávalo mezi těma oddílama ty zkušenosti, a nevim, fakt nevim, odkud pocházely, 

protože já jsem tam byla jenom takový pěšátko. 

No možná není tak podstatný, odkud pocházelo to, odkud se bralo to, co jste tam 

praktikovali… 

Jo, vím, že jsme tam třeba měli časopis nějakej woodcrafterskej, a teď nevím, kolik lidí z oddílu 

v tom bylo nějak zainteresovaných, ale že tam často byly ty návody právě. A to jsme pak dostávali 

ten časopis, protože tam jsem si mohla najít ten střih na ty šaty, co jsem si chtěla ušít… A byly tam 

právě hodně popisovaný ty různý rituály a věci, co k tomu nějak patří k tomu oddílu. A pak tam 

byly různý příběhy v tom časopise, a různý naše jako že tam někdo psal z výprav, nějaký záznamy 

a tak. No měli jsme kroniku taky samozřejmě oddílovou, to bylo taky důležitý. Vlastně že tam se 

udržovala nějak ta kontinuita toho oddílu… Dělali jsme si občas nějaký promítání fotek z ještě 

úplných začátků oddílu, to mě hrozně, a pro všechny asi hrozně zábavný vidět ty naše vedoucí, jak 

byli jako děti vlastně. 

Tak jo. Ještě k těm indiánským obřadům, tak jsi vlastně zmiňovala několik těch indiánských 

obřadů, ať to byla potní chýše, pak třeba nějaký ty různý praxe, která byla doprovázená to 

běžný dění. Mám tady i zmínku jako že bývají tam i dýmky, indiánský dýmky… 

Jo, to jsme měli hlavně v tom inipi, v tý sauně, a měli jsme jí potom v chýši a měli jsme jí i při 

sněmech, ale to vím, že jenom při těch slavnostních sněmech. Že tam taky bylo nějak odlišený, 

jako kdy se používá nějaký předmět a na co, tak třeba ta dýmka právě nebyla na všední sněm, ale 

byla na nějakej slavnostní. 

A jak jste jí používali, nebo k čemu tam sloužila? 

No vím, že v inipi byla prostě součást obřadu, že jsme si jí posílali a měli jsme jí vlastně i kouřit, 

nebo jsme si ji měli položit na jedno a druhý rameno, a že ten kdo vedl ten obřad, tak nějak ta 

dýmka tam byla důležitá – já si ale přesně nepamatuju už jak, to už nevim. Ale vím, že byla 
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důležitá nejenom v tom, že jsme si z ní každej teda potáhli a předali si jí, ale že byla ještě nějak, 

nějakej důležitej symbol tam představovala… A pro mě to bylo jako pro dítě něco takovýho hodně 

jako, jako že teďka už teda jde do tuhýho, když už je tu ta dýmka. 

To je právě to důležitý, že vlastně jak jsi… 

…A že mi vůbec dovolili kouřit taky. Pro mě to bylo důležitý, že to už je opravdu… síla potom. 

Což bylo hrozně důležitý to vlastně odstupňovat – že nepoužívat tu dýmku každej den, protože pak 

už by ztratila tuhle hodnotu. A vím, že tam dávali do toho nějakou asi šalvěj, že to hodně vonělo, 

když jsem se toho nadechla… Teď vlastně i to inipi bylo takový překonání, protože ona to bylo 

vlastně nepříjemný… A teď si pamatuju, že ty, co se chtěli pořádně teda jako ukázat a ukázat tu 

svou sílu a překonat se, takže si tam prostě stoupali, že tam nahoře to bylo fakt hrozný – a já jsem 

si vždycky lehala úplně hlavou na trávu… trochu čerstvýho vzduchu aspoň abych cítila. 

A pak tam bylo taky ještě důležitý, že tam se dělo u toho obřadu i něco jako důležitýho v tom 

sdílení. Že v tý tmě tam to bylo ještě o něčem jiným, než když se posílá mluvicí dřevo u ohně, že 

tady najednou jako mohl říct kdokoli cokoli důležitýho a bylo to takový jako dobrý a silný. A 

takový že tam nikdo neříkal blbosti… že jsme to brali fakt vážně tohleto. 

Takže v tý tmě v potní chýši… 

No, no... A že třeba při tom sněmu, když kolovalo to dřevo, tak se spíš mluvilo o tom, co kdo ten 

den jak ho kdo vnímal, co třeba prožil, nějakou příhodu, nebo co ho naštvalo nebo co ho potěšilo, 

ale v tom inipi to bylo takový víc na dřeň – takový jako z hloubi duše nebo něco. Že to nebylo o 

tom, jak jsem se dneska měl, takže to bylo taky posunutí ten obřad někam jinam. Anebo i o tom 

prostě celkově vlastně při těch sněmech tam nešlo úplně o tom se zamyslet nad svým životem, ale 

v tom inipi jo. Tam to bylo o tom, že jako co já jsem vlastně… 

Teď mám úplně chuť jít do sauny… 

A i si vybavuju – to jsou takový detaily už z tý dětský fantazie – když někdo sypal bylinky do těch 

kamenů, tak tam ty jiskřičky malinkatý červený všude – to jsou takový důležitý obrazy, který jsou 

nepřenosný asi. 

Nebo právě ta vůně tý trávy, jak jsem v tom se snažila dýchat, abych se neudusila. 

Jako myslím, že se tam hodně pracovalo s nějakým změněným stavem vědomí… Jo, jako že ono to 

teda nechci, aby někdo někoho popotahoval, ale vím, že třeba ty bylinky, že jsem fakt jako 

vylejzala a cítila jsem se hodně divně… 

A pak vlastně u těch sněmů zase – to zas bylo hodně důležitý, co se týká nějakých transovních 

stavů – tak byly důležitý ty indiánský mantry, nebo teda oni to nenazývali mantry, já nevím, jak 

tomu říkají, ale prostě ty písně, co se opakujou pořád – tak tam taky si myslím, že se hodně… jako 

že jsem upadla do nějakých jiných stavů vědomí… A že ty sněmy, když pak se protáhly třeba 

hodně dlouho do noci a že jsem byla v takovým flow nějakým. A vůbec tam neprobíhalo něco, jako 

známe často u dětí, že jako „já nevím, pojďte někam jinam“ – to prostě nebylo, tam všichni byli tak 
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nějak hrozně do toho ponořený… To si vlastně teďka nedokážu úplně představit… No možná si to 

trošku idealizuju. 

A pak bylo hrozně hezký ještě – to mi připomíná, že na nějakých zimních výpravách, kdy jsme 

vlastně všichni spali v jednom týpku… Jo, to totiž byly ještě takový táboření – byl vlastně tábor, 

výpravy, schůzky a pak byly podzimní a jarní táboření, což byl vlastně takový minitábor na pár 

dnů, ale byl jinej v tom, že bylo jedno velký týpí, který jsme si postavili jenom (žádná kuchyň, 

jenom čistě to jedno velký týpí), a tam jsme byli všichni v tom. A tam jsme si… když to bylo 

v zimě, tak jsme si tam dali chvojí navzájem a na tom jsme spali, a to bylo hrozně hezký v tom, že 

právě když se zpívalo, tak jsem u toho usínala. Že to vlastně jsem nezažila potom na těch táborech, 

kde se zpívalo a pak se muselo jít ještě do toho svého týpka, tak se to trochu rušilo. A ty zimní 

tábory byly i takový drsnější, na to že tam taky šlo o nějaký překonání, který nebylo nikým jakoby 

nařízený, jako co máme teďka dělat, abysme se překonali, ale vůbec to, že tam jsme a že je zima a 

že prostě je sníh všude a my tam ležíme na zemi, tak to bylo jako taky něco, co nás určitě 

zocelilo… 

Jednou jsme tam měli i koně… nevím, jak se tam dostal. 

Ještě co se týká tý přírody, tak jsem si vzpomněla, že jsme tam měli takovej systém, jak to místo 

vlastně opustit takový, jaký jsme ho tam našli. Což se tedy nikdy úplně nepovedlo, protože to bylo 

sešlapaný a tak dále, ale tam samozřejmě žádný odpadky nikde, že… tam byla nějaká odpadní 

jímka, kde jsme museli vykopat obrovskou jámu, kam jsme házeli zbytky jídla, a pak se to celý 

zasypalo, když jsme odjížděli. Byla tam nějaká vsakovačka, kam se vylejvaly zbytky jídla, tak tam 

se to vsakovalo zase a pak se to zasypalo. Byly tam latríny, kde jsme samozřejmě prostě jako kadili 

do země, pak to zasypali zase, když jsme odcházeli. Že to bylo hodně důležitý jako – nechat to 

místo tak, jak bylo. 

Hm, takže tam všechno jako vrátit, pokud možno do původního stavu a minimalizovat 

jakýkoliv vlivy… 

Přesně, jo… Co jediný jsme nechali, tak třeba můstek přes potok a takovýhle věci, který jsme 

věděli, že se budou hodit i příští rok, tak takové jsme nechali… Jo a pak jsme jezdili třeba pro vodu 

do studánky. Jezdili jsme na nákupy daleko s vozíkem, hodně daleko do vesnice, to prostě byla 

výprava na celý dopoledne pro nějakou dvojici, co měla nakoupit pro všechny na tábor. Protože 

autem jsme tam nejezdili. 

Jo a ještě součástí toho oddílu bylo taky že jsme jezdili na brigády do lesa, jo třeba že jsme sázeli 

stromky a takový věci, tak to jsem se taky naučila právě vlastně, jakým způsobem nějak podpořit 

krajinu třeba… Teď jsem asi odbočila z nějaký jiný otázky? 

No, víceméně se pořád pohybujeme v tom. 

A ještě jsem se chtěl zeptat na jeden z těch rituálů, a to jsou takový ty noční… no, u indiánů 

se praktikuje hledání vize a vím, že ve woodcraftu je něco, co se taky praktikuje, jakási 

obdoba tohoto rituálu. Tak jestli i s tím máš zkušenost? 
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Jo, mám, ale to se přiznám, že to byl takový strach, který jsem teda nepřekonala nikdy. My jsme 

vlastně – jedno z těch orlích per myslím, že to bylo, jestli se nepletu – tak bylo přespat mimo tábor. 

A to vysloveně někde daleko od tábora, abys je ani neslyšel ty lidi. Tak si někde najít prostě v lese 

místečko a tam přespat. Jo a jako dítě, tak pro mě to bylo prostě už moc tohle, takže… Takže já 

jsem do toho nešla, ale hodně bedlivě jsem poslouchala všechno, co říkali ti, co tam byli… Že tam 

byli takoví hrdinové, který se teda vypravili a pak měli samozřejmě spoustu zážitků, i to, že kolem 

nich šel opilec, který se vracel z tý vesnice do druhý přes les… a podobně. Tak to jsem takhle jako 

pozorovala z povzdálí a bylo to takový jako echt pro ty, co chtěli bejt jako hodně drsný. A vím, že 

to byli spíš ti starší tehdy… A pak když já jsem byla starší, tak nevím, jestli jsme to už nedělali, 

nebo jestli jsem prostě nějak nechtěla, to už si přesně nepamatuju. Jo a vím, že teda ten náš hlavní 

vedoucí že s nimi mluvil určitě i o nějakým duchovním přesahu toho přespávání, a jelikož jsem to 

neabsolvovala, tak nevím přesně, o čem to bylo. 

A ještě teda mi připadá důležitý v tom jedna věc, a to že jsme vlastně měli ty bojovky noční 

pravidelně. A ony nebyly o tom, jak jako bejt někde vystrašená nikým, co bývá na táborech, ale 

bylo to o tom jít prostě sama lesem… jít prostě sama lesem někam, dojít a zase se vrátit. S tím, že 

jsme dopředu věděli – protože jsme měli už tu zkušenost – že tam nikde nikdo nebude z těch 

vedoucích, že tam prostě budeme sami. A to jsem teda zvládla, protože to tak nějak bylo nastavený, 

že zvládnou všichni. Vlastně my jsme do toho nebyli úplně nucený, ale tak nějak se počítalo, že 

každej půjde. Takže jsem šla taky a bylo to fakt jako že to bylo mnohem větší překonání než ta 

hlídka, protože při tý hlídce víš, že když budeš křičet, tak někdo uslyší, kdežto tady seš fakt sám a 

byly to dlouhý cesty… A měli jsme dojít třeba do nějaký jeskyně, kde tam hořela svíčka a byla tam 

nějaká lebka položená, kterou jsme museli podepsat, nebo něco takovýho. 

A bylo to takový, že jsem si toho vážila a že jsem to brala jako že jsme speciální oproti těm 

normálním oddílům, kdy máme takový věci, který jsou vlastně… já to fakt beru jako něco 

duchovního třeba tohleto… Že to není nějaký strašení v lese, ale že to je bejt sám se sebou, ve tmě, 

ve strachu, v noční přírodě. 

Výborně, tak máme tady poslední dvě nebo tři [otázky] a už jsi taky zmiňovala – vlastně 

vztah k přírodě, ke zvířatům, k rostlinám… Jako co to vlastně pro tebe obnášelo, jak jsi to 

vnímala za sebe, co z toho sis potom třeba i odnášela. Co vůbec ta příroda pro tebe 

znamenala a tak...? 

Jo, tam bylo super, že to byl nějakej takovej oddíl, kterej jako měl hodně to spojení s přírodou. Tak 

se tam stahovali ti vedoucí, kteří často o tom měli nějakej i třeba profesionální zájem, takže tam byl 

– to si pamatuju třeba vedoucího, kterej dělal ornitologa a povídal nám spoustu hodně zajímavých 

věcí o ptácích, tak doteďka se mi občas něco vybaví, jako nějaká informace, která je od něj právě. 

Ale zároveň musím říct, že já s tímhle jsem třeba že jsem to měla i z rodiny, že jsem měla jako 

dobrej vztah i ke zvířatům i třeba jsem měla poznávat rostliny od svojí mámy, různý bylinky a tak, 

takže tohle nebylo úplně něco, co bych se naučila přímo v oddíle ty bylinky třeba.  To si i 
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pamatuju, že i já jsem tam třeba vařila bylinkový čaje pro ostatní a že jsem tam měla nějakou roli 

trochu. Ale jinak asi to, co už jsem řekla, že prostě já nevím jako nás učili, jak být s tím lesem a 

neubližovat mu. Jaký větve se nelámou, jaký se můžou lámat… třeba že chvojí, když jsme si měli 

nařezat pod sebe, tak bylo vždycky ze spadlých stromů, a ne ze živých stromů. Jo, takový ty prostě 

jako zákony, který jsem potom taky učila děti v lesní školce. 

A pak bylo ještě něco, co jsi…? 

Jo jo, tak zároveň jak jsi třeba zmiňovala tu důležitost toho přímýho kontaktu – žít to, 

poznávat se s tím, být s tím… v bezprostřední kontaktu. 

Jo, jo, že to prostě bylo přímo v tom, no, že to nebyl nějaký příběh, kde bysme si říkali o tom, jak 

se chovat ke stromům, ale my jsme se tak přímo k nim chovali. Jo, jak se pozná jaký strom, který 

můžeš pokácet na dřevo, a všechny tyhlety věci.  

A o zvířatech určitě taky, ale spíš pak jako v tu chvíli, kdy to potkáš to zvíře, tak jsme si o nich 

povídali – to, co ti vedoucí o nich věděli. Takže nějaký hady, když se tam prostě svíjela nějaká 

užovka, co snědla žábu a nemohla se ani pohnout, tak jsme jí tam spolu pozorovali a povídali si o 

ní… A hmyz… V tý oblasti, kde jsme byli, tak byli třeba fazolky, tak jsme si povídali třeba o 

fazolkách a zkoušeli jsme z nich i něco vyrábět… Takže i kameny… 

Určitě to bylo i v rámci nějakých těch zkoušek – nevím, jestli v rámci těch orlích per nebo čeho – 

ale určitě to bylo taky jako umět rozeznat letní a zimní dub a takový ty věci. Nebo nějakou jinou 

formu. Jako možná jsme totiž měli nějaký jenom z našeho oddílu… systémy, jak prostě se nějak 

ohodnocovat… a určitě jsme sbírali i v rámci tý táborový hry vždycky něco, takže nešlo jenom o ty 

orlí pera, ale i o různý jiný formy, jak vlastně to dítě nějak jako postrčit trochu dál. 

Vím, že i třeba ten modrý život, jak nám tady myslím posílala Karolína tabulku, jestli jsi to četl, 

takový skautský zase… tak i něco na ten podobnej způsob jsme taky dělali, ale už si to moc 

nepamatuju, jak to bylo. 

Ale bylo to právě taky i o tom, že jsme třeba měli i myslet mimo oddíl na to, jak by teda… jako jak 

si zasloužit nějaký ten čin nebo něco. Jo třeba že jsem si říkali: „Aha, tak já jsem tamhle teď 

pomohl a vzpomněl jsem si, že vlastně jsem udělal něco, co bych mohl použít k činu. A támhle 

jsem se zastal někoho a tak.“ Jako to bylo součástí vlastně i mimo ty chvíle, kdy jsme byli spolu. 

Pak ještě zbývá tady, co se týká indiánských jmen. Tam bývá praxe užívání indiánských 

jmen, ať už u kmenů jednotlivých nebo spolků a tak, místo osobních jmen. Tak vlastně co 

k tomu bys mohla něco sdělit. 

No, my právě jak jsme se tam začlenili později a většina z nás už měla nějakou přezdívku (do 

woodcraftu jsme nešli hnedka), tak my jsme nějak zůstali u těch našich přezdívek. Takže to nebylo 

úplně woodcrafterský asi, protože jsme neměli ty indiánský jména… Nevím, nějak se to v našem 

oddíle úplně neuchytilo. A vlastně si nevybavuju, že by někdo měl indiánský jméno, všichni měli 

přezdívky nějaký. Ale pamatuju si, že ti Waldeni to měli. 
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Tak, ale ony i ty přezdívky tak nějak vznikly, že jo. Tak jak jste je jako používali…? Vlastně 

jste tam nebyli, neměli jste vaše občanský jména a používali jste spíš ty přezdívky… 

Jako jak kdo. Asi většina měla přezdívku, ale určitá část byla… třeba já jsem neměla přezdívku… 

Jak kdo, no. Ale vím, že ti, co jí měli, tak jí mají doteďka chudáci, i když by možná už ani nechtěli. 

Pořád třeba Tukan, nebo Opice… Já jim vlastně ani nedokážu říkat nějak jinak. To jsou pro mě 

svými schopnostmi takový. 

Tak, a ještě se tady nabízí dvě asi poslední témata – jedno je vůbec jako koncept Velkýho 

Ducha, který se vyskytuje někdy, ale záleží, jak a kdo s tím operuje. A potom jako čistě 

osobní, tak téma smrti. Smrt, postoj k ní a tak. Je to vlastně jako něco, co se někdy nějak 

vyskytuje, ale možná že třeba tebe se to nijak nedotýká nebo něco. 

No, mě asi moc ne. Ten Velkej Duch, vím určitě, že když někdo vedl ten obřad inipi, tak určitě 

mluvil i o Velkým Duchovi, ale pro mě to asi třeba nebylo něco úplně extra důležitýho v tu chvíli 

nějak. Jako vím, že to tam bylo zmíněný, ale nebylo to mnou prožívaný. 

A ta smrt, to si vůbec nevybavuju, že bysme se toho tématu nějak dotýkali. 

No a jak to máš jako ty, bez ohledu na to, co jsi třeba tam… Tak co to pro tebe obnášelo nebo 

obnáší, ať už to bylo nebo nebylo nějak jako ovlivněný třeba tím woodcraftem. Možná že 

třeba to není úplně tematický, ale možná nevím… Jestli třeba jak si to představuješ, jak to 

vnímáš. Zmiňovala jsi třeba, že jste měli možnost zamýšlet se nad životem a podobně, tak to 

obvykle… jako může být to součástí toho. 

Hm, já teda nevím, jestli to chci tohleto říkat na ten záznam jo, ale – teda jestli chci, aby se tam 

zapisoval, nebo to asi nechci, ale… mně umřelo miminko, potom co se narodil Maťko, víš. A tam 

jsem hrozně moc cítila, že chci udělat rituál. A že prostě jsem použila jakoby ty věci, který vlastně 

z toho oddílu asi znám – nebo tak já nevím, možná že bych je použila stejně. Ale jako určitě mě to 

v tom nějak ovlivnilo. Že jsem chtěla, aby prostě byl oheň, abysme v něm něco spálili… abysme 

něco vytesali do kamene, abychom něco zasadili a všechny tyhlety věci, který mi k tomu nějak 

intuitivně seděly, tak jsem chtěla tam mít. A vlastně i když si představím třeba svoji možnost 

nějakýho pohřbu, tak mně se hrozně líbej ty hřbitovy, kde vlastně z tebe vyroste strom. Takže 

tak… Chceš to nějak ještě víc…? 

Ne… 

To jsem spíš mluvila o tom způsobu pohřbívání než o tý smrti… 

Jak chceš. 

Ale na to se teď úplně necítím. 

No, tak to určitě nemusíš. 

Tak máme to všechno… Zbývá tady závěrečné sdělení. Pokud je tedy třeba něco, co 

v souvislosti s tím, jestli sis mohla ještě vybavit, nebo něco, co třeba tě ještě nějak napadlo 

nebo tak, anebo možná že už ne – že už jsme vlastně sdělili nějak všechno, co v souvislosti 

s tím pro tebe bylo… 
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Hm… Teď mě jenom napadá, že klidně tam můžeš zmínit, že jako jsem si vymyslela nějaký 

pohřební rituál a nemusíme zmiňovat, že to bylo miminko. 

Určitě, ono i tak je to anonymizovaný. Nebude tam zveřejněný nic, co bys sama nechtěla. Já 

ještě před případným vydáním ti to dám přečíst ještě. 

Jo. 

No, co jsem ještě neřekla…? Vlastně to, s čím jsem začala od začátku – to dobrodružství, to tam 

bylo nějak hodně důležitý a pak myslím, že jsem o tom tolik nemluvila. Že jsem tam vlastně 

zažívala věci, který hodně často připravovali ti vedoucí, ale hodně často vznikaly nějak samy, takže 

byly součástí nějak táborových her a někdy byly prostě proto, že jsme byli v noci v lese. Ale bylo 

to pro mě fakt hodně jako nejenom nějaký setkání se strachem, ale i právě to jako nadšení z toho, 

že se teď děje něco speciálního a jako nějakýho… prostě – nevím, jak to popsat – prostě 

dobrodružnýho. A že jsme vlastně, častokrát tam byly takový situace, který si doteďka pamatuju… 

že třeba jsme pouštěli nějaký světla po vodě, v noci po řece – a taky to byla asi součást něčeho jako 

že to nebylo jenom pouštění světýlek, ale že to mělo nějaký taky duchovní přesah. A že jsme 

všichni stáli na dřevěným mostě a viděli jsme ty světla, jak tam připlouvají, a v tu chvíli ten most 

se zřítil a všichni jsme spadli do tý vody do tý řeky… A prostě takovýhle věci jsou pro mě hrozně 

teďka jako silný a že prostě to bylo úplně nabitý takovýma různýma dobrodružnýma zážitkama… 

Který vlastně teďka v životě vyhledávám a chci je umožňovat těm dětem, se kterýma pracuju. A 

taky to dělám. Že jako mi přijde, že tohle je hodně důležitá součást života, která v našem běžným 

životě hodně chybí. 

Takže vlastně hodně po vzoru těch svých vedoucích teďka když pracuju, nebo hodně v tý lesní 

škole a školce, když jsem pracovala s dětma, tak jsem připravovala ty věci tak, aby měly prostě 

nějakou spiritualitu, nějaký napětí, nějakou akci, nějaký ztišení… Jo, tohleto taky možná ten vývoj 

těch věcí – to je taky hodně důležitá věc, co jsem se naučila – vlastně přesně to, co jsem teďka 

řekla: že od přípravy prostě, teď nějaký jako vyvolávání toho napětí, co jako bude, pak se stalo ta 

akce, všichni z toho byli vedle, a pak to prostě nějak doznívalo, pak jsme to nějak sdíleli… Pak 

třeba ještě u toho večerního ohně se o tom znova něco řeklo… Jo, to mi připadá hrozně důležitý, 

když sama teďka s dětma pracuju, aby tam bylo tady to: začátek, prostředek, konec a pak nějaký 

dojezd, ještě nějaká integrace. To mi vlastně hodně oddíl dal tohle. A myslím, že ti vedoucí to 

uměli to jako vygradovat. To jako vlastně s čím pracuje i zážitková pedagogika hodně. A myslím, 

že hodně těch věcí se dělo právě i samo, jako třeba spadnutí toho mostu, nebo další věci, ze kterých 

ti vedoucí byli teda někdy dost na nervy. Tak vlastně to ještě jako že ten osud to ještě umocňoval, 

to dobrodružství, který nám oni připravili. Jo a teď to byly různý takový věci, jako že jsme měli se 

někam ve tmě plížit k nějakými ohni a poslouchat, co si říkají nějaký dva starý lidi – což byla 

součást táborovky – a tyhle vyslechnout, aby nás neslyšeli, a pak se zase vrátit a říct to ostatním, co 

jsme tam slyšeli a… Jo, že prostě to bylo moc hezky vymyšlený. Že jako si s tím fakt dali záležet a 

dělali to všichni zadarmo a asi tomu věnovat hrozně moc úsilí a mně to přijde fakt skvělý. 
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Ještě přemýšlím, jestli něco důležitýho… 

Jako vlastně když ti to teď říkám, tak si uvědomuju, jak fakt hodně z toho čerpám. A teďka vlastně 

se jako k tomu i vracím – když dělám Maťkovi dobrodružný den a vlastně budu zase dělat něco 

podobnýho. A ještě mě napadá, že mi připadá důležitá nějaká výchova k… vlastně umění přežití 

v přírodě – to jsem nezmínila. Jako nejenom se o sebe postarat, ale bejt zvyklej na tu nepohodu a 

na to vystačit si s minimem. A vést vlastně prostej, jednoduchej život. Což je taky to, co se mi na 

tom, co mě na tom fascinovalo jako dítě. A vlastně jsem často měla pocit – a říkali jsme si to potom 

i s ostatníma, co jsme do toho oddílu chodili – jako by ten rok prostě nějak jako byl jeden svět a 

pak ten tábor byl druhej svět. A jako bysme se vždycky zase potkali znova v tom – nevím přesně, 

jak to říct, ale víš, jak se někdy třeba se opouští nějaká akce a říká se: „jo, uvidíme se za pět minut, 

i když se uvidíme za rok“ – tak vlastně tenhle princip nějak tak. 

Jo a jak vlastně… jestli znáš tu knihu, jak se to jmenuje… Skromný a… takovou ekologickou 

knížku od Hany Librový… Pestří a…? 

No tak jsem si na to teďka vzpomněla, že vlastně fakt že mě to prostě naučilo žít skromně. 

Tak jo. 

…V jedný větě. 

A bejt připravená na situace, kdy budu muset úplně omezit všechny civilizační výdobytky a vlastně 

v tom i nacházím zalíbení. 

To je asi všechno. Jenom mi to přišlo, abych doplnila tohle. 

Tak, dobře. Moc děkuji. 
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2. Rozhovor s Kačkou 

 

Takže tě napřed požádám o krátké informace o tobě: jméno, věk, vzdělání, rodinný stav atd. 

Jmenuji se Kačka, je mi 27 let teď čerstvě a bydlím v Plzni. Pocházím z Plzně, nějakej čas jsem 

žila v Praze a to trochu přiblížilo moji cestu k lize nebo k woodcraftu obecně a vzděláním jsem 

všeobecná sestra, bakalářský titul… to asi není vůbec důležitý. 

Tak určitej profil to dává. Pak mě zajímá doba členství ve woodcraftu? 

Já jsem členem woodcraftu deset let, jedenáctej rok teď.  

Tak výborně, pak ještě teda rodinný stav, dětná, bezdětná? 

Mám jedno dítě malý. Malýho woodcrafterčata. 

Tak jo, takto to stačí. Tak čistě tvůj osobní příběh týkající se woodcraftu ve spojitosti 

s nějakým duchovním rozměrem, duchovním aspektem, ale v podstatě jako čistě, jak to 

vlastně máš a tak. Například jak ses k tomu vlastně dostala a tak. 

Asi nejsmysluplnější pro mě asi bude začít, jak jsem se sem vlastně dostala, že jo? 

Asi jo. 

Mě sem přivedl můj muž před deseti lety, asi po měsíci vztahu mě vzal na indiánskej tábor jako 

zkoušku a vzhledem k tomu, že jsem vyrostla ve skautským oddíle a vedla jsem tam děti, chvíli 

jsem byla jeden ze dvou z hlavních vedoucích skautskýho oddílu, i když jako nezletilá, tak to jako 

tady nebyla úplně velká změna na tom táboření. Já jsem si poprvé k woodcraftu čuchla tady na 

táboření, na prvním ligovým táboření a… [vyrušilo dítě]… teď mě vypadla linka, promiň. 

Zmínila jsi o tom začátku – přivedl tě muž po měsíci vztahu. 

Jo, já jsem vedla děti na skautu, ale v tom skautu mi pořád něco chybělo. Ve skautu je hodně oddíl 

od oddílu, takže nebudu říkat, že je to nutně skautingem, ale náš oddíl nikdy nebyl na jakoukoliv 

duchovní spirituální stránku a mě to vlastně asi scházelo hrozně. A náš vedoucí byl skvělej 

vedoucí, to byl takovej Mirek Dušín, ale tak těžkej ateista, že mě to hrozně odpuzovalo a jakékoliv 

snahy a debaty na duchovní téma byly těžce potíraný u nás, spíš s výsměchem. Já jsem v tomto 

byla hrozně hladovej člověk a když jsem přijela sem, tak pro mě nebyly ani překvapivý týpka a lidi 

v nějakým stylovým oblečení, ale to že to místo tady a ti lidi tady měli nějakýho ducha, mělo to 

tady nějakej… teď hledám správný slovo no…to řekl Tibor: člověk to cítí, ale špatně se to 

vyjadřuje. Má to tady svýho ducha, to místo, ke kterýmu patří jak ten prostor, tak příroda, tak i ti 

lidi s tím jejich přístupem obecně. A myslím, že to mě přivedlo k lize nejvíc, hrozně mě nadchlo, že 

je tady otevřenost o tom se bavit o nějakých spirituálních věcech, o tom se bavit o duchovních 

věcech. Vlastně mě to přetáhlo od těch skautů sem a dovedla jsem tam jeden rok dětskou holčičí 

naši skupinu ke skautkám k takovému jejich přechodovému rituálu bez rituálu a pak už jsem tam 

nechtěla pokračovat. I když jediné kontakty byly v Praze, tak jsem se radši upnula k Praze 

k něčemu, co mě fascinovalo svoji velikostí a opustila jsem skauta trochu. V rámci vysoké školy 

jsem… vzhledem k tomu, že můj muž je Pražák a to velký jádro jsou Waldeni, kmen Walden, kteří 
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jsou Pražáci, tak jsem se přiblížila nakonec i já do Prahy a tam jsem pomáhala s vedením tohoto 

kmenu, který zrovna nabíral děti a domluvili jsme se, co by tehdejší náčelník Waldenu, že budu 

s nima spolupracovat na vedení dětí. 

To jsi krásně popsala, co tě sem vlastně přivedlo a i zároveň co ti chybělo někde jinde a co 

považuješ za podstatný pro tebe a důležitý… 

Pro mě ještě velkej moment nadšení bylo sdílení věcí v ohniveckým společenství, protože mě tady 

odchytil hned první tábor podle mě a pozval mě na ohniveckou čutokvu. A po nějakým stydění a 

přemáhání jsem tam jela a to byl ten moment, který mě uchvátil asi nejvíc a věděla jsem, že už mě 

to nepustí. Takže i skrz to jsem si asi upevnila to místo, který doufám, že bude na celej život už. 

Nevím, co by se muselo stát, abych od ligy odešla. A stala jsem se rovnou členem ohniveckýho 

společenství a spolupořadatelem akcí a tak. Je to dostatečný? 

 

Super, přemýšlím, jestli je ještě něco, co se týká toho vstupního uvedení, nebo můžeme přijít 

k otázkám konkrétnějším, ale zdá se mi, že to hlavní jsi řekla.  

Mě teď zrovna nic nenapadá, ale nerada bych ti v tom dělala nějakej bordel, abys to pak třeba 

nemusel dlouze dohledávat.  

Tak jo, tady vlastně máme tři okruhy, který se týkají toho indiánství nebo woodcraftu a 

výchovy v něm. První se týká motivace, co tě přivedlo k woodcraftu, co tě tady drží a jestli se 

to mění s časem? 

Určitě se to mění s časem a řekla bych, že se to asi i vyvíjí, že je to nějaká nádoba, která se zároveň 

plní, ale i trochu přelejvá. Vzhledem k tomu, že teď máme malýho prcka, tak i to woodcrafterství 

se trochu mění, člověk kromě toho, že nějak obohacuje a vzdělává sám sebe a žije tím, tak už je 

trochu nevím jestli tlak, ale asi spíš touha to krásný z tý ligy a woodcraftu předat i tomu malýmu. I 

když je to roční dítě, tak je jako snaha, aby ty věci přešly i k němu. Takže mám pocit, že ten posun 

je tam velikej. A i moje stydlivý začátky, kdy jsem se bála s něčím pomáhat, ohnivecký se přetavily 

časem v to, že jsem byla hlavním organizátorem čutokvy ohnivecký, tak i tam nějakej posun je, že 

člověk si tady vybudoval nějaký svoje bezpečný místo a bezpečný prostředí, který mu umožňuje se 

rozvíjet a posouvat ty věci k sobě… 

Super, no a jaký priority a přednosti, který pro tebe woodcraft má? 

Zajímají tě nějaký konkrétní věci? 

No klidně třeba, jestli tě napadá něco konkrétního vyloženě. 

Asi nejvíc – a to už jsem i řekla – pro mě je to, že woodcraft je za prvé hodně otevřená společnost 

lidí a kromě toho, že se tady primárně teda dělají indiáni, tak je tady i spoustu lidí, kteří dělají jiný 

věci. Jerry třeba z Horní louky hodně vyznává jako slovenský a slovanský věci, Tibor taky, to je 

velkej vyznavač slovanský kultury a slovanskýho náboženství, i skrz jeho rodinu a i jeho osobní 

věc to je. A přijde mi super, že nikdo nezavrhuje to, jak to má. Letos je tady nějaká asijská rodina, 

což mě taky fascinuje, že je to tak moc otevřený společenství, že nikdo nikoho nekritizuje a 



21 

nediskriminuje a když přijde někdo s nějakým názorem a je jedno, že mu je pět, padesát nebo 

osmnáct a má pocit, že všechno ví, tak lidi názory přijímají s respektem, i když s nima nesouhlasí, 

tak nikdy tady neprobíhá ostrý odmítnutí, ale mám pocit, že ty věci tady probíhají tak příjemně jako 

voda, že ty věci plynou. A i když někdo s někým nesouhlasí, tak svůj názor zvládne v tomto 

prostředí dát bezpečně, že to není jenom ostrý odmítnutí třeba bez argumentů, ale vždycky to má 

hlavu a patu a vždycky je snaha k tomu, aby se tu lidi cítili dobře a bezpečně. To je pro mě jako 

v lize hodně důležitý a to mám pocit, že jsem to v tom skautským světě neviděla, že byl hodně 

nalinkovanej a musely se věci dělat přesně tak a tak, a v 7.45 přesně bylo tohle, a mám pocit, že 

v tý lize i vzhledem k těm indiánům to všechno prostě plyne. To je pro mě taková stěžejní asi 

nejdůležitější věc. 

Taky tomu říkáte indiánský čas? 

Ano, říkáme tomu indian time – prostě věci tak plynou. 

Takový ten kairos; ne chronos ale kairos. 

Ano. A myslím, že v dnešní uhnaný době je to věc, která možná spoustě lidem chybí a podvědomě 

to tady spousta lidí vyhledává. I to jak tady žijem, i ten indiánskej styl vlastně k tomu hodně 

napomáhá, protože indiáni to tak asi prostě měli a tak prostě žili, jak to přišlo a odešlo. 

Taky se mi líbí, že je to organizace s myšlenkou, která má přesah věkovej. Pro mě je nejsnazší to 

asi srovnávat se skautem, nebo s mojí skautskou zkušeností, tak nevím, jestli ti to v tom jako 

nepřekáží? 

Hodí se to, je to samozřejmě určitá komparace, která se opírá o nějaký zkušenosti. 

Ve skautu to vždycky fungovalo tak, že zhruba do patnácti je nějakej výchovnej program pro děti, 

ale potom už pro další věkový skupiny se nepočítá, že by nějakej program… nebo počítá, ale 

nefunguje to prostě moc v tom okolí, ve kterým já jsem vyrostla. Takže se počítalo, že 

věkem patnácti let se člověk kromě přechodu na střední školu začne teda pomáhat s vedením 

oddílu, anebo z toho skautskýho světa úplně odejde. Mně to vlastně přišlo dost nedostatečný, 

protože i takový člověk, zvlášť takový člověk mám pocit se ještě hledá a nějak se vyvíjí a potřebuje 

hledat svoje místo ve světě a v životě. A mám pocit, že ve skautu člověk musel jen převzít 

zodpovědnost a už nebyla žádná jiná cesta, anebo odejít. Kdežto tady je spousta různých možností, 

co člověk může dělat a nemusí se nutně vázat nebo upínat k nějakýmu kmeni, ale může dělat jako 

sám sobě díky Svitku březový kůry. Prostě je pořád co zlepšovat, kde na sobě pracovat a jsou… je 

tady spoustu ochotných lidí, kteří jsou odborníci v tom člověku pomoct. Jak na nějaký hledání 

spirituálních otázek, tak na sportovní aktivity, tak na vědeckou činnost a dá se tady krásně najít, co 

člověka zajímá a začít se profilovat. Ve skautu toto nefungovalo, díky tomu svitku i v padesáti, 

když člověk přijde k lize a nadchne se, tak i v padesáti je možnost začít na sobě pracovat, něco 

novýho zkoumat a objevovat a je tam ten prostor. Kdežto v tom skautu člověk jenom pomáhá 

s vedením, stará se o program pro děti, ale nemá žádjen smysluplnej program sám pro sebe nebo 
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pro lidi svého věku v okolí. Což v tý lize nebo tom woodcraftu obecně je a je to skvělý – nikde 

jinde jsem to nepotkala a strašně mě to uchvacuje.  

Přicházíme do druhýho tématu, který se týká woodcrafterský výchovy, je tu otázka, co pro 

vás znamená woodcrafterská výchova nebo sebevýchova? A tys to vlastně teďka zmínila, ale 

samozřejmě jsi nastínila tu možnost rozvíjení se, práce na sobě, ta bohatost toho [program] 

v každým věku… Nicméně je třeba něco jinýho? A dokonce: co pro vás znamená 

woodcrafterská výchova nebo sebevýchova a v čem se liší řekněme od běžné výchovy? 

Mně přijde, že liga hodně učí k toleranci. Obecně prostě kmeny tady jsou nastavený k tomu učit 

hodně k toleranci, k otevřenosti k jiným názorům, k otevřenosti do světa obecně, k takový i 

skromnosti bych řekla. Protože to, že si člověk nechá uznat orlí pera je hezká věc, ale vlastně ta 

primární myšlenka je, že to člověk dělá pro sebe, a nejen pro to, aby se předvedl, jak je skvělej. 

Chápu, že v různých životních etapách to člověk vnímá různě, ale ta nadstavba tý myšlenky je 

podávaná takhle a přijde mi smysluplná a hezká. A zase někde já prostě jinde jsem to takhle 

nepotkala… Můžeš mi ještě jednou prosím přečíst otázku? 

Ano, co pro vás znamená woodcrafterská výchova nebo sebevýchova pro rozvoj osobnosti, 

pro děti i dospělé, v čem se případně liší od běžný výchovy? 

Třeba je super, že woodcraft má velkou snahu dělat nějaký přechodový rituály, který ve společnosti 

mám pocit hodně chybí, a je to na hodně lidech znát, protože pořád žijeme v takovým kultu dítěte, 

ale nikdy není nic, co by nás táhlo k tomu překročit jako do další životní fáze. Kdežto v lize jsou 

různý přechodový rituály a mám pocit, že je snaha o to, aby se tyto rituály dělaly, o to, aby se to 

přizpůsobovalo lidem na míru, aby to nebyla jenom póza, ale aby to byl opravdu prožitek, kterej 

splní jako tu svoji funkci. To, že někdo dostane vysvědčení v devátý třídě a řekne se mu: „teď už 

jsi velkej kluk, jdi na středí a vrhni se do světa, máš za sebe už nějakou právní zodpovědnost“ je 

hezký, ale mám pocit, že tím to prostě není. Nebo úderem osmnáctýho věku se řekne: „už seš úplně 

dospělej, tady je svět a nějak se s tím poper“ – přijde mi to trochu málo. Ale v tý lize je snaha dělat 

ty věci s takovou úctou a citem k tomu, aby člověk měl chuť do tý další životní etapy vstoupit a 

nějak jí procházet. A i k tomu vede to, že je tady různý věkový rozvrstvení, takže nevědomky 

vlastně člověk pořád sleduje vývoj i těch lidí kolem sebe a možná to není tak násilný jako v tý 

společnosti mimo tohle společenství… Jinak na seberozvoj je prostě skvělá knížka Svitek březový 

kůry a kdo chce, tak si tam najde, co uzná za vhodný a kdo nechce, tak tím není nutně nějak 

svázanej, že by odsud musel odstoupit, když nesplní tolik a tolik věcí. Což třeba ve skautu tak 

funguje – kdo neudělá zasvěcovací stezku do oddílu, což je nějakej soubor úkolů, tak ve spoustě 

oddílech prostě po roce skončí. Kdežto tady to člověk dělá, jestli chce, a jestli nechce, tak nedělá, a 

jenom tady tak žije a souzní s ostatními… [přemýšlí] 

Já nevím, mně ty myšlenky přichází tak postupně, možná mě pak napadne ještě spousta věcí, to je 

jedno, tak jak to přišlo, tak to přišlo… 
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Super. No velmi jako nahráváš právě i na další otázku, která zní: jaké vlivy a jak působí ve 

výchově nebo sebevýchově? Tys jako zmiňovala třeba vlivy toho společenství, nebo ta 

dobrovolnost a tak… 

Jaké vlivy…? 

Jaké vlivy a jak působí ve výchově nebo sebevýchově? 

Určitě věkový rozvrstvení, nebo to je asi to společenství lidí. A to, že jsou věci dobrovolný, to si 

myslím, že je velkej bonus, který k tomu lidi táhne, že to berou ne nutně jako výchovu typu školní 

výchovu, ale výchovu jako životní. Já mám neurčitej pocit, ale nevím jakýma slovama bych to 

vyjádřila, ale přijde mi, že je to i vztah k přírodě, co v tom vzdělávání dětí působí. My se děti 

snažíme vést k nějakýmu vztahu k přírodě, docela konkrétnímu, šetrnýmu, tomu nahrávají ti 

indiáni, mě se to špatně vyjadřuje, některý věci člověk cítí, ale těžko na to hledá slova. Proto říkám, 

že v tom nejsem nejkovanější z kovaných, jsou lidi, kteří mají namluveno stokrát víc a pak to 

zvládnou líp popsat… 

Pak je podle mě super, že lidi, kteří vedou, se kterýma jsem se tady zatím setkala, vedou kmeny 

dětský, tak většina z nich sama jako v lize odrostla a tím pádem má pod kůži zažitý ty věci, co jsem 

říkala: otevřenost, skromnost, takovou touhu po vědění nebo objevování, takovou tu dětskou touhu, 

která pro mě třeba díky lize nevyhasne, ale pořád jde v tom životě a nachází si takový svoje malý 

místečka, i když úplně nenápadný třeba. Tak myslím, že i  to si v sobě ti lidi nesou celej ten 

život. Možná i ten svitek tomu napomáhá, že než aby člověk přešel do takový tý letargie obecný, 

v dnešní civilizaci toho, že je vším obklopenej, tak si může otevřít svitek a najít si coby. A i 

náhodným listováním se dají objevit věci, pro které se člověk nadchne a znova s těma dětskýma 

otevřenýma očima začne objevovat nový svět zvířat nebo nějakýho vyrábění nebo knížek nebo i 

nějakých spirituálních nebo filozofických témat třeba. A mám pocit, že tohle jsem jinde neviděla, 

nebo já jsem se s tím jinde nesetkala. Myslím, že to je v tý výchově hrozně důležitý. To asi je další 

téma dobrovolnost, které jsem už zmiňovala, to je jeden z velkých prvků. Ale zároveň na těch 

dětských táborech, který se liší od tohoto velkýho ligovýho jsou věci, který taky běží, nějaký 

program prostě funguje časovej, běží to, ale není to asi tak našlapaný, jako na klasických dětských 

komerčních nebo skautských táborech. Je prostor to vnímat a cítit, mezitím si dát pauzu a není to 

jen z hry do hry a pak jít spát. To je takovej nenápadnej, ale důležitej prvek v té výchově dětí. A já 

jsem se setkala s Tokaheyou, což je prostě jeden ze zakládajících členů ligy obecně po roce 89 a je 

to velká kapacita coby výchovy se týče a pro mě je fascinující ho vždy sledovat. To je velká 

inspirace pro to, jak by to člověk mohl skvěle dělat, dokáže i pro hloupost tenhle člověk dokáže 

úplně nadchnout, i pro štípání dřeva, nebo já nevím něco, kopání latry apod. To samý je spousta 

lidí v tom ohnivým společenství, kteří mě tak táhnou, protože jsou to lidi, kteří jsou mi věkově 

hodně daleko, ale i pro mě jsou výchovnou jednotkou. I já se tu cítím jako vychovávanej člověk a 

dítě, ale je to hezký a příjemný, člověk je obklopen něhou ostatních, kteří mu mají pořád co předat 
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a pořád je v čem se zdokonalovat. Nikdo tě nepeskuje za to, že děláš věci tak, jak je děláš, i když je 

třeba děláš úplně špatně… Jsem se tak rozvášnila na téma výchova dospělých. 

Krásný. Já jsem se už střetnul s výpovědí, že je to právě to množství výchovných a 

identifikačních vzorů, který vlastně automaticky jsou ve společnosti a působí, a oni se umí 

vcítit do těch vztahů a všechno tohle pak probíhá nějakým způsobem přirozeně, aniž by 

někdo někoho vzdělával a vychovával… 

Jo, s tím asi souzním docela. Možná dřív ty společenství k tomu jako vedly, tím, že bydlely 

generace jedné rodiny při sobě a ten život běžel asi dřív trochu jinak, tak možná to bylo ve 

společenství normální. Akorát teď mi to přijde, že to člověk musí jezdit někam hledat, protože 

doma už tohle nefunguje. Ale je to taková výchova, nevýchova, jak říkáš. Třeba ta slečna, co tu teď 

bude procházet, tak tu jsem vedla ve kmeni, bylo ji osm a teď už je z ní velká slečna a kdykoli se 

na ni přes den podívám, tak mám z ní hroznou radost, nosí dřeva a usmívá se, pak jde pro vodu, 

pak si tu hraje s dětma a hrajou lakros nebo něco, co jsme je učili. I to je pro mě strašně důležitá 

zpětná vazba. A zároveň spousta těchto lidí je učená mít sebereflexi a dávat reflexi. To taky nevím, 

jestli úplně se to jako učí – možná teď je o to snaha, ale když já jsem ještě byla ve škola, tak to 

rozhodně nefungovalo, že by někoho zajímala reflexe desetiletýho dítěte, kdežto tady pro to 

vždycky byl prostor a vždycky se snažíme o nějaký bezpečný prostředí při různých programech, 

což mám pocit, že je součástí výchovy. Dávat prostor pro reflexi a i tu sebereflexi následnou. 

Jako když by to bylo vhodný úrodný prostředí pro růst i nějakýho sebeuvědomování a 

sebenacházení a tak… 

Tak máme ještě poslední, co se týče výchovy – my už jsme to zmínili: jaká vnímáte obecná 

specifika woodcrafterské výchovy a její přínosy? Jestli je ještě něco jinýho mimo to, co už 

jsme říkali? Obecná specifika a její přínosy. 

Já bych se asi začala opakovat hrozně. 

Jo, už jsme to zmiňovali docela.  

Ještě popřemýšlím, jestli mě nenapadne něco objevnýho, ale… Možná si večer lehnu a něco mě 

napadne, ale už bude pozdě. 

Pak ještě na závěr bude závěrečný shrnutí… 

Můžeme se dostat ke třetímu bloku a to se týká spirituality. A jsou tu otázky, co se týká 

indiánský spirituality, a co si pod tím představuješ ty sama, jak to vnímáš? 

Jako pod pojmem spiritualita nebo pod tím, co tady cítím, že funguje nebo běží jako v lize? 

Dalo by se říct obojí, spíš je podstatnější to, jak to vnímáš tady za sebe, co to vlastně znamená 

pro tebe a tak. Jsou určitý jakoby inspirace nějaká indiánská řekněme, ale zároveň tady 

vzniká něco, co není – jako my nejsme indiáni, že jo. 

My si na ně tak leda hrajeme. 



25 

Tak. Ale zároveň vlastně se tady odehrává něco, co má určitej punc indiánství. To možná je 

dobrý i rozlišit. Píšu o tom, že je samozřejmě rozdíl mezi indiánstvím a indiánem. Indiánství 

je řekněme určitej fenomén, ale nejsou to indiáni. 

Ano… [přemýšlí] 

Možná pak můžeme přejít dál ke zdrojům, že by ti to mohlo trochu pomoci. Tak co si vlastně 

pod tím představuješ nebo co to pro tebe znamená – indiánská spiritualita nebo třeba 

woodcrafterská spiritualita. Jaké jsou inspirační zdroje toho všeho, jakýkoliv? 

Dobře tak já se pak začínám ztrácet v otázkách, tak to zkusíme vzít po otázkách, ať pak 

nezapomenu na něco, co by mě třeba mrzelo. Zdroje, tak já zkusím začít od těch, protože ty mě teď 

tak napadly zrovna. Myslím, že skvělý zdroje jsou za prvé lidi tady, a to, jak věci podávají a nějaký 

jejich náhledy na tyhle věci. To byl třeba pro mě ze začátku takovej záchytnej bod, kdy člověk cítil, 

že je tady velkej přesah, ale nevěděl odkud to proudí, nebo přichází ta síla těch okamžiků nebo toho 

místa. To, co člověku působí tu husinu na rukou a takový příjemní chvění. Skvěle se tohle 

objevovalo coby zdrojem názory některých lidí, no. Já mám pocit, že v tom pro mě byli hodně 

stěžejní ti lidi z ohniveckýho společenství, kteří v různých debatních večerech třeba byly ty názory 

slyšet, ti lidi byli vidět a asi nutně nebyli o indiánech, ale o indiánství. O těch myšlenkách tady pro 

nás teď a tady, a ne pro indiány v severní Americe nutně, neříkám, že to spolu nesouvisí, souvisí, 

ale je to rozdílný, není to to samý. Jednou nám sem přijel euro indián a mám pocit, že to byl jinej 

svět, kterýmu já jsem nerozuměla. Mě indiáni fascinujou, ale nejsem indiánofil. Fascinuje mě 

Seaton, jájsem k tomu byla vedená už i na skautu, tak to byl pro mě zdroj a i rychlejší přechod, to 

bylo pro mě známý prostředí, takže spousta knížek… A nejen pak Seaton, ale spousta indiánských 

příběhů a vyprávění, pro mě asi nejskvělejší knížkou byla ta nejvíc naivní knížka, která se jmenuje 

Škola malého stromu – nevím, jestli ti to něco říká – ale to je pro mě to gró, ke kterýmu se 

nejčastěji vracím. Není to Seaton, možná bych se za to mohla stydět, ale nestydím se a přijde mi to 

důležitý. Protože to je to dětský objevování a zároveň poznání toho indiánskýho smýšlení takovou 

hodně pěkně stravitelnou formou, na kterou se dá navázat dál. Tak to je taky velký zdroj. Určitě 

internet je velkej zdroj, nehynoucí zdroj, ale už opravdu indiánských věcí. Znám pár lidí z Corralu, 

ještě jako z hodně původního Corralu, to je taky hodně velká inspirace nebo zdroj nacházení 

odpovědí na různý otázky. Teď je to pro mě i třeba woodcrafterskej časopis, protože já sice v lize 

působím, ale vlastně mě víc zajímaly ohnivecký věci než třeba původní věci, co se tady děly ve 

woodcraftu před sto nebo padesáti lety nebo jak to fungovalo před dvaceti lety, kdy liga fungovala 

pár let. Teď teprve mám pocit, že po deseti letech se začínám prokousávat tím, jakou tu motivaci 

k tomu ti lidi měli, čeho se drželi a tak. Teď už je to strašně zajímavý, ale na tom začátku to pro mě 

byl moc velký penzum informací, který jsem nebyla schopna pojmout a musela jsem si k tomu najít 

dílčíma věcma cestu. Ale i to je velkej zdroj. Nebo lidi typu Logan, jsou to furt osoby, který 

zakládali ligu, to byl první ligovej ohnivec vůbec po roce 90, a je to velká osobnost, která má 

rozhodně co předávat. Velkým zdrojem je pro mě obecně ohnivecký společenství. A nejenom ti 
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lidi, ale asi …my tomu říkáme, že jedeme na vlně. Přemýšlím, jak líp bych to popsala, ale jsou to 

věci a myšlenky, který mezi těma lidma souzní tak přirozeně a není potřeba je říkat nahlas. Ale 

nějak o nich víme, máme je stejně a i tam je pořád co novýho objevovat, takový maličkosti, který 

člověk najednou v sobě najde, který tam někde byly, ale jen čekaly, až k nim člověk sám přijde 

skrz… jak sebevzdělávání, tak i pomoc druhým a vzdělávání ostatních. A i v tu chvíli mám pocit, 

že ke mně přichází věci, který jsem si neuvědomovala nikdy. Tak vlastně i to je takový zdroj pro 

mě nějakýho vztahu a asi největší zdroj je to, co je tady kolem nás no. Je to nejenom tohle místo, 

ale je to obecně příroda a toto místo je takovej skvělej prostředník pro mě, je to bezpečný prostředí 

a vybízí k tomu hledat a nacházet a pokládat si různý otázky, hledat na ně odpovědi nejen s lidma, 

ale i sám v sobě. Je tu spousta míst, který k tomu nějak podvědomě vybízí, se tady zastavit, být teď 

a tady a hledat a nechávat v sobě ty věci rezonovat, ty co zrovna tady přichází a nejsou ničím 

myšlenkově cíleně vedený. A někdy člověk věci mi přijde tady jenom navnímá a až časem je 

zpracovává, třeba přes celej rok, někdy i několik let. Mám pocit, že člověk je tady dostane takovým 

darem, ale trvá hodně let, než se k nim sám propracuje nebo než je sám zvědomí a pak je zvládne 

vyslovit. A mám pocit, že tohle místo je k tomu…pro mě je toto místo k tomu dělaný. Někdo jezdí 

hledat takový otázky na hory, indiáni chodili hledat svoje velký vigilie a poslání na kopce a 

hladovět u toho a já mám pocit, že v dnešním světě já hledám… já jezdím hledat ty myšlenky sem. 

Ale asi ne cíleně, až když teď ses mě na to zeptal, tak mi to došlo.  

Super. Tak se dostáváme krásně – to skoro vypadá, jako kdybys to četla tu strukturu [otázek] 

– tak se dostáváme k dalšímu bodu: jak vlastně vnímáš indiánský obřady? Ať už je to potní 

chýše nebo hledání vize, nebo dýmka nebo cokoliv. 

Jsou obřady, který jsou pro mě pořád neuchopitelný. Tím, že nečtu jen knížky o indiánech, ale 

různý jiný od beletrie po psychologický knížky, tak některý věci jsou pro mě těžko uchopitelný. U 

některých obřadů bych řekla, že se bojím, protože nevím, co s tím vlastně může přijít. Myslím, že 

rituály jsou věci, který se nemají dělat z nějaký pózy. Obřad je pro mě věc, která s sebou nese 

myšlenku, nápad a prožitek a nějaký očekávání trochu. Ať už je to hledání svojí vize nebo pro nás 

třeba hledání toho indiánskýho jména nebo hledání sám sebe nebo sauna, která vlastně pro mě až 

tady – a to jsem jich zažila x na skautu – tak to bylo vždycky jen trochu se zapotit a pak se schladit, 

ale až tady to pro mě začalo mít nějakej přesah a najednou se mi otevřel obrovskej svět toho, co… 

jak to vlastně asi indiáni trochu mysleli: že je to zastavení a snaha o to se napojit na něco, co nás 

převyšuje, na něco nad náma a zároveň i pod náma a člověk se stane takovým jako… cíl stát se 

takovým prostředníkem pro tyhle věci a vnímat to v sobě a potom z toho těžit… Je to kouzelný, 

nepochopitelný, někdy špatně uchopitelný a strašidelný, ale neskutečný, proto to člověk dělá. Ale 

jsou obřady, který pro mě už jsou jasný, tím že se na nich třeba aktivně podílím. Nebo tím, že jsem 

v ohniveckým společenství, tak se mi snáz možná hledají cesty k těmto věcem, nebo začínám tomu 

víc rozumět, protože můžu pokládat otázky a dostávám na ně skvělý odpovědi. Mám pocit, že 

spousta lidí z ligy je tady místo, na kterým se dá ještě pracovat, že se ti lidi ještě stydí zeptat, 
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protože jim něco není jasnýho, ale mají pocit, že je to něco hrozně důležitýho a jak řekl náš 

kamarád o ohnivcích, že jsme trochu šáblí ultramystický intoši – takhle přesně to popsal. Tak 

možná ohnivecký věci nebo obecně ty rituální věci mám pocit, že pro spoustu lidí je to trošku 

škoda, pro spoustu lidí je to gró v tom ohnivectví dělat nějaký obřady, tak mám pocit, že lidi se 

prostě bojí zeptat na ty věci, který jim nejsou jasný a potom jim to buď nic neříká ten obřad, anebo 

naopak jsou z toho třeba trochu vystrašený a není jim to jasný. Což je trošku škoda, ale myslím si, 

že zvlášť třeba ve kmenech, kde se tato funkce trochu jako dědí, tak možná to tam tak trochu 

působí. Nevím, jestli jsem se neztratila ve tvý otázce. 

Mno… 

Trochu. Prosím ještě jednou, třeba mi ještě něco napadne, co by ti víc pomohlo. 

Jako čistě za sebe a tys to v podstatě zmínila – jaký má postoj, zkušenosti… a říkáš, že je to 

forma určitýho přesahu a zároveň jako bázeň, že jo, z toho všeho, z toho, co se za tím všechno 

skrývá a tak… 

Myslím, že to taky provází obrovská pokora teda. A to souvisí asi i s tou bázní trochu. Je to pokora 

v tom, že si uvědomujeme hodně intenzivně, že je něco, co nás prostě chtě nechtě přesahuje, a je 

jedno, jestli tomu člověk říká Bůh nebo Velký Duch, dědečkové, nebo si najde nějaký jiný božstvo, 

ale je to něco, co je prostě nad náma. A zároveň to není ale jenom věc, ke který my se vztahujeme 

jako „ó, sešli nám tady řešení mýho problému, jestli pět nebo šest věcí,“ ale je to něco, co nám 

pomáhá, co nás jako trochu vede za ruku, ale neurčuje. To je věc, která mě v křesťanství trochu 

překáží a tady vlastně mi přijde, že je to takový smysluplnější v tom indiánství, že je to něco, co ti 

poradí, ale co tě nenutí nebo co ti nenakazuje. Mám pocit, že v tomto je křesťanská víra trochu 

upjatá, trochu škoda zbytečně. Nebo já jsem prošla pár lety jako s katolíkama a mám pocit, že to 

bylo trochu zbytečně upjatý.  I když ta myšlenka je myslím podobná hodně, nebo stejná bych si 

troufla říct, ale nechci to jako srovnávat, abych někomu neublížila, to asi mi nepřísluší. To možná 

že by teologové z teologické fakulty na to měli svůj názor rozhodně odbornější.   

Možná. Podstatný je, jaký máme názor každý sami za sebe. 

Ano, tak to mám já. Asi provázanost je takový slovo, který jsem neřekla přímo, ale je tam i hodně 

důležitý. Provázanost, pokora, bázeň, radost, naplnění… a štěstí, to je taky velký slovo, který jsem 

nezmínila napřímo, ale součástí všech těch obřadů taky. Taky mám pocit, že spousta obřadů 

supluje to, co jsem říkala na začátku, to, co společnost už dnes nedává. Přechodový rituály pro děti 

dospívající jakoby dospívající. Ablákela má teď syna, kterýmu dělá přechodový rituál při dospívání 

– to, co jsme před pár lety společně vypracovávali pro obecně ohnivce ve kmenech a snažili jsme 

se jim předat, jak dělat přechodový rituály pro dospívající děti a dívky, což je vlastně věc, která 

jako chybí. Nebo pro přechod jako z kluka do muže a není to nutně vázaný na věk a je to něco, co 

v dnešní společnosti jenom tak někde nenajdeš, nebo se to za těžký peníze někde prej dá zaplatit a 

těžko říct, jestli to tak je, ale asi to nebude nikde udělaný na míru, kdežto ohnivec v lize má 
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možnost ten obřad udělat přesně na míru tomu člověku, takže má nějakej význam a nějakej smysl, 

co mu předat. Což je za mě teda strašně fascinující. Určitě to tak jako může běžet.   

K přechodovým rituálům jsme měli samostatný bod, ale v podstatě už jsme o tom mluvili. 

Zdá se, že jsi řekla k tomu vše podstatnýho. 

Hm. 

Tak pak tu máme vztah ke zvířatům, rostlinám a přírodě obecně?  

Dá se na to odpovědět? Asi životně fascinující nebo nevím. Myslím, že je to jedna z mála věcí, 

kterou člověk se může nechávat fascinovat nezávisle na prostředí – ve městě, ve vodě, pod vodou, 

nad vodou, v moři, na Kosáku, na horách, všude je co objevovat, všude je jako čím se kochat, co na 

sebe nechávat takhle krásně působit. Myslím, že je to velkej zdroj nejen informací o tom, jak se 

tento brouček jmenuje a jestli žije tady nebo tam a jestli tahle rostlina je jednoděložná nebo 

dvouděložná – což teda tady někteří botanici by rozhodně řekli, že o tom to taky může bejt. Ale je 

to o něčem, co nás provází celej život, co mně jako dává naději, když mi není dobře, tak chodím do 

přírody. Teď procházím nějakým psychologickým sezením – to je pravda, to je asi jediná věc, 

kterou bych tam nepotřebovala neuvádět – asi procházím trochu těžším obdobím, náročnějším a 

vždycky se dostanu k tomu, že příroda je pro mě to místo, který je bezpečný prostředí na zemi. Kde 

si člověk může bez obav sednout na hodiny a jenom poslouchat, jak šumí potok, tráva, jak se hýbe, 

koukat se, kde co leze, a nutně si nemusí říkat, jestli tohle zrovna zná, ale je to věc, která ho jako 

s něhou pojme a obklopí. Je to to nejbezpečnější, kromě rodinný náruče, který já jako nacházím 

v tom světě. Ta příroda je všude, je to něco, co se nikde neztratí. Je to věc, která je tak nádherná, že 

je pořád na co koukat a každý západ slunce je jinej, každej východ slunce je jinej, pořád se to mění, 

a i to je na tom fascinující. Součást přírody jsme my a i to je fascinující, i když se strašně snažíme 

od ní nějak separovat, tak mám pocit, že i to je to krásný, že můžeme bejt součástí takhle nádherný 

věci, i když se ji aktivně snažíme zničit, tak ona se nám tak nenápadně zase vkrádá zpátky. Myslím, 

že i vlastně liga nebo indiánství nebo nevím, jak to tady skvěle nazvat, je snaha k tomu se vrátit, 

k těmto věcem a víc je vnímat a učit se s nima zacházet. Tak, abychom my tady mohli žít v souladu 

s přírodou a příroda s náma. Neříkám, že je to o tom ročním výčetku, že tu člověk nechtěně 

zašlápne slimáka, kterých je tu momentálně sto na metru čtverečním… 

To mi připomnělo, že existují takový směry jako třeba džinismus, kdy jsou úplně radikální 

peacemakeři, kteří chodí a zametají si před sebou cestičku, a dokonce někteří nosí roušku na 

obličeji… 

…Aby nevdechli něco. 

…Teď jsme k tomu [rouškám] teda došli všichni, ale oni to dělají už dva tisíce let. 

Mně přijde, že všeho s mírou. Rozhodně mě fascinuje třeba na indiánech, že zvládají nebo zvládali, 

předtím, než je někdo trochu nastrkal do nějakých rezervací, žít v tomhle skvělým souladu – snad 

teda, aspoň tak nám to všichni podávají v dnešní době – že v tomto souladu s přírodou zvládli žít 

úplně, jako my dnes zvládneme používat telefon, úplně mimo myšlenkově, tak tohle prostě ti 
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indiáni měli zažitý. Ale i naši předci, to nejsou jen indiáni. Já myslím, že i dřív to tady fungovalo, 

akorát dnešní doba je tak uhnaná a odproštěná od všeho hezkýho, že i tohle aktivně se snaží nějak 

zlikvidovat. A tady je možnost se k tomu navrátit, s tím týpkem, s tou vodou tady ze země, který 

předloni bylo tak málo, že se stály fronty, ale nikdo se nečurdil, ale všichni byli v pohodě. Snaha 

k tomu bejt šetrnej a moc tý přírodě nepřekážet a nechat se jí fascinovat. 

Tak se pomalu dostaneme k poslední otázce. Mám otázku, která se dotýká indiánských jmen. 

Já teda sám nevím, nebo jestli tomu rozumím, tak vlastně lesní jména jsou tak trochu jako 

obdoba indiánských jmen. 

Hm, asi jo. 

A že vlastně jak je to pro tebe. Jaký mají význam a co to pro tebe představuje, nebo pro vás? 

Protože je známo, že je to něco, co se dává za určitý… nebo spíš se přiděluje, získává to 

jména – není to nějaká danost, se kterou se narodíme, jak nás pojmenují, ale my si to jméno 

tak trochu jako odžijeme. Ty naše [indiánská] jména je něco, co přichází se životem… 

Tak. 

…A navíc se můžou měnit, že jo? 

Já v tomto nejsem úplně kovaná, já jsem jenom dvakrát, třikrát zažila, že jsme člověka vysílali na 

vigilie, po kterých přichází to, že člověk přijde a dostane nějaký indiánský jméno – lesní jméno tak, 

ne indiánský jméno, lesní jméno – ať to neříkám špatně. Tibor říkal, že ve spoustě kmenů to 

fungovalo hodně odlišně a omlouvám se, ale v tomto nejsem schopna ti říct úplně relevantně, jak 

přesně u kterýho kmene to fungovalo a podle kterýho mi to přijde nesmysluplnější. Ale za mě je 

to… Takhle, na skautu člověk přijde a ve větším oddíle je deset Honzíků a patnáct Kačenek a nejde 

to, takže si každý oddíl najde nějakou cestu, jak dětem rychle dát nějakou přezdívku. Někdy říkají 

jméno nový, se kterým prochází tím oddílem a potom i v dospělosti ho třeba používá v tom 

skautským světě. Mně to přijde trochu hloupý, když si někdo v šesti letech vybere, že bude  

Motýlek, tak ve dvaceti mu to nemusí připadat tak cool a výstižný a v tomto je bezkonkurenčně za 

mě lepší výběr toho podávání, které probíhá tady. Já jsem to zažila tak, že se prostě buď kmen, ve 

kterým ten člověk vyrůstá nebo nějaký společenství, který je tomu člověku hodně blízko, rozhodne, 

že ten člověk přešel nějakej důležitej mezník, nebo myšlenkově někam došel, udělal něco velkýho 

nebo je to často člověk, kterej dělá takovou mravenčí práci, ale spoustu těch lidí jsou lidi, kteří 

dělají dlouhodobě nějakou skvělou práci třeba pro ostatní. Ale nevyžadujou za to žádný velký díky 

a ovace, ale prostě tam v tý chvíli jsou a ty věci dělají a přijde jim to automatický a jsou to lidi, 

kteří jsou obrovský svým duchem, tím, co zvládnou předávat ostatním a myslím, že to jsou 

aspiranti na to dojít si pro svoje lesní jméno, protože to společenství vnímá, že je pro ně ten člověk 

důležitej a má nějaký vlastnosti, který jsou typický pro hodně charakterní lidi. Skromnost, 

pracovitost, pokora, soucit, otevřenost, těchto vlastností by se dalo jako jmenovat spoustu. Ale 

myslím, že to je takovej společnej jmenovatel pro to získání lesního jména. A potom ten kmen 

nebo to společenství se rozhodne, že toho člověka vyšle, nevím, jestli u některých kmenů to třeba 
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bude za nějakých podmínek, který musí ten člověk splnit. Nevím, jestli to nefunguje u někoho jako 

přechodový rituál životní, to nevím, myslím, že by to tak klidně mohlo být, to bych nerada lhala. 

Vyšle toho člověka na takzvaný vigilie, kdy člověk odchází s uhlíkem anebo odchází bez něj, ale 

jeho úkolem je celou noc bdít a přemýšlet, nechat na sebe věci působit a s východem slunce – u 

nás, nebo co aspoň jsem zažila – se vrátí a dostane možnost přijmout svoje nový lesní jméno. Není 

to povinnost, je to možnost, člověk kdykoliv může tohle odmítnout, může říct „ne, s tímto 

nesouzním a nechám si svoje normální jméno,“ nezažila jsem to, ale určitě tahle možnost je 

vždycky, a člověk zpátky přináší oheň, který má za úkol udržovat celou tu dobu jako symbol, že 

zvládnul bdít. Je to něco, co je možná trochu hloupě hmatatelný pro ostatní jako důkaz toho 

zvládnul jsem to, ale kromě tohohle hmatatelnýho důkazu to má přesah toho, že z toho ohně se 

potom rozdělá nebo z toho uhlíku se rozfouká oheň, kterým se ten člověk může očistit třeba šalvějí 

nebo jinýma bylinama. Rozdělá se s tím oheň někdy, někdy se s tím může spálit na nějakým 

papírku nebo na březový kůře jeho jméno, který ho provázelo do tý doby a v tomto světě získá 

svoje lesní jméno a je to takovej pomyslnej přechod nebo posun nebo přiznání toho, že to tak taky 

člověk cítí. Ten výběr toho jména jsem zažila já tak, že to proběhlo tak, že ten člověk se vyslal na 

vigilie, vyslalo ho to společenství těch lidí, z kruhu odešel a do kruhu se zase člověk vrátil. Do 

kruhu lidí, kteří pro něj asi byli nějak důležití a on pro ně, a toto společenství lidí se po odejití toho 

člověka někam na libovolný místo – to místo nikdy nikomu nenutí, kde má tu vigilii dělat. Takže 

každej si tady může najít svoje. A to společenství lidí se odebralo do nějakýho týpí k ohni a tam 

probíralo vlastnosti toho člověka, charakter toho člověka, zážitky a věci, který jsou dobrý a který 

jsou špatný. Byla vždy snaha toho člověka odhalit až na kost. A je mu na míru přišít nějaký jako 

jméno indiánský, lesní, který by mu sedělo a obsahovalo všechny dobrý věci, všechny špatný věci, 

všechny velký věci, který člověk vykonal. Je to hrozně zodpovědná činnost, mě z toho bylo vždy 

dost ouzko, protože člověk vlastně něco tomu člověku přisoudí, něco mu dá, něco, co ten člověk 

s sebou celou dobu a celý zbytek života nese. No a když v ideálním případě se takový jméno 

naskytne, nějak se najde, tak jsme taky třeba hodnotili to, aby se to dalo vyslovit, aby to nějak 

znělo, i z těchto prostých stránek to pro nás bylo důležitý. Hledali jsme v indiánský řeči, která je 

dost často blízká těm lidem, ne všichni tady dělají Lakoty, jako prérijní indiány, někdy dělají 

lesáky, takže tady bylo potřeba najít odborníky, kteří by to mohli přeložit ideálně, správně to 

vyslovit, což mě přijde strašně složitý někdy, protože indiáni měli tak odlišný způsob mluvy, že 

některý ty věci se strašně vyslovovaly. No a když toto jméno přijde najednou, tak při tom východu 

slunce, kdy člověk zase vešel do toho kruhu těch lidí, přišel z vigilie, s tím uhlíkem, rozfoukal se 

oheň, očistilo se to místo, očistili se ti lidi a ten člověk, tak mu bylo nabídnutý, jestli toto jméno 

k němu přišlo a souzní s ním a měl možnost ho přijmout nebo odmítnout. A potom byl jeho prostor 

pro sdílení toho, co k tomu člověku, jestli k němu něco přišlo, jak to měl, nebo jenom chvíle pro 

společný mlčení a bytí teď a tady v tom kruhu přátel, při nějaký důležitý události. Přijde mi, že to 

může být stejně důležitý jako svatba nebo takový velký obřad pro člověka. Je to něco, co ho 
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najednou přesune z jedné strany zdi na druhou stranu zdi, jako není to zeď, ale je to úplně jinej 

člověk, jeden člověk přijde a druhej člověk odejde. To bylo to, co jsem zažila, co jsem si z toho 

odnesla a co na mě jako působilo. A když si člověk sobecky uvědomí, že by taky toužil mít 

indiánský jméno, tak to je ta chvíle, kdy ho ještě nemá dostat podle mě. Kdy je to natolik sobeckej 

člověk, kdy ještě asi nepřišla ta správná chvíle. Taky znám většinu lidí, kteří tím rituálem prošli. Je 

to věc, kterou si člověk musí zasloužit a je to… prostě velký. Ale není to nic, co by nebylo 

nedosažitelný, a v tom je to zase krásný.  

Pak ještě máme co se týká indiánských per, význam indiánských per? Co jako znamenají pro 

tebe? Je to taky něco, co je samozřejmě inspirovaný indiánama, tak jak to máš podle sebe? 

Indiánský pera rovná se plnění věcí ze svitku? Rozumím dobře té otázce? 

V tomhle smyslu jo. Nicméně každý člověk to může mít po svém, сo vlastně pro něj to 

znamená, jak k tomu člověk přistupuje, jaký v tom vidí význam…? 

Pro mě je to asi to, co neustále omílám, ale pro mě je to asi ta touha nezatvrdnout na jednom místě, 

ale touha jít dál, pracovat na sobě, rozvíjet se do všech těch pomyslných čtyř směrů, možnost 

hmatatelnýho prostředku nebo… člověk si řekne: „chtěl bych se vzdělávat v nějakým jako 

duchovním směru, co bych tak asi mohl dělat?“ A v tu chvíli je třeba čas otevřít ten slitek a než 

blouznit a říkat si: „hm, to bych jednou chtěl dělat,“ tak si říct: „jo, tohle můžu konkrétně udělat, to 

mi přijde zajímavý, toto mi nezní, teď to prostě dělat nechci, na tohle vím, že teď prostě fyzický 

nemám.“ Takže buď na tom začnu pracovat, nebo se smířím, že tudy teď tahle cesta nevede a 

dělám něco jinýho. Já jsem teď v době, kdy jsem trochu v úpadku asi, protože se teď cítím natolik 

zaměstnaná naším ročním prckem, že tohle jsem teď trochu odložila. Ale doma v knihovně máme 

asi čtyři výtisky svitků, a když kolem ní procházím, tak se na ni někdy podívám, svitek tam očima 

najdu vedle těch indiánských knížek a Foglarovek a spousty jiných zajímavých čtení a říkám si: 

„ano, zase přijde čas, kdy budu chtít tohle dělat a mám tu možnost.“ Není to tak, že už mně bylo 

patnáct a moje organizace už neví, co se mnou, kromě toho, že povedu děti, ale mám možnost 

objevovat spoustu zajímavých věcí a na to – co je pro mě hodně důležitý – mám možnost se setkat 

se spoustou neskutečně inspirativních lidí, kteří jsou u těch orlích per vždycky zapsaní a 

zodpovídají za to, že vymysleli ty podmínky a při jakýchkoliv nejasnostech třeba jsou ochotní 

poradit, nebo můžou na toho člověka dohlížet, jestli to dělá dobře. Takže i to setkání s lidma, kteří 

jsou odborníci v daným tématu, protože to není „někde jsem si přečetl na internetu a v mimibazaru 

říkali…“ – teď to říkám nadsazeně – ale je to opravdu kovanej odborník, je to botanik, vědeckej 

pracovník, učitel tělocviku, který sám prošel vysokou školou na tělák a ještě k tomu to učí, je to 

spousta pedagogů… jsou to lidi, kteří se aktivně věnujou filosofii a je to možnost to mít 

zkonzultovat. I ta možnost je pro mě důležitá a skvělá a nenahraditelná, co se orlích per a svitku. 

Zároveň je určitě skvělý, když člověk jde a na velký události si vezme šerpu, na kterou 

zaznamenává ty svoje splněný dílčí části a může s hrdostí přiznat to, že tohle splnil, s hrdostí. A 

mám pocit, že čím větší ta pomyslná naše dálnice tam je, čtyřproudá, z těch čtyř směrů, tím 
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skromnější ten člověk prostě je, tím úžasnější osobnosti se tu jako dají najít. Když jsem prvně přišla 

a bylo mi prvně vysvětleno, co to jako znamená, tak já jsem nezvládla spustit z některých lidí 

spustit oči, protože ta šerpa byla od shora až dolů úplně plná. A já jsem si říkala: „no to nemůže 

smrtelník splnit, jak to ti lidi udělali?“ A v jednu chvíli byl velkej ostych se s takovýma lidma bavit 

a v druhý chvíli přišlo to jako jo je skvělý, to chci, chci se tam aspoň přiblížit na tohle. A orlí pera i 

rovná se přiznání… teď mě vypadlo to slovo, promiň já se za sebe hrozně stydím, ale několik nocí 

už se nespalo u nás doma a teď mi dochází slovo, třeba mi poradíš… Při splnění počtu určitých per 

člověk může zažádat o přiznání… to je třeba Sachem, Velký Sachem… 

Tituly, jo? 

Ano, tituly, děkuju. Nebo různejch mistrovství… a i to je pro spoustu lidí podle mě velká motivace. 

Asi v určitý věkový skupině je to jako důležitější možná než pro jiný. Mám pocit, že jako mladí lidi 

jsou rádi, když jsou ocenění a asi to k tomu věku patří, tak i to je vlastně super na orlích perech. 

Člověk má možnost to předvést, ale s orlíma perama a s titulama souvisí i to, že by o ně člověk 

neměl žádat sám, o tituly, ale měl by někdo pro něj zažádat. Takže to, že jsem hrozně šikovnej a 

zvládnu tohle splnit a nutně to tlačím, abych to dotlačil ten počet orlích per do sněmu, se nerovná, 

že ten titul nutně musím dostat. I když teda taky orlí pera je věc veřejná toho kmene, když člověk 

není ve kmeni, tak si to může nechat uznat ve velkým sněmu a je to něco, co se dá zpochybnit. 

Samozřejmě z velký části to souvisí s poctivostí těch lidí, která je velkej taky výchovnej prvek, že 

si věříme, věříme sami sobě a věříme tomu, co nám lidi řeknou, protože počítáme, že nemají 

potřebu nám lhát o tom, že tady zrovna něco splnili, i když to nesplnili tak jak měli. A v tu chvíli, 

kdy si chtějí ten čin nechat uznat, tak je možnost se optat na nějakou podrobnosti, konkrétní 

výrobek se ukazuje vždycky a existuje spousta případů, kdy to společenství těch lidí řekne: „je to 

dobrý, ale myslím, že v tobě vězí něco víc a že dělat věci jen pro to, aby sis je mohl nechat uznat, 

není ta podstata věci, ale je v tobě něco víc, tak zkus na tom ještě zapracovat. Neuznáme ti to a 

zkus to prosím třeba do příště ještě vylepší.“ A tady je možnost tohohle člověka třeba kontaktovat, 

který by ti mohl poradit. Je tam sice zpochybnění, neznání, ale zase následuje nějaká nabídka cesty. 

To jsou pro mě asi orlí pera.  

Výborně. Tak jo, tak máme poslední otázku, možná trochu překvapující, a to je téma smrti. 

Jak vlastně vnímáš téma smrti, jaký k ní máš postoj a co to vlastně znamená? 

A má to mít vůbec souvislost s ligou? 

Nemusí právě. Nemusí. 

Já tím, že jsem zdravotní sestra, tak tohle mám možná jinak postavený než většina lidí ve 

společenství. Pro mě je téma smrti hodně otevřený téma, snažím se i já sama ve svým okolí hodně 

detabulizovat tohle téma, přijde mi to extrémně důležitý, protože mám pocit, že téma smrti je 

dneska hrozně zastíraný, že se tváříme, že je jenom prostě kult mládí a maskujeme šediny 

zbytečnýma barvama a tak a nechceme to přiznat. Nechceme přiznat stárnutí a smrt, protože se 

bojíme a přijde mi důležitý o těchle věcech mluvit, protože v lidech i v člověku samotným to sice 
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otevírá spoustu otázek, spoustu strachů, spoustu bolesti, ale zároveň otevření tohohle tématu 

otevírá možnosti a další cesty k tomu, jak se usmířit s tím strachem, jak se ho zbavit třeba ideálně. 

Já jsem hrozně vděčná za to, že jsem prošla svojí školou, svýma zkušenostma, moje první úmrtí 

pacienta bylo strašidelný, protože jsem pracovala na jednotce intenzivní péče, jako extrémně 

intenzivní péče, kde to setkání se smrtí bylo hodně intenzivní a hodně odlistění a tam fakt 

fungovala smrt za plentou bílou, jak se o ní často se strachem… nebo s takovou dehonestací mluví. 

Ale zároveň jsem se setkala s hospicovou péčí a je to jedna z věcí, o kterých třeba i já uvažuju, že 

se k ní upnu po mateřský, protože je to pro mě prostě velký téma. Neříkám, že ho mám úplně 

zpracovaný, pořád se člověk bojí. Teď se nebojím, tím že jsem se stala mámou, tak se nebojím 

nejen o smrt sebe, ale o smrt svýho dítěte, a to je možná pro mě větší strach než moje smrt… 

Ale je to hezký téma. Je smutný, ale je hezký a jeden z nejkrásnějších pocitů coby zdravotní sestry 

pro mě bylo, když jsem věděla, že pečuju o umírajícího člověka v rámci třeba mojí brigády při 

škole na hemato-onkologický klinice, u některých lidí jsme věděli, že ten konec přijde a bude 

rychlej a hodně nepěknej a mě hodně těšilo, když jsem mohla temhle lidem pomoct v tom, aby ten 

odchod byl bezbolestnej, klidnej, s tím lidským faktorem. S tím jsme tady pro vás a ano nejsem 

vaše dítě, nejsem vaše část rodiny, ale moc ráda vás jako budu držet u tý poslední cesty za ruku, 

když budete potřebovat dám vám napít, nedělá mi problém vás přebalit nebo vám připíchnout 

infuzi, když už nebudete moct pít, ale jsem tady, budu si s váma povídat hodiny, když to jen trochu 

půjde, protože vím, že nikdo jinej už si s vámi nezvládne popovídat a někdy i nechce. A my jsme 

tady, nebojte se nás využít a klidně jsem k těmto lidem chodila v rámci svýho volnýho času 

v pracovní době, po splněných povinnostech jsem často chodila k těmto lidem si sednout, povídat 

si s nima, aby zapomněli, často s nima otevřít témata nevyřešený, který člověka trápily a možná 

trochu hledal nějaký rozřešení nebo pochopení a nechtěl si zavolat kněze z jakýhokoliv důvodu, tak 

to pro mě byly obrovský zkušenosti. Ale zároveň to dávalo takovej smysluplnej pocit jako místo 

v životě. Byla bych ráda, kdyby jednou se lidi nebáli prostě o tématu smrti mluvit, nebo i o tématu 

stáří, stárnutí, pro mě je to asi jedno a totéž. Ale chce to spoustu citu, pokory a navnímání na toho 

druhýho při otevírání těchhle témat, ne vždy to jde, i když by člověk chtěl. U některých lidí je 

hodně těžký tohle téma otevřít, myslím skrz ty ostatní lidi, skrz ty ostatní zkušenosti já jsem moc 

vděčná, že jsem dostala možnost v tomhle poznávat sama sebe. Psala jsem na to i hodně prací ve 

škole, jako teoretických, jednu dobu jsem se na to i docela ve škole profilovala, na téma umírání, 

smrti… a smrti jako z různejch příčin… Prostě to k nám patří. Jako k nám patří radost z narození, 

pocit smíření a souznění při umírání a smrti. Jednou bych si moc přála, kdybych odešla já ze světa 

s tím, že jsem smířená sama se sebou a s tím, jak jsem život prožila a s tím, že se nemusím bát a 

myslím, že tomu spousta těch spirituálních věcí napomáhá. Možnost odkázat se a říct si: „teď půjdu 

doufám do nebe nebo se reinkarnuju a bude ze mě třeba šnek, nebo půjdu do nirvány nebo budu 

jednou taky tou babičkou, která bude shlížet na ty svoje děti a vnoučátka a budu jim moct 

pomáhat.“ A vlastně já sama trochu věřím tomu, že skrz ty nový osoby, který k nám přichází, tak se 
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někdy najdou duše těch lidí, kteří s náma byli a třeba nám chtěli ještě něco předat. Tak to cítím 

nějak… Jak tě tohle téma k tomu napadlo? 

No ono je to součást toho indiánství. Za prvý určitý obřady se k tomu vztahují, vůbec 

k postoji k životu a ke smrti, k nějakým předkům řekněme a nějaký cyklus života… 

Rozhodně, a je pravda, že co se mi na indiánství zrovna líbí, je právě tahle konkrétní věc. To že je 

to jako pocit toho, že člověk celý život nemusí soutěžit o to, jestli půjde do nebe, jestli půjde do 

pekla, nemusí mít pocit, že se potřebuje církvi za něco zavděčit – pardon, nic proti křesťanům, ale 

to je prostě něco, co mě tam trochu štve – kdežto u těch indiánů to tak asi – cítím já – asi bylo, no, 

že člověk přešel tam někam pomyslně nahoru a shlížel na ty svoje následníky a skrz některý 

obřady, třeba tu tu inipi, měl jako možnost pořád bejt jako součástí toho společenství a dávat 

nějaký jako rady, bejt tam pomyslně, ty lidi prostě držet za ruce a hladit je po hlavách, když jim 

bylo těžko a chodili si na kopce pro rady svých předků. Až mi z toho teď běhá husin… To je prostě 

skvělá myšlenka, mě to úplně jako fascinuje a je to hezký. Člověk nezapadne v zatracení do hrobu, 

ale je tady prostě pořád, stane se součástí toho všeho – zase… 

To jako nabádá k tomu, že my jsme součástí toho všeho, pak když sem přijdeme, tak 

najednou se jako nějak ztratíme a zase… 

…A zase musíme objevovat, kde to teda zase bylo, ano. 

Přesně, a vlastně to nabádá k tomu jako že: aha, a to teda znamená, že vlastně po smrti 

budeme zase budeme součástí toho všeho, že zase jdeme tam do tý jednoty… 

Tak. Furt si stojím za tím názorem, že naše děti jsou děti, který přijdou do tý rodiny, tak si tu 

rodinu prostě já mám pocit můžou nějak vybrat a že jsou to prostě duše lidí, který často nám něco 

chtěli. Máme tady kamarádi, kterým měsíc před narozením miminka, které nechtělo ukázat svoje 

pohlaví, zemřela babička… nebo prababička snad, a něco si ještě chtěli vyřešit a nestihli to a pak se 

jim narodila o měsíc potom holčička a za prvé nápadně byla podobná té babičce, až to jako lidi 

zaráželo a nabíhala z toho husina, trochu strach, a za druhé to dítě mělo třeba nebo má 

nejoblíbenější písničku jako ta babička – a jsou to věci, který to jako TAK viditelně provází, až 

z toho nabíhá husina. Ale zároveň jako velká pokora, spoustu těchhle opakujících se slov, ale je to 

hezký a dává to naději, že člověk někdy nezahnije někde, ale ta schránka se někam přenese. A jak 

říká dědeček Malýho stroma: člověk by se měl v životě snažit, aby tahleta schránka a ta duše nebyl 

jenom malej oříšek, který bude téměř nemožný potom v tom dalším těle objevit, ale aby to bylo 

něco velkýho, co nás pak obejme a do čeho se budeme moct jako vnořit a následovat to. A pro mě 

je teda hodně těžký se tím řídit… Tak to jsem se zase nechala unést od tématu. 

Já myslím, že se pohybujeme právě v tématu. 

A teda fascinuje mě i čas.  

Já koukám, že nám to hezky natáhlo. 

To jsi řekl úplně přesně. 
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No jako máme to všechno. Je něco, co tě třeba ještě k tomu napadlo v průběhu toho, co jsme 

ještě nezmínili?  

Rychle mě teď už asi ne. Já už začínám myšlenkově trochu přecházet támhle k ratolesti a tak, ale 

teď asi ne. To téma smrti mě překvapilo nakonec, ale vlastně moc mile. Děkuju za tu otázku, 

protože já mám vlastně pocit… Ano, hrozně k tomu patří a jsem moc ráda, že to ti lidi kolem cítí 

asi taky tak. To jako děkuju… Kdyby náhodou mě něco pak ještě napadlo někdy, mám možnost ti 

to jít doříct, nebo teď to tak uzavřem a necháme? 

Ta možnost určitě je. Dokonce když to pak budu zpracovávat, tak pak můžu poslat, že se 

k tomu třeba můžeš i vyjádřit. 

To by mě zajímalo. Já bych si to moc ráda přečetla, když by byla ta možnost. 

Mě to i napadlo, že to může i sloužit pro potřeby ligy.  

Pro ohnivecký společenství by tohle mohl být skvělej materiál, když to bude trochu průřez lidma a 

ligou, tak to je skvělej materiál pro nás. Rozhodně bychom rádi měli z čeho těžit, další náš zdroj. 
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3. Rozhovor s Josefem 

 

Na začátek tě požádám o krátký medailonek: jméno křestní, věk, rodinný stav, profese, 

vzdělání a bydliště. 

Kdybych na něco zapomněl, tak řekni. Takže jméno křestní je Josef, příjmení Porsch. Profese: jsem 

učitel na základní škole, předtím jsem učil na střední škole. Bydlím v Mníšku pod Brdy s rodinou. 

A věk: je mi 45. Na něco jsem zapomněl určit. 

Vzdělání. 

Vzdělání vysokoškolský. Jako nejvyšší dosažený? 

V podstatě všechno, respektive to, co tě nějakým způsobem profiluje. 

No dělal jsem doktorát, jako mám za sebou dvě vejšky, jedno je vlastně etnografie, národopis, 

druhý byla fakulta humanitních studií a na té etnografii jsem dělal doktorát. 

Na FHS? 

Ne, na filosofický fakultě. Ale už potom vědě jsem se nevěnoval, protože mi to přišlo hodně 

odtržený od života. Tehdy mi manželka přinesla inzerát, že mám jít učit, tak jsem šel učit. Pak jsem 

si dodělal to vzdělání. A jinak ještě vzdělání, co považuju za důležitý je, že jsem prošel 

koučovacím výcvikem a nějakým výcvikama, spíš seminářema v tomhle směru.  

Super. Tak doba členství ve woodcraftu? Jak dlouho v tom jsi? 

Jo, od roku 1990 nebo 1991, asi tak naplno, první tábor byl na Střele v roce 1992. Od tý doby 

vlastně jsem docela naplno.  

Takže to máme k tomu medailonku a teď teda je prostor na volnej příběh. Ty ve spojitosti 

s woodcraftem, co tě k tomu napadá, co tě k tomu přivedlo, co tě v tom inspirovalo, co tě 

v tom oslovuje a tak dál. 

Já za to asi vděčím svýmu taťkovi, kdy oni nás vozili na různý vandry a putování a prostě jsme to 

nějak v tý rodině měli a jednoho dne jsem objevil takovou knížku Dva divoši a Knihu lesní 

moudrosti, říkal jsem si, že by bylo fajn podle toho žít a prostě se mi to poštěstilo, a dokonce se mi 

poštěstilo trochu přispívat, budovat a aktualizovat, a tak to jako pro mě bylo klíčový. A pak takový 

poměrně náhodný z mýho poměru setkání s woodcrafterským kmenem Walden, kterýho jsem byl 

pak dlouhou dobu členem. To je asi můj příběh, co bych k tomu podotkl, že kdybych nevstoupil do 

woodcraftu, tak bych asi nebyl tam, kde jsem, samozřejmě bych nepotkal ty lidi, ale že mě to velmi 

vnitřně posunulo. Já jsem byl takovej hodně zavylej introvert a vlastně ten woodcraft nebo ta 

komunita, která je taková hodně otevřená, tak mě jako hodně postrčila. Takže za to jsem velmi 

vděčnej.  

Mám takovou otázku, co tě vlastně v tom woodcraftu drží a jestli se to mění nějak s časem? 

Na začátku to byli určitě indiáni, kteří mě lákali a pak jsem vplul do komunity, do toho kmene, to 

nás táhlo a pak se to převinulo v ty lidi a v tu komunitu. To je jedna taková důležitá věc, když se 

přijede sem na ten Kosí potok, tak tady všechny ty lidi znáš, se spoustou z nich jsi sdílel část 
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života, nebo jejich příběhu, třeba něco jsme spolu řešili. Známe se docela dlouho a jako intenzivně, 

i když je těch lidí tolik. A druhej ten rozměr je ten… je to téma tý práce, je to ten směr jako řekl 

bych zvláštního nebo velmi blízkýho vztahu k přírodě a žití v ní. A tudíž ke vztahu k duchu, 

k něčemu co nás přesahuje. To myslím, že je takový velmi…. k tomu mě přivedl woodcraft, jednak 

takový věci prožívat a jednak ty věci vnímat. Pořád mě drží ta komunita, přibyl ten duch, když to 

zjednoduším, a teď mě tady drží i to, že mám jako vlastně rodinu a chci, aby k tomu děti přičichly, 

ať už to budou dělat nebo nebudou dělat, budou v tom žít nebo nebudou. Takže asi tohle jednu 

dobu mě drželo, že jsem měl možnost přispívat k tomu, aby se ty věci měnily nebo upravovaly, to 

mě tam taky drželo. Ale nevím, jestli to má nějaký pojítko.  

 

Určitě, motivační nějaký zdroje, pojítka… 

Zdroje to jsou rozhodně, když člověk je na tom táboře nebo má akce s woodcraftem, tak z toho 

dlouhou dobu žiješ. To jsou akce, který jsou dělaný tak jako na koleně, ale řekl bych na 

profesionální úrovni, seberozvojovací věci. Tak z toho já taky velmi čerpám. Nebo pořád to budu 

říkat jako můj pohled, myslím, že ve woodcraftu, nebo kde já mám možnost se pohybovat, je hodně 

lidí, kteří jsou jako modří nebo na sobě hodně zapracovali, někam se posunuli, jsou inspirativní. 

V běžným životě takovou koncentraci lidí nepotkávám. Tak to je taky ono – kdybych tady nebyl, 

tak o to bych nerad přišel. Že je vlastně jako radost s těma lidma pobejt. Snás tady s těma lidma 

jako navážeš rozhovor od srdce k srdci, protože jsme podobně naladění asi.  

Super. Pak tady mám otázku jaký priority a přednosti pro tebe woodcraft má? Když už jsi 

zmiňoval teď v podstatě některý… tak jestli ještě třeba něco jinýho, nebo nad to, mimo to… 

Jednak je tam ten osobní posun, co se týče věcí, který bych nikdy nedělal, v souvislosti s těma 

činama. Že prostě to člověka trochu tlačí dělat věci… jako poznávat brouky a tak dál, tomu bych se 

asi nikdy nevěnoval. Tak to je taková jedna věc. Připomeň mi ještě tu otázku? 

Priority a přednosti woodcraftu. 

Pro mě jako základní přednost je ten kontakt s tou přírodou. Že jinde by si to člověk…na vandru si 

to člověk dovolí stejně, ale ten woodcraft to pro mě formoval. Ten tramping v sobě má takovouhle 

věc, ale tady vlastně se pracuje nebo hraje se silama, který nejsou jenom jako úcta k přírodě. 

Kdybych to měl říct nějak jednoduše, tak zdá se mi, že ten woodcraft vytváří vztah člověka 

k něčemu duchovnímu, ale už nechává na něm, jakým obsahem to naplní, jako že něco takového je. 

Woodcrafter je tomu vystavován od malýho človíčka, od toho obřadu, a teď kouká, že oni to 

dospělí berou vážně a tak, pak v určitým věku ti to přijde jako divadlo vlastně, když začneš dělat ty 

obřady, tak vlastně si říkáš – to řeší všichni – „do jaký míry je to divadlo, do jaký míry jsou v tom 

já nějak obsažen“ a pak tě to vede k tomu, že to prostě není divadlo nikdy. Když já jsem účastník 

něčeho, tak to pro mě není divadlo nikdy. Nebo že když si tady vylezu nahoru na ten kopec nebo 

do půl kopce, tak díky tady tomu tréninku, tak vlastně není potíž jakoby se nějak vyladit na to 

místo a na tu energii a na toho ducha, nebo já nevím o tom se špatně mluví. Nemyslím to jako 
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nějakou přednost, já si myslím, že každej člověk by měl mít nějakým způsobem jako utvořenej 

vztah k něčemu duchovnímu, to patří k dospělosti a k člověčenství. Takže to je podle mě veliká 

přednost woodcraftu, že má tady ten rozměr. 

Nějaký ještě další bych zkusil vymyslet… 

Hodně podle mě je důraz na rukodělný věci, že si člověk vyrábí věci, že se snaží je nekupovat. Že 

je to myslící ruka, rozvíjíš dovednosti zase nový, sdílí se dovednosti a věnuje se to jako tradičním 

řemeslům nebo starým řemeslům, počínaje šitím až vyřezáváním. Dnes se k tomu lidi přirozeně 

vrací a v tom woodcraftu to prostě je. A zdá se mi, že ten woodcraft a jsou to i jiné organizace, ale 

že je hodně demokratickej, hodně otevřenej, i v tom vedení, že když se někdo dostane do vedení 

organizace, tak tomu vtiskne svoji tvář, je to poměrně volný. A co mi přijde velkou předností, což 

má i skaut a další organizace, tak jsou to klíčový hodnoty, to mi přijde čím dál důležitější, hodnoty, 

na kterých se shodnem. A to že jako dětský duch woodcraftu, jako že dospělí jsou si schopni si hrát 

– třeba tady ta puška, nebo když jsme se rozhodli, že uděláme trnkový víno, pak byla ochutnávka 

trnkovýho vína, prostě tady se dělaly neuvěřitelný věci… Skotský hry se dělaly, prostě všichni do 

toho jdou, nikdo si neříká „ty jo jako…“, všichni si hrajou. To je prostě obrovskej dar. Kolik lidí 

vlastně… spousta mých vrstevníků jsou vlastně jako starý a já díky tomu, už je to prostě takhle a 

jinak to nebude, tak ta hravost je prostě báječná. A pak možnost setkávat se s lidma, kteří jsou 

mnohem starší než jsem já, kteří to mají hluboce pod kůží a pak už třeba ty hodnoty, prostě jsou 

tam ty hodnoty, jsou tu staříci neuvěřitelní, vitální, neuvěřitelného rozhledu, kteří jsou schopni se 

bavit s nejmenším dítětem. U těchto lidí není žádné ego, nepotřebujou už jakoby nosit žádný 

čelenky a ozdoby a nosí ty šerpy, který jako měli nebo mají poseté perama, už je nosí jen pro 

ostatní, aby oni měli… že slouží jako projekční plátno, aby si ti kluci řekli, támhleto je děda, to já 

chci taky bejt. Přitom ti lidi neztrácí ten humor a takovej jako… ví, že jsou na živu ty lidi vlastně. 

Je tam obrovskej jas a život v tom člověku. Umí si ze sebe udělat srandu, prostě moudrý stáří a 

samozřejmě i ženy starší. Když mluvíš s člověkem, který zažil prvorepublikovou ligu moudrosti, 

byli v ilegalitě a pak byli u toho zakládání, to je prima, jak má člověk úctu, když s nima 

spolupracuje, tak to je nevěřitelný vlastně. Vidím to i na příkladu starších lidí… Kdybych se 

rozkecal, tak mě zastav… Tak nevim, jestli to mají ženský, ale chlapi mají takovej práh, kdy prostě 

jak to říct, já tam asi ještě nejsem, že se buduje to ego a v určitý fázi musí pochopit, že je 

postradatelnej a někdo to prostě nedá. A to je práh, kdy se láme to, jestli se z člověka stane moudrej 

stařec nebo pošetilej stařec, kterýmu záleží na tom, aby jeho výklad byl správnej, aby mu bylo 

nasloucháno. Já se modlím za to, aby to dopadlo dobře i v mým případě… Takže tohle vidět, to 

zrání těch dospělých lidí, to taky vlastně v rodině to mnohdy nebývá, v mý rodině určitě ne. A tady 

je jakoby větší záběr těch starších lidí, tak to jsou takový krásný věci a přednosti. Ale jsem rád, že 

je to osobní zpověď, a ne to zobecnit, pořád mi to tam běhá to zobecnit, ale já to neumím. 

To věřím, že je těžký to oddělit od tý role [ohnivce]… 

No to je, ale dobrý, držím to stále. 
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Paráda, tak děkuju. 

Tak jo, tak se dostáváme se k druhýmu bodu, to je woodcrafterská výchova. Tak vlastně co 

pro tebe znamená woodcrafterská výchova nebo sebevýchova taky spíš možná… Tak co to 

pro tebe znamená, jaký to má význam pro tebe a tak? Čím se to třeba liší od běžných modelů 

výchovných, který máme někde venku, který jako jsou součástí takovýho našeho 

mainstreamu řekněme? 

No, to je takovej specifickej příklad v tom, že já jsem do toho jako vplul a mě strašně brzo začal 

zajímat jako ten řekněme duchovní rozměr, nějak mě to nesmírně přitahovalo, takže v tom jakoby 

mě to hlavně ovlivnilo. K tomu se můžu vrátit klidně. Ale druhej rozměr mi přijde důležitej, což 

dospívající postrádají nebo ne úplně postrádají, já teď budu mít osmáky, ale takový vydat někde 

svoje vlastní sádlo, překonat se nebo vystavit se živlům a nepohodě. To mi přijde důležitý u toho 

woodcraftu, že to tady prostě je, a oni jako nechtěj, že jo. Třeba já nevím, ty moje děti. Jo jako 

naštípat si dříví, zmoknout, bejt, aby člověku někdy byla zima, prostě bejt v kontaktu s živlama, 

s tou přírodou. Tím se to samozřejmě neliší od skauta a jiných mládežnických organizací, ale přijde 

mi to nesmírně důležitý… 

Ještě jak byla ta otázka? 

Co znamená pro tebe woodcrafterská výchova, jaký má význam, a čím se případně liší od 

toho mainstreamu? 

Jo, tak určitě ten podstatnej rozměr je tam ta sebevýchova, hele o tom mluvilo asi hodně lidí, ale 

pro mě to tak je. Zpočátku, když jsem to tak dělal, nevím, kolik mi bylo, člověk šlape do těch činů, 

jede to, plní se ty činy, člověk si posouvá ty hranice, kdy to nastřílí nebo kde to uvaří, nebo nevím, 

co tam všechno je. To je takovej tlak těch ostatních i tvůj a postupně se to převalí do toho, že 

člověk začne vyvíjet nějakej tlak na sebe, ta výchova tlačí na nějakou činorodost vlastně. Pak 

vlastně když už třeba jsem byl starší, tak najednou vidím, že musím nebo chci na sobě pracovat pro 

ty mladší, aby oni viděli, že tábor není že si všichni lehnou a popíjí kávu a nikdo nic nedělá, ale jít 

pořád tím příkladem. To mi přijde nesmírně důležitý. Je potřeba tohle udělat, člověk by si mohl já 

už jsem to dělal tolikrát, třeba přitáhnout tyč, ale přitáhneš ji a někdo se chytne. To mi přijde 

důležitý, příklad těch lidí, když má někdo siestu, tak když někdo přijede, tak mu jde někdo pomoct. 

Výchova k tomu vztahu, nevím, jestli je na to čas, ale pořád se mi to vrací, že by stálo za to to 

rozebrat v tom vztahu k duchu vlastně. Doufám, že neodbočuju.  

Ne, ne. 

Mně se zdá, jak jsem říkal, že člověk je tomu vystavovanej nejdřív a ty děti si s tím nějak poradí. A 

když to dělá celá ta komunita, tak si s tím poradí i teenager a pořád to kolem sebe má takový jako 

tajemno, že třeba když se hledá ligovej ohnivec, tak je vlastně straně těžký takovýho člověka najít, 

protože má pocit, že musí být nějakým způsobem dokonalej, že musí být nějak dokonalej 

v komunikaci s něčím, co nás přesahuje. Že to musí mít nějak jako strašně načtený – jako načtený 

ne z knížek, ale jako v sobě. Jenže ono to tak nemusí nutně bejt, vlastně teprve člověk když do tý 
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funkce skočí, tak ho to všechno sune k tomu… je tam najednou nejvíc energie – když někdo přijme 

nějaký job, tak do toho víc jde a lidi ho v tom podporujou. Je to takový… nevím, jak moc to mají 

jiný organizace, ale to mi přijde úplně unikátní v tom woodcraftu. Ale samozřejmě může to mít 

takový vedlejší momenty, kdy někdo to třeba bere jako jedinou možnou věc a otočí se třeba na těch 

hodnotách nebo na tom čtyřnásobným zákonu, že přes to nejede vlak, že se to třeba nesmí 

přeformulovat. Víš, takový ten tradicionalismus, který ztrácí dech s tou dobou a s těma mladýma 

lidma vlastně. Pak je to jako zajímavá komunita, ale postupem času se může hroutit do sebe, 

protože si lidi stojí jenom na těch svých hodnotách. Tak to jsem odbočil no… Specifika 

woodcrafterské výchovy… 

To je potom otázka další jako obecná specifika. 

Jo? A pro mě se ptáš? 

Právě, ano. 

Pro mě já si neumím představit, nebo woodcrafterská výchova není jen táboření v týpí, jelikož je to 

takovej zlatej hřeb roku, tak pro mě je to i pobyt v tom týpí, to týpí má prostě ducha nějakýho. Já 

jsem tábořil i v jiných přístřešcích, ale nikdy to prostě… tohle je kulatý, je tam ten oheň, výhled na 

tu hvězdnou oblohu… když se to rozsvítí večer, to jsou takový lampiony, to si člověk říká, že se 

mu to snad zdá. Taková jako ta úcta k tomu, jak je to možný… taková radost, mnohokrát tu sedím 

nebo stojím a říkám si, jak je to krásný život. Takže ty týpí určitě, protože to není jen jako 

noclehárna, kdy se tam ti lidi nasáčkujou, ale je tam ten oltářík, nebo že se udržujou nějaký zvyky 

k tomu a líbí se mi to, že to nekopíruje ty indiány, ale že si to ti lidi přizpůsobí ve snaze i tam mít 

co nejmíň civilizačních věcí. Nějak si to přizpůsobí, Manehonga je pro mě příklad, že si to tam 

udělají ve slovenským stylu, takový ty detaily, woodcraft není jen indiánství, ale je to i zálesáctví, 

to se mi líbí, že to není jako indiánskej tábor, i když kdokoli kdo přijede, tak si řekne, to jsou 

indiáni. Pak se mi líbí mnohostrannost woodcrafterské činnosti, že si hrajeme tady na indiány, dělá 

se vše, co dělají jakýkoli jiný oddíly nebo kmeny. A ještě se mi líbí jako prostupnost těch struktur, 

jak je ta organizace malá woodcrafterská, tak vlastně nějakej člověk, kterej by chtěl, tak se může 

stát tím náčelníkem ligy, ale stačí jen když bude něco dělat pro lidi, začne spolupracovat, to se mi 

taky líbí. Třeba co tady chodí ty děti, tak tu chodí budoucí ohnivec nebo tak. Já bych si ještě 

představoval, že by to bylo jako otevřený. Já jsem to určitě nepostihl úplně dobře, ta 

woodcrafterská výchova je zajímavá – je spousta jiných zajímavých výchov – ale kdyby byla víc 

jako open-source, že do dnešní doby by to hodně zapadlo, ale muselo by se to trošku upravit 

nebo… předělat, ne předělat prostě říct moderním jazykem a spoustu lidí by to nesmírně 

inspirovalo. Víc už mě nenapadá takový moje osobní… možná jsem to smíchal s těma obecnejma.  

Pak tady mám – už jsme to taky zmiňovali – ale jaký vlivy a jak působí v tý výchově? Když 

už jsi zmiňoval některý z nich – nějaká ta sebevýchova, příroda vůbec… 

Vzory? 

Vzory, přesně, ano… 
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Demokratičnost. 

Určitě nějaká ta snaha o malebnost – radši udělat ty věci míň a hezky než hromadu věcí, jako 

tohleto. A i v těch obřadech, aby to bylo hezký a pro lidi zároveň udělaný, aby se tam všichni 

chytali. Přemejšlím, co ještě… To jsou takový klíčový věci… Nevím teďka.  

Už jsme spoustu řekli. No pak ještě když se dostaneme k tomu třetímu bodu, tam je toho 

dost. 

Hm. 

Tak se dostáváme pomalu k třetímu bodu, co se toho duchovního aspektu, a mám tady právě 

otázku na přechodový rituály. Tak jaký význam tomu přikládáš, co v tom vlastně vidíš a tak? 

Jako obecně, nebo jaký máme tady…? 

V rámci ligy. Samozřejmě i ten význam, který je řekněme obecnej, ale v rámci ligy a i jako 

pro tebe, ta zkušenost tvoje – čím tě to provedlo, co ti to dalo do života, co v tom vidíš i při 

zpětným pohledu? 

To je široká otázka. V mým případě, jsou různý přechodový rituály, jednak při vstupu do kmene a 

při přestupech mezi těma ložema, ty základní. Já si pamatuju vstup do kmene a nikdy na to 

nezapomenu. Najednou si člověk řekne jo tak teď už tam patřím, když jsme přísahali na vlajku, 

kmenové starosti budou odteď i tvoje starosti a naopak. Byl jsem takhle někde poprvý přijímán a 

myslím, že to je… já nevím, ale neděje se to moc často. Do atletickýho oddílu člověk přijde jako, 

možná je tam nějaký rituál, ale je to tak tě jako bereme, odteď ať jsi, jakej jsi. Jinak já jsem 

neabsolvoval jako nic – protože jsem vstoupil rovnou do veliký lože, tak jsem nic neabsolvoval, ale 

spoustu z toho jsem se nějak účastnil nebo spoluorganizoval, tak si myslím, že ty přechody jsou 

naprosto klíčový a ty to víš, když se tím zaobíráš mnohem líp, že dnešní společnosti chybí a 

myslím si, že to je jako systémový chybění. Zvlášť u těch dospívajících… ale i pro ty děti je to 

důležitý. Mnohokrát jsme se zaobírali tím, jak to vlastně v kmenech dělat, aby ty obřady byly 

skutečně přechodem a nebylo to jenom jako divadlo, aby tam byl ten duch. Myslím, že to nějakým 

způsobem funguje v těch kmenech, opravdu to není takový „tak pojď, teď už jdeš do velký lože, 

tady máš tu knížku a nazdar.“ Všichni cítí, že to je důležitý moment a jsou to momenty, kdy se na 

chvíli otevřou nějaký dveře a někam může pohlídnout nebo nevím, jak to říct. Takže mi to přijde 

naprosto klíčový a důležitý. Začali jsme nedávno řešit věc, toto jsou přechody trochu to supluje 

jako přechody do dospívání nebo dospělosti, ale není to ono. Ale začali jsme řešit, jak udělat 

přechod do dospívání a do dospělosti. To jaksi není a generuje to specifickej druh problému ve 

společnosti si myslím. Tak můžu mluvit ze svý zkušenosti, kdy jsme se rozhodli, že Honzíkovi, 

kterýmu je 12, že uděláme přechod do dospívání. Že to bude opravdu nějaký moment, kdy bude 

dělat něco, co nikdy nedělal, vyrazili jsme spolu na vandr, došli jsme do Malý skály a můj švagr je 

horolezec, tak on tam vylezl na nějakou skálu, nikdy to nedělal a byl z toho vyřízenej a od tý doby 

se změnilo taky něco doma. Řekli jsme mu: „hele, bereme tě jako dospívajícího a ne jako už dítě“ a 

nějak jsme nastavili doma nějaký věci. Absolvoval jsem něco podobnýho ještě u dvou kluků tady 



42 

z tábora, kdy maminka se rozhodla a ještě jedna maminka, že by chtěla přechod ne mezi ložema, 

ale do dospívání, tak to nějak proběhlo. Sešli jsme se u ohně a něco jsme s nima mluvili a tak. A 

zdá se mi, že to je směr a věc… kterou ten woodcraft může nabídnout nejen těm woodcrafterům, 

ale i navenek. Ne že by byli nějací profesionální převaděči, ale vlastně zase otevřený materiál: 

„hele, pokud s dítětem chcete něco takovýho udělat, máte komunitu, tak pojďte, můžete jít na to 

tudy. Ale nebojte se toho a udělejte to.“ Takže když jsme se o tom bavili, tak já nevím – přechod u 

dospívání u holky, tam je to jako zřejmý vlastně – po první menstruaci – ale co s tím dál? Tak 

prostě holky vymyslely, že by bylo fajn, pokud ta holka je naladěná, tak oslavou toho by mohlo být 

společný nakupování. Jo víš jako ne nic, co je odtržený od života a při pohledu je to divný, protože 

je to moc nějak. Jako vpravit se do tohohle vyžaduje jednak velkej zájem a jednak docela dlouhej 

čas. Tys to říkal s těma věcma. Člověk sem přijede a teď si říká: „ty jo, tak jako já jsem tady úplně 

nějak, nevím kudy tady budu chodit, aby si mě nikdo nevšiml.“ Naštěstí je to otevřený dost a snad 

to ti lidi brzy poznají. Ale ten přechodový obřad by měl bejt napojenej na ten běžnej život, aby se 

tam objevily věci z běžnýho života. U našeho Honzíka jsme začali mu dávat kapesný, má nějaký 

povinnosti. Aby to nebylo něco, tak se to děje takhle jen na táboře, ne děje se to vlastně všude. Tak 

přechodový obřady, myslím, že to je velký téma. A pro mě pro sebe ještě… máme ještě obřad, 

který je hodně přechodový, předávání lesního jména, o tom asi taky ostatní mluvili. Ale myslím, že 

dostat nový jméno, od komunity tvojí, která tě má ráda, tak je něco unikátního a vlastně se 

v člověku něco stane a zase se otevřou trochu dveře a když nic neuvidíš, tak to doběhne po delší 

době. Já jsem to svoje jméno dostal jako přezdívku hned na prvním táboře, kde jsme ji dostali 

všichni podle nějakých charakteristik. Ablákela znamená tichý klidný, náčelník to nějak rozdal, já 

dodnes tu kůži mám ještě, kde je napsaný to nový jméno a nějak se s tím popasujte chlapy. A my 

jsme se s tím popasovali. Každý našel k tomu jménu nějaký vztah. Myslím, že dřív to fungovalo 

stejně, někomu dali jméno Prcek a on se s tím musel popsovat… Pak ještě ta specifická věc jako 

hledání vize a vigilie a jít někam na kopec a být na kopci no. 

Tady mám právě i podotázku vyloženě k lesnímu nebo indiánskýmu jméno nebo přezdívce 

nebo takový, vlastně to můžeme rovnou přeskočit, když jsi to zmínil, tak co to pro tebe právě 

znamená, s čím to máš spjatý? Jaký v tom vidíš význam? Trošku si to už naznačil, naťuknul, 

je ještě něco, co bys k tomu mohl dodat třeba? 

Ten význam vnímám dost důležitej, z toho člověka je někdo jinej. když se rozhodne někdo 

s dospělých lidí nebo spíš ta komunita se rozhodne, ten kmen se rozhodne, že ten člověk Petr by si 

zasloužil lesní jméno, tak oni ho vyšlou. Jednak už to, že si tě všimnou. My máme jednu 

kamarádku, která tady teďka není, její kmen se rozhodl, že ji vyšle někam na bdění, vigilie, a že jí 

chtějí dát jméno. Teď prostě to není jako že celej rok se na to člověk připravuje, nějakým čtením, 

otázkama, setkáváním se svým průvodcem a pak se to jako uskuteční. A mířím k tomu, že na závěr 

obejde vyvolávač ten tábor a řekne, že se v táboře objevil novej člověk, kterej se jmenuje takhle. A 

myslím, že to tak trošičku je. Kdykoli jsme nějakej takovej obřad pro člověka dělali, tak jsme 
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čekali ráno, až přijde z těch vigílií, od čtyř, teď jsme tam byli, aby on tam přišel, do první chýše šel 

a vyprávěl, co tam zažil, tak pro ty lidi to byl vždycky velmi silnej zážitek. Síla tý komunity a síla 

vlastně toho, že to všichni sdílí a myslí na to. Takže já to vnímám jako důležitý a specifický. U mě 

ještě, omlouvám se, ale u mě je to tak specifický, jelikož moje manželka mi říkala vždycky 

Ablákela, říká mi tak už i moje tchýně. My máme výbornej vztah, spousta lidí mě třeba nezná jako 

Josefa, ale víc lidí mě zná třeba takhle. A vím, že to tak má spousta lidí… Tak takhle?  

Jo, jasně. Narážel jsem i na ten duchovní význam, psychologickej, sociální, je to spjatý 

s identitou, jak to ovlivňuje toho člověka, stejně jak člověk ovlivňuje to jméno, jak se to 

s člověkem nese, je to určitá vizitka, která se s člověkem nese a která ho doprovází a která je 

taky něco jako zdroj síly, zdroj nějaký identifikace s něčím. A je to právě jako na míru šitý, je 

to něco, co je daný jenom tomu konkrétnímu jedinci, co není jako prostě úřední štempl. A co 

si jako nějakým způsobem vysloužil, co mu vlastně dal život sám; je to jméno, který získal 

v průběhu života a který je jeho jako vyjádření identity, něco absolutně spjatýho… a který se 

vlastně může i měnit – když se stane něco výraznýho třeba, nějaká proměna výrazná, tak se 

vlastně u indiánů to jméno běžně měnilo, nebo u některých teda. Že takhle vlastně, jak jsem 

to pochopil, je to pravá funkce jména. Vlastně je to něco, co se v naší kultuře tak trochu 

ztratilo, protože my vlastně už ani neznáme význam našich jmen, ten původní, a už se z toho 

stalo jenom takový formální razítko, který je bez nějakýho smyslu… 

Tos řekl moc hezky. Mě ještě napadá, když se bavíme o tom woodcrafterským lesním jméně, že to 

vlastně obchází, jde to úplně jinudy a jde to lepším směrem podle mě, je to vlastně takový 

povýšení, jako povýšení třeba v práci. V práci lidi často jedou, aby něco dokázali a ostatní je 

ocenili. Většina lidí jsou opravdu ty kolečka, ale tady je to jako – ty jsi řekl krásně, že to jako 

přinesl život sám, a tohle se neděje v běžným životě. Že by ti někdo řekl: „my si tě vážíme, protože 

prostě všem pomáháš nebo něco“. Už když o tom mluvím, tak mi běhá husina. A že jsi vlastně to 

sám… jak jako pracuješ, tak tak si tě jako lidi všimnou… a nejde to tak, že bys pracoval, aby si tě 

všimli, nebo něco takovýho. 

Jo, ano, přesně tak. Ten systém je vůči tomuto jako odolnej, nedá se to jako nějak využívat ve 

svůj vlastní prospěch. 

Je to tak. „Já se chci jmenovat největší náčelník na světě.“ To mi přijde zajímavý no. 

To si potom si můžeme popovídat, zítra nebo někdy, co se týká třeba toho psychologickýho 

významu, to je děsně zajímavý, ale bylo by to na delší dobu. 

Teď tu máme ještě třetí blok a teď trochu přemýšlím, ten třetí blok je o tý inspiraci, spiritualitě a 

tak dál. A přemýšlím, protože už je docela tma, tak jestli to dáme ještě dneska, protože jsi chtěl jít 

právě spát… 

Klidně. myslím, že jsme naladění na to. Jestli na to máš ještě síly. Já jsem právě se dostal do toho 

tématu, tak jestli to nevadí, tak můžeme pokračovat. Navíc jak právě je taková řekl bych magická 

atmosféra.  
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Že jo, že je to takový naladění na to… No tak jo, tak ten třetí bod je právě duchovnost, 

spiritualita, ať už woodcrafterská nebo indiánská nebo jiná. To první je, Co si pod tím 

vlastně představuješ ty sám, co to pro tebe znamená…? 

Co konkrétně. Pod spiritualitou? 

Pod spiritualitou, pod indiánskou, woodcrafterskou, ale i obecnou. Co to vlastně obnáší, 

znamená, takhle obecně? Což je asi těžká otázka si uvědomuju. 

Jo, ale tak prostě těžký otázky jsou dobrý, jsou lepší než lehký otázky. Já to asi nerozlišuju, co je 

woodcrafterská nebo co je indiánská nebo křesťanská spiritualita. Já mám různý zážitky a nějaký 

jsou prostě z katedrály z Francie, nějaký jsou odjinud a nějaký jsou z potní chýše. Takže mě by 

to… prostě jako vnitřně by mě to vůbec neštimovalo to nějak dělit jo. Říct si, že tady v katedrále 

můžu cejtit nějakou jako sílu nebo můžu bejt hluboce vyladěnej na něco a že tady si to nemůžu 

dovolit, že je to moc křesťanský nebo něco… Já to pro sebe jako neumím oddělit. Takže pro mě je 

to obecná spiritualita nebo vztah k něčemu duchovnímu a je to opravdu jen můj pohled. Mně je 

jedno jako, kde jsem – v zásadě. Samozřejmě že pociťuju v běžným životě chvíle, kdy cítím 

nedostatek ducha ve svým životě, ale mnohokrát mi došlo – a naštěstí mi to lidi připomněli – že 

taková věc se nedá ani vynutit ani dohnat. Jako: „Tak teď zažiju něco duchovního, teď prostě budu 

vyladěnej…“ – že to je prostě takovej jako dar. Ale zdá se mi, že ten woodcraft mě hodně naučil se 

jako vyladit, já tomu říkám vyladit na ducha nebo na něco co nás přesahuje. Schopnost zažívat 

přesah v podstatě kdekoli, kde je příležitost a já si jsem vědom, že by to mohlo být. Nejen tady jako 

při obřadu… ta mysl má pořád tendenci někde bloumat, o něčem přemýšlet atd. Ale když řeknu: 

nechám tomu volnost, protože teď je příležitost se s něčím potkat, něco zaslechnout, něco vidět, tak 

jsem schopen už dneska tomu nechat tu volnost. Ať už to může být vysvěcování týpí, nebo sednout 

si v kostele, může to být tady si sednou a dělám to každý ráno, jdu sednout tady do lesa nebo před 

obřadem, když dělám nějakej obřad, tak se potřebuju vyladit nějakým způsobem a i si to nějakým 

způsobem rozmyslet, zavnímat, jak by to asi mohlo proběhnout. Takže pro mě je to obecná 

spiritualita, kterou já se snažím nějak zažívat a praktikovat i ve svým životě. Mně se zdá, že ten 

woodcraft právě dává možnost se toho účastnit. A posléze když to člověka nějak zaujme, tak tě to 

vede nebo mě to jako vedlo k tomu o tom hodně číst, hodně se o to zajímat, hodně do hloubky 

studovat, kde se vlastně ty woodcrafterské obřady vzaly, jaký to má návaznosti, mě zajímalo, 

odkud čerpali. Já jsem četl, co šlo, kde se vyskytly obřady woodcrafterský a samozřejmě o všech 

těch náboženstvích, všechny ty činy, činy na duchovní život a tak. Já jsem to trénoval jako 

jakoukoli jinou dovednost, přirovnal bych to k hraní na kytaru. Ale člověk se do toho tak ponořuje 

pořád, mění si ten svět. Jung říkal, že skutečné je to, co působí, tak tím já se řídím, já jsem si kladl 

otázku, tak já prostě si to tady všechno jenom jako vymejšlím. Nebo to tak vnitřně prožívám, ale 

přitom je to jako fikce a měl by se do toho zapojit jako rozum nějakým způsobem, ale v určité fázi 

jsem si řekl, že rozum je zapojený docela hodně v mým životě a že tím se dá rozebrat úplně 

všechno. Když tomu nedám tu volnost, ten prostor a tady se něco může dít, tak já tomu půjdu 
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napřed jo? Mluvím hodně obecně, ale snad srozumitelně. Když tomu nedám ten prostor, tak se 

nedozvím, jestli tam něco je že jo? Takže já mám pocit, že jsem vytrénovanej v tom – to zní hrozně 

povýšeně – vytrénovanej v tom, vyhledávat si příležitosti doteku s přírodou, s duchem, nebo jako to 

nazvat. Že už to vlastně pak člověk… já nevím, můžeme to nazvat jako bůh nebo tak… ale já to 

mám tak, že když je člověk v kontaktu s něčím duchovním, tak mu to přináší hodně energie nebo je 

součástí nějaké energie, která tam proudí. A pak člověk může jít jenom jako pro vodu a vnímá to 

jako obrovskej dar, že může jít pro tu vodu… že prostě víš jako taková vděčnost a zároveň vyladění 

na tu chvíli a i na toho ducha. Je to prostě taková celková vděčnost nakonec… Snad jsem to popsal 

srozumitelně. Můžu popsat nějakej příklad klidně. 

K tomu se asi ještě dostaneme. 

Jo? Kdyžtak kdybych byl moc dlouhej, tak mě zastav. 

Tady už jsme to taky naťukli, ale vlastně jaký jsou tvoje informační a inspirační zdroje? 

Jo, tak už jsem něco zmínil – přečetl jsem všechny ty woodcrafterský nebo co šly, o obřadech, o 

duchovnu, pak samozřejmě různý knihy a knihy o knihách. Takže tohleto… Pak kromě těchhle 

fakt, knih o duchovním růstu, o osobním růstu, tak bych řekl, že inspirací jsou ty moudrý lidi 

woodcrafteři a pak jsem inspirací asi sám sobě v tom, že se nějak řídím nevím nějakou intuicí nebo 

nevím, jak to popsat. Tím, co jsem se naučil, tak na tom nějak stavím. Asi bych to popsal tak, že 

když jsem vedl ligovej sněm, tak pro mě to nebylo že vedu ligovej sněm, bylo to pro mě 

neuvěřitelné, že bych to někdy dělal. To neznamená jenom tu faktickou přípravu těch věcí, ale 

znamená to i přípravu, jak kdo kam co přinese a jak to bude. Znamená to i jako dát tam myšlenku, 

která je nad tím, která to propojí. A pro mě to znamená čerpat ze strašnýho množství zdrojů. Jak 

jsem lízlej tím Jungem, jak jsme se bavili, tak čerpat jakože v mým pojetí, je jedno z jakých zdrojů 

to je, jestli zdroje křesťanský nebo indiánský, ale asi největší inspirace je tím indiánstvím, to asi jo.  

Taky už jsi to zmiňoval, jak vlastně vnímáš indiánský obřady nebo woodcrafterský? 

Tady ty, co děláme? 

Ano. 

Já je vnímám… když ty obřady sám vedu, tak já jsem v tom řekl bych úplně ponořenej a takovej, 

jakej jsem. Myslím, že jako opravdovej… Že dřív jsem si třeba potní chýše strašně rozmýšlel, aby 

to pro ty lidi bylo. Teď to nechávám víc plynout, víc tam jako jsem. To si myslím já, je otázka, co 

si myslí ostatní a jak to prožívají… 

Zmiňoval jsi taky úlohu těch rituálů. Jestli tě třeba ještě něco napadá, k čemu to slouží? 

Vigilie jsi zmiňoval, potní chýši jsi zmiňoval… 

Podle mě to slouží pořád tý jedné věci – to jsou jen prostředky k tomu, aby si člověk vytvářel vztah 

k duchu nebo k něčemu duchovnímu. Pak to samozřejmě má ty… poutní chýše má obrovskou 

terapeutickou schopnost nebo může mít, když je dobře vedená. A i jiný obřady můžou takto 

působit. Mně to posiluje sebevědomí, o tom jsme taky mluvili, pocit nějaký hodnoty. I jenom to, že 

něco dokážu, že se dokážu obstarat, to je něco jinýho než se obstarat na vandru. Dokážu si ušít 
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oblečení. To tomu taky přispívá. To říkám i u těch mých dětí… abych nemluvil o spiritualitě, ale 

když vidí, že jsou schopní si postavit stan, někde utábořit se a přežít bouřku, tak už je potom nějaký 

blbec, který s nima bude manipulovat tolik nerozhodí. Kdo dokáže navázat, ať už skrz woodcraft 

nebo je věřící (z rodiny nebo tak), vztah k něčemu duchovnímu, pokud je to opravdový, tak ten 

člověk má obrovskou kotvu pro ten běžnej život.  Mně se líbí Svatá Terezie z Lisieux, líbí se mi 

velmi její přístup – asi znáš velmi dobře – tak mě se strašně zalíbil ten její přístup jako že – a to 

říká i Don Juan že jo, Castaneda – takoví ti malí tyrani. Jako že vlastně to nemusíme vytvářet 

nějaký strašný energetický vlny nebo bejt pořád v kontaktu s Bohem a rozmlouvat s ním při večeři. 

Ale řešit tady tyhle malý věci a vnímat je jako příležitost k duchovnímu a osobnímu růstu, to je mi 

sympatický… 

Další otázka na přírodu. Jaký máš vztah ke zvířatům, rostlinám a obecně k přírodě? 

My jsme nikdy neměli domácí zvířátko, všechny děti jsme ho chtěli. Tak vlastně vztah ke zvířatům 

blízkej já jsem získal až v kmeni woodcrafterským. Protože tam jsme měli psa Besinu, to byl 

takovej pejsek, který s náma jezdil tábořit, to je takovej nezapomenutelnej vztah. A jinak jako 

woodcrafter mám prostě vztah k přírodě ryze kladný, vnímám ji jako zdroj duchovních zážitků. A 

já nevím já občas s těma rostlinama a stromama mluvím. Asi to zní divně, ale dělám to. Nebo třeba 

děkuju místu, kde táboříme. Vnímám, že mám obrovskej dar žít tady kde jsem, s těma lidma, kde 

jsem, a život, který si můžu ovlivňovat. Tam kde jsem, tak jsem na tom asi trochu zapracoval, ale 

ty okolnosti jsem neovlivnil, to prostě je obrovský dar, že jsem se potkal s woodcraftem a s dalšíma 

lidma. Taková vděčnost za každej den. A co mě ještě hodně ovlivnilo… já pořád něco dělám, 

říkám si nevím, kde jsem k tomu přišel, ale asi i ta činorodost, využít ten den, aby za něco stál 

vlastně. Někdy si říkám, že… jak je to v tom filmu a v knížce Úterky s Morriem: „žij tak, jako 

kdyby ten den dnešní byl ten tvůj poslední.“ Tak někdy si na to vzpomenu a někdy si říkám: jo, 

dobrý, nebo ráno si říkám: dneska toto, aby to za to stálo. Takže tak.  

Poslední dvě otázky. K orlím perům, jaké mají pro tebe význam, co pro tebe znamenají? 

No tak je to takovej osobnostní rozvoj, jeden ze systémů. Když třeba člověk nepracuje s tou 

manuální stránkou, tak v tomhle pracuje, což je dobrý. Ale samozřejmě… já už jsem to zmínil, ze 

začátku je to pro člověka obrovskej motor, co by se všechno dalo dělat, pak už je to o tom vzoru a 

pracovat, aby ostatní mohli se inspirovat. Samozřejmě nikdo není dokonalej, takže pořád je co 

objevovat, zlepšovat atd. A ty orlí pera tomu nabízí nějakou cestu, nějakej vymezený prostor, 

protože co by se dalo všechno dělat, toho je neskutečně moc. Takže orlí pera se mi zdají jako jeden 

ze způsobů osobního rozvoje. Já v současný době opravdu moc orlích per neplním a měl jsem 

několikaletou pauzu, ale stále jako svýma dětma je to inspirativní – můžeme tam kouknout, co by 

se dalo udělat, je to námět na činnost a tak. Líbí se mi to jako symbolika celá, že ti indiáni získávali 

do čelenky orlí pera, získávali to za ty činy, že to není za válečný činy, ale za mírový činy. S tímto 

si hrát, možná to platí do celý woodcrafterský výchovy, ta symbolika, ty symboly se stávají 

nevědomýma v tom běžným žití, oni nějak působí, ale tady jako se hodně zvědomujou, i při 
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obřadech i orlích perech. Takže symbolika mi přijde jako důležitej – vracím se o pár otázek jinam – 

důležitej rozměr, kterej woodcraft má. A ještě jako taková archetypální chvílema. Tak to byla 

otočka. 

Tak jo, máme poslední otázku, to je téma smrti. 

No vidíš. 

Tak jak vnímáš téma smrti a jaký k tomu máš postoj? 

No já to téma nemám vyřešený, samozřejmě. Mně ten život přijde úplně nádhernej, i v normálním 

pracovním žití jako mi přijde nádhernej a jako obrovskej dar. Takže já si říkám, to přece… já 

nevím, jestli je něco po smrti, nebo jak to vlastně je, a nemám to jako vůbec vyřešený tohle téma. 

Takže občas se odvážím do toho šťouchnout, třeba s kamarádkou jsme to teď rozebírali, dokonce 

ona na mě zkoušela jednu takovou metodu vizualizační, tak jsem s tím trochu popracoval, ale tohle 

já nemám zpracovaný. V naší rodině se to nijak neřešilo, nikdo mě tomu neučil, což jim nemám za 

zlý. Ale já jsem byl třeba jako jedinej, kdo se šel podívat z rodiny na mýho tátu, kterej umřel. Já to 

vnímám do dneška, že jsem rád za to, že jsem k tomu našel odvahu. Takže to já nevím vůbec. 

Občas mám i takový děsy, už od dětství, ze smrti, občas si jako uvědomuju, že nic nebude… Víš, 

jako je to taková věc, kterou mám zavřenou a nemám na to sílu to vůbec řešit. Přes to všechno, co 

jsem kdy četl a tak. Je vidět, že některý věci holt neurvem… 

Máme to hotový všechno. Je něco, co tě případně mohlo napadnout v souvislosti s tímto 

tématem, co třeba nebylo řečeno, nebo co třeba sis mohl uvědomit za tu dobu nebo něco…? 

Já teda předně děkuju za možnost dělat rozhovor, protože já si tím tříbím myšlenky. Doufám, že 

bude užitečnej pro tebe. A já jsem rád, že jsme ho takhle dokončili, už vlastně takhle za tmy u toho 

ohýnku. Protože vlastně zase jsme u toho vědomí práce s těma symbolama – on je to vlastně život, 

my si to jen pojmenováváme – tak já myslím, že to koukání do toho ohně, i kdyby neexistovalo 

kolektivní nevědomí, jak říká Jung, tak prostě to tam někde je. Že prostě ten woodcraft vrací 

člověka – nebo může vracet – k těm úplně základním věcem jako je oheň, voda, země, ten 

vzduch… Já jsem měl takovej obraz, nevím jestli je to k tomu výzkumu užitečný a jestli nemluvím 

moc dlouho, ale obraz při nějaký jako – to bylo jako koučování – ale ona na mě kamarádka 

používala vizualizační metodu a já jsem viděl takový zlatý nitky. A teďka ráno jsem seděl na kopci 

a něco mi došlo, viděl jsem zlatý nitky, to byl obraz, že mezi lidma jsou napojený takový zlatý 

nitky, vlákna… a mně jako došlo – dneska jsem si říkal – že mám pocit, že ten woodcraft jak jsou 

tady všichni, tady nebo v kmenech, jsou všichni vstřícní a otevření a každý někdy potřebuje 

pomoct, protože tady občas s těma živlama zápasíme, když se snažíme tady vytvořit ty naše baráky 

vybavený, všechno zabezpečit a tak – a tady je možný uskutečnit víc takových hovorů, pomáhá 

tomu i ten oheň a všechny ty symboly, právě od srdce k srdci. A ten můj obraz byl o tom, že 

vlastně každej člověk má nějakou pozornost – což není nic objevnýho – ale každej člověk vždycky 

zaměřuje na něco pozornost, někdo ji má širší a někdo má jen ten tunel takhle. A někdy ji zaměří 

na nějakýho člověka a třeba se to nějak jako potká. A přijde mi taková nadstavba, že když se to 
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potká, tak je to prima, když se to potká od srdce k srdci, a ještě nadstavba mi přijde, když je to 

vědomý, když někdo v tom má v tom svým zorným úhlu vidí tu nit vlastně. Zdá se mi, že ve městě 

je to těžký navázat nebo vidět, že tady je to jednodušší, díky působení těch starejch věcí. Takže 

woodcraft může bejt inspirací pro společnost, která se k těm starým věcem teď vrací se mi zdá. Lidi 

to hledají, pokud jde někdo na zážitkový kurz, kde se přespává venku, a je to zážitkovej kurz, 

zaplatí si za něj strašný peníze a prostě sám přespává jako u ohně, tak mi přijde, že doba už nazrála 

a že se to vrací. Ta duše jako tohle potřebuje. To je jako topivo to je energie a když se člověk od 

toho moc odchýlí, tak ho to k tomu vrací. Aspoň takový idealista jsem no. 

Připomnělo mi to ohledně toho ohně, tak vlastně jsou teorie, který praví, že zrod lidskýho 

vědomí, jako že uvědomění, ten sebeuvědomovací aspekt, se zrodil právě u ohně. Že tam jsou 

právě podmínky k tomu, že se tam ti lidi sešli, kolem dokola, nějací ti neandrtálci nebo 

kromaňonci nebo někdo, a právě tím, že měli ty podmínky k tomu, dívali se do toho ohně a 

byli tam společně, tak to byly to evoluční podmínky, který způsobily to probuzení toho 

vědomí. Jako jsou na to některý teorie, který tvrdí, že se probudilo to vědomí, to lidský 

vědomí sebeuvědomovací vlastně právě v těchto skrze oheň. Že oheň má tu moc a ten kruh, 

kterej utvořili kolem toho, že to byly ty podmínky, který to takhle zapálily. 

To je zajímavý. Já vnímám spíš oheň, že trochu mění stav vědomí. Tak možná že se tam potkali, že 

jeden chlap prostě řekl: „a chlapi, my tady sedíme u ohně sakra“. Víš, jako že něco takovýho. To 

mi zní, jakože by to mohlo bejt. Ale fakt je to cenný, že kohokoli posadíš kolem ohně, i ty osmáky, 

sedmáky, tak když jako se dokáží na chvíli ztišit – což někdy nejde, protože oni pořád něco 

rozebíraj – tak když se ztiší, když je ta příležitost, tak to vidí a najednou tam jsou… 

Má to opravdu tu moc přitáhnout tu pozornost a vlastně ztišit, zklidnit, utichnout… 

Tu moc má i země a vzduch, že jo, ale u toho ohně je to takový koncentrovaný hodně. Že jako tu 

zem rychle přehlídnem, to je asi evolučně daný, ale ten oheň prostě je na místě a hodně se to 

proměňuje. Ještě voda je na to dobrá z těch živlů, abysme na ní nezapomněli.  

Tak jo, myslím, že to máme úplně všechno. Moc děkuju. 

Děkuju.  
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4. Rozhovor s Karlem 

 

Tak jo, takže jenom základní drobný informace k tobě: jméno, věk, vzdělání, bydliště, 

rodinný stav... 

Jméno: Karel Pátek, věk: 23 let, studium: studuji na Přírodovědecké fakultě ve druhém ročníku 

bakalářského studia, bydliště: Žďár 8, Doksy... 

Stačí mi kategorie nebo styl bydlení – jestli je to město, maloměsto... 

Je to roubenka v malé vesničce, hodinu cesty od Prahy – Máchův kraj. A ještě stav – svobodný, 

bezdětný. 

Tak, doba členství ve woodcraftu nebo tvého zapojení v rámci společenství? 

Tak asi 12 let, no. 

Takže to máme medailonek. A teď teda volně, co tě napadá ve spojitosti s woodcraftem, co 

má v tvým životě spojitost... co tě prostě napadá? 

Tak já bych začal vlastně tím, jak jsem se dostal k woodcraftu a k tomu, protože já už odmalička 

vlastně jezdil ven a hlavní důvod to mělo, že jsem byl jsem k tomu byl vedenej rodičema a 

odmalička k tomu byl vychovávanej, takže je to důležitý, a vidím to důležitý sám. Takže jsme 

jezdili na vandry a ven a objevili jsme vlastně, že můžeme být venku v týpíčku, ale to jsme byli 

samostatně jako jenom někde a potom vlastně v jeden čas, když jsme hledali nový místo pro naše 

týpíčko, tak jsme přes naše kamarády z těhle kruhů jako lidí, co jsou rádi venku, jsme se dozvěděli 

o lize a o woodcraftu a to nám vlastně otevřelo cestu sem a ukázalo místo, kde my můžeme žít a 

kde to podporuje ten náš jakoby život a naši snahu bejt venku. A bejt venku co nejdýl a koukat na 

ty věci okolo sebe. Takže jsem se k tomu dostal vlastně přes kamarády a přes to, co by mi 

umožnilo bejt vlastně venku a splnit si to, co mi strašně se líbí. A teď teda, proč se mi líbí ten 

woodcraft – je to kvůli tomu, že pro mě woodcraft je, že může bejt člověk venku a že chviličku 

nemá kolem sebe tolik tý techniky a moderního vybavení, ale je v co nejjednodušších podmínkách, 

ale kouká se na to, co je základní, tzn. že si musí rozdělat oheň, nemá teplo z elektřiny, že prostě si 

musí vodu přinést, neteče mu z kohoutku a tohle vlastně rozvíjí pochopení člověka a trošku ho 

odvádí od rozmazlenosti a konzumního způsobu společnosti a ukazuje mu to, co je podstatný a 

odkud jsme vzešli. A že ta naše příroda, i když není vidět v tom jako našem světě, protože si 

myslíme, že naše budovy jsou odstíněný od vlivu tý naší přírody, a že i když nám neprší dovnitř, 

tak jsme pořád na ní závislí, protože všechno naše jídlo, všechny naše věci, protože i to, že studuji 

Přírodovědeckou fakultu, tak původně jsem byl na všechno je závislé na počasí, na tom a to že to 

není vidět ještě neznamená, že nejsme na tý přírodě vlastně závislí. Takže tohle je můj příběh, jinak 

se to vlastně promítá do všech těch mých zájmů, protože i to že vlastně sutuduju přírodovědeckou 

fakultu – původně jsem teda byl na matematicko-fyzikální fakultě, i vlastně bylo toto ovlivněný 

rodičema, že jsem objevil krásu fyziky a snažil se o ní zjistit víc – a potom jsem vlastně i změnil 

svůj směr a vydal se směrem k něčemu, co mělo v sobě víc tu přírodu. A vlastně to zase odpovídá 
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celýmu mýmu životu a snaze, že jsem rád venku, takže studuji teďka povrchovou a podzemní vodu 

a strašně se mi to líbí, protože je tam kombinace toho, že mohu objevovat, zjišťovat nový věci, 

dělat výzkum a líbí se mi zkoumat přírodu a bejt v přírodě. Takže pro mě woodcraft je bejt venku a 

dívat se na přírodu a studovat ji a bejt v jednoduchých podmínkách, a to co člověk tím získává, je 

ten nadhled. 

Tak a co jsi chtěl ještě, příběh? 

No cokoliv, co tě ještě vlastně napadne ve spojitosti s tím [woodcraftem]. Je teda zajímavý, že 

jsi zmiňoval, že na základě toho jako že získáváš ten nadhled. V tom kontaktu s přírodou 

nebo s pobýváním venku nebo s tím poznáním přírody? 

No, dělá to úplně jinej pohled na to, co je okolo vlastně člověka, protože když prostě dlouho jsem 

někde v civilizaci, tak se člověk kouká na telefon a prostě nevidí normálně, co to je a je po delším 

pobytu se na ten telefon podíváš vlastně jinak a prostě najednou vidíš, že je to vlastně nějaká 

placka, elektronika, která jako je prostě strašně složitá a najednou si začneš vážit toho, že ti jako 

teče voda z kohoutku a prostě dává ti to nahled nad tím stylem společnosti, kde máš reklamy, kdy 

kupuješ, pracuješ a koukáš se najednou na to zvenku prostě. Takže to je ten nadhled, kterej mi to 

dává. A jinak vlastně k tý přírodě, jak jsem mluvil, že je to pro mě důležitý, že se to promítá do 

celýho mého života, tak je to to, že putujeme na kolech během toho, že jezdíme různě na vandry, 

tak to je pro mě woodcraft a můj styl života... 

Paráda. 

A vlastně je to spojený s tím, že žijeme na tý vesnici, to sice nebylo moje rozhodnutí, bylo to 

rozhodnutí mých rodičů, protože já jsem byl v tu dobu hodně malej, ale odstěhovali jsme se z 

Prahy do krásnýho kraje do malý vesničky, kde to máme blízko do tý přírody. A kde zase prostě 

člověk vyjde ven a je rovnou v polích a může jezdit rovnou na vandry, protože to má blízko na 

dochod skoro. 

Hm. To jsi dobře popsal, co tě vlastně přivedlo k woodcraftu. A teď co tě tady drží a jestli se 

to mění nějak s časem? 

Pro mě jako to, co pro mě pořád vlastě bylo hlavní a co mě tu drží, je ten pobyt venku a to, že ten 

woodcraft mi to umožňuje a souzní to s ním. Je to o tom pobytu a koukání se. A to, co se objevilo 

nový a co se mění je, že se mění ty znalosti o těch ostatních a to, že jsem se setkal se strašně moc 

zajímavýma lidma v téhle lize jako těma woodcrafterema, kteří mají zase svoje názory a svoje 

pohledy. A jsou prostě lidi, od kterých se chtěl strašně moc naučit a je to prostě další součást toho 

společenství. A to i jedna z věcí, co jsem se naučil, byla i ta malebnost větší indiánská, protože nám 

se vždycky líbili indiáni, jelikož indiáni jsou malební a že právě zosobňují to bytí venku a bytí v 

jednoduchých podmínkách a vlastně ještě díky tomu postupu do ligy a do toho woodcrafterskýho 

společenství jsem viděl víc, že se může nosit bederka, že se může udělat víc indiánských věcí a jak 

víc zvýšit tu malebnost. Takže to taky patří mezi ty znalosti a zajímavý věci od těch lidí, co jsem 

poznal. Pořád ale zůstává ta sjednotící linie toho, že jsem hlavně rád zůstávám venku a že pro mě je 
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woodcraft bytí venku a jsem tady v lize a věnuji se tomu woodcraftu, jelikož mi to umožňuje a 

zosobňuje to tu moji snahu. 

Tak, máme tady priority a přednosti, které pro tebe woodcraft má. Vlastně ty už jsi to 

víceméně zmínil, všechny ty body – priority a přednosti, co pro tebe má. Tak jestli třeba ještě 

něco jinýho kromě toho, co jsi řekl a co by tě ještě napadalo? 

No kromě toho – o kterým pořád mluvím – pobytu venku ve woodcraftu, tak i tu indiánskou 

malebnost, kde člověk si může na chviličku zahrát ten příběh těch indiánů a prochází vesnicí, kde 

jsou i další lidi a nepřipadá si jako vyvrhel, naopak jako ve filmu. Neuvěřitelný, že se to vrátilo.  A 

pak taky vyrábění těch výrobků a hraní si, protože to mě taky docela baví si něco vyrobit si. Třeba 

když jsem byl menší, tak jsem si například vyrobil lodičku a teď si vyrobit nejrůznější věci. Tak to 

mi taky vlastně umožňuje a přináší, protože jsem teď najednou objevil další lidi, co to umějí a od 

kterých se to můžu naučit. Jedna z věcí je třeba vyrobení luku, tak to bych si taky přál, a to jsem 

ještě nikdy neudělal. A různý kožený věci a legíny si vyrobit... 

Takže tyto rukodělný záležitosti a schopnost si vyrábět sám... 

A že jsem našel lidi, kteří to ukážou, jak na to líp prostě. Inspirace k tomu, co dělat no. A další věc 

je, co pro mě woodcraft je, tak je to v tom společenství, jak jsem našel lidi, se kterýma jsem rád, 

tak i vyjádření těch sportovních her, co tu máme. Vlastně teďka jsme se zrovna vrátili z hraní ringa, 

co jsme hráli dlouho. A jakoby že jsem našel lidi, který to taky baví, tak to je další podstatná věc, 

co mi to přináší. Vlastně přes rok nemáme vůbec šanci najít lidi, kteří by si s námi zahráli a vůbec 

naše rodina je jako oddělená jednotka a je úplně stranou, protože v okolí nemáme tolik spřízněných 

duší a takto najednou se dostaneme do prostředí, kde to máme tak nějak podobně a se kterými si 

můžeme promluvit a být tak trošičku spolu mezi svýma... 

Teď se dostáváme k bodu 2, což se týká woodcrafterské výchovy nebo sebevýchovy. Tak jestli 

k tomu bys mohl něco říci nebo co by tě k tomu napadalo. 

Já si myslím, že je strašně důležitý, co vlastně pořád opakuju kolem celýho rozhovoru, ta 

woodcrafterská výuka ukazuje lidem, jak bejt venku a jak se vrátit do těch základních podmínek. A 

že je to i potřebná výchova lidí. Nedávno jsem slyšel tátu, jak říká, kdyby každý z těch lidí byl 

chviličku venku, tak by se naše společnost chovala úplně jinak. Protože to, co já jsem mluvil, jak 

vidím jinak ten telefon, že prostě to, tak by se stalo všem. A najednou by ta naše společnost se 

trošičku chovala přátelštěji, a jednak taky by dokázala s větší šancí přežít, protože ten jejich 

současnej styl rozhodně vede k zániku. No a pro mě ta woodcrafterská výchova spočívá v tom, že 

jsem venku - a to se nedá vysvětlit slovy, prostě je to prožitek toho – a to, že se každý ráno 

koupeme v potoce a děláme nejrůznější věci a plus potom ty činnosti, na který tak máme čas, 

protože pro mě woodcraft znamená snaha se rozvinout sám, takže do toho mícháme nejrůznější 

naše činnosti, takže současně s tím pobytem v přírodě hrajeme třeba na nástroje, třeba na kytaru a 

rozvíjíme se v těch dovednostech, co nás bavěj, a snažíme se k nim proniknout co nejvíce do 

hloubky. 
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Jasně, paráda. 

Mám takovou podotázku, čím se vlastně ta woodcrafterská výchova liší od té běžné výchovy a 

ty to krásně zmiňuješ, že vlastně ten pobyt v přírodě, a to zažívání i prožívání vlastních 

zkušeností tu vlastně chybí, když to člověk nemá, tak to jako vlastně jako spěje k tomu 

zániku nebo minimálně k něčemu takovýmu.  

Pro to říkám, že ta naše společnost, i když to není vidět, tak je pořád vlastně strašně závislá na tý 

přírodě a pořád prostě nám někde musí vyrůst jídlo. My si nemůžeme přírodu zničit, protože jsme 

na ní strašně závislí. Já jsem viděl teďka na přednášce geologie kvartérů, jak se v posledních dvou 

milionů letech změnilo klima. Už jen ty strašný výkyvy jenom v tom, co vidíme – teplot nahoru 

dolů – a jako pokud by se stala třeba doba ledová, tak naše civilizace nepřežije, protože 

nespolupracuje moc a není to ani vidět. Když člověk dostane normální výchovu, tak si myslí, že 

prostě my jsme to vyřešili, že člověk přijde jako do samoobsluhy a koupí si jídlo, má na to nějaký 

peníze, který získá nějakým stylem, že si někde něco odpracoval, nebo to, že otevře kohoutek a 

teče mu voda a tak, ale když vlastně toto pořád stojí na těch základech, tak si myslím, že je to 

strašně podstatný, aby toto lidé pochopili, a proto je to důležitý bejt venku.  

Tomu rozumím. Pak tu máme nějaký vlivy – i když jsi to už taky zmiňoval – tak jaký vlivy 

podle tebe působí v té výchově nebo sebevýchově? Jaký vlivy působí? Určitě jsi zmiňoval 

minimálně tu přírodu, to vědomí spjatosti, provázanosti, závislosti. Zmiňoval jsi 

společenství... 

Taky potom odtržení od těch věcí jako složitějších – absence signálu a mobilních telefonů, a že 

člověk má čas se pořádně věnovat těm přírodním věcem, protože jinak ho to všechno ruší – tuhle 

mu pípne esemeska, tady zpráva, nebo by se normálně podíval na film, ale tady to vlastně nemá. 

Takže otevření prostoru pro jiný věci, a proto se člověk chce věnovat odstínění od těch rušivých 

vlivů, což teď normálně už máme teďka všude. 

Mám tady taková specifika, v čem podle tebe ta výchova má přínosy, ale ty už jsi to v 

podstatě všechno zmiňoval. Nebo ještě něco kromě obecných vlastností a obecných přínosů, 

co mimo toho.  

No obecné přínosy, to jsem říkal o přijetí společnosti, o ochraně přírody, že když ti lidé budou 

vědět, jak ta příroda funguje, tak to jejich chování bude daleko blíž k té přírodě a pak ta ochrana 

příroda se nebude muset – nebo bylo by ideální, aby se nedělala pravidla, takže prostě se vyhlásí 

hranice: Tady jsou taková pravidla – a aby to spočívalo v tom, že všichni lidé se naučí chovat 

ekologicky a správně. Což znamená, že třeba nebudou prostě jakoby ty místa, která nebudou 

extrémně se všema pozůstalýma druhama, ale celkově ta příroda bude ochraňovaná, ale ti lidé se 

budou chovat tak, aby přírodu neničili nebo neměnili k horšímu, takže to si myslím, že je další 

vlastně chování toho jedince. Těžko se najde orgán, aby nařídil všechny věci najednou a všechny 

prostě zkontroloval, že všechny nařízení jsou dodržovaný, ale když každej jednotlivec bude vědět, 

co je důležitý a jak se chovat správně, tak potom se ta společnost sama pohne tím udržitelným 
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způsobem. Takže specifika tý [výchovy], tak že to asi není tak populární, protože málokdo chce 

(zvláště z mladejch) jít do přírody, do těch podmínek, protože to není tak lákavý. I já vlastně, já 

nevím, jak je to těžký se do toho dostat, protože já to mám prostě od rodičů, já jsem to jako viděl, 

narodil jsem se s tím, ale myslím si, že současní lidí, když nemají ten vzor v rodičích, tak je čím dál 

těžší i se do toho dostat. Protože prostě i ta zábava je dělaná tak, aby ty lidi udržela, aby je to bavilo 

a aby se neodtrhli se od těchhle podmínek, protože navíc to nikomu nic nepřináší, nikdo na tom 

nevydělá. Jako těžko má nějakej průmysl zájem na tom, abysme my chodili ven.  

Hm. Tak teď tu mám otázku, která se týká významu přechodových rituálů. Tak jak vlastně 

to vnímáš? Co to pro tebe znamená?  

Zrovna ten můj vztah je dost malej, protože to asi chápu, že mohlo mít význam jako v těch 

společenstvech a v těch indiánských podmínkách a toho duchu, kdy se objevují  ty pojmy a vlastně 

ten přechod, ale vlastně v naší rodině to nebyla žádná významná věc, protože já jsem v podstatě byl 

branej, já jsem se vždycky cítil vlastně v rodině váženej už od začátku, mým názorům bylo 

nasloucháno nebo tak, takže prostě jsem nepotřeboval uznat, že bych byl jako dospělej, protože 

vždycky jsem dělal to, jak nejlíp umím a co jsem mohl. Takže spíš k tomu mám vztah jako k 

tradiční věci jako mojí součásti těch indiánských rituálů a takových věcí, než že by to mělo pro mě 

cenu osobní. Ale tak jako chápu, že pro některý lidi, kteří jsou trochu utlačovaní nebo to, tak by je 

to mohlo nakopnout jako psychologicky – psychologická pomoc jako říct jim, aby se uvolnili, 

získali tím jako potřebný nadhled a sebevědomí. Pak taky uznání zásluh toho člověka, že už je 

dospělej. Ale pro mě osobně tohle nebyl tak žádnej velkej rozdíl, u mě byl ten průběh plynulej. 

Takže k tomu mám vztah malej.  

Teď se dostáváme k tomu třetímu bodu, který se týká řekněme duchovnímu aspektu 

woodcrafterství nebo indiánství možná spíš. Tak co si vlastně pod tím představuješ co ty 

sám? 

Pro mě jako indiánství nemá úplně duchovní rozměr, má to pro mě spíš rozměr malebnosti a 

něčeho, co mi umožňuje bejt venku. To, co pro mě má duchovní rozměr je pro mě to bejt venku. 

To zase si myslím, že je strašně zásadní, protože to trochu snižuje ten šum okolo člověka a přivádí 

ho to k sobě sama. A k tomu, aby se podíval, kdo vlastně je, a chviličku se zamyslel nad tím, jak to 

všechno funguje. Tak to je strašně podstatný. A otevírá to prostor, aby se člověk prostě mohl 

věnovat tomu osobnímu rozvoji. Ale co potom já beru vlastně jako duchovní rozvoj a jako 

duchovní cestu je ještě vlastně specifičtější, protože jsou tam cvičení, který cvičíme a co vedou k 

poznání člověka a k pochopení toho, kdo jsem já a taky cítění nějakýho toho, co jednotí ten svět, tý 

podstaty. Takže to už je vlastně trošičku vzdálený – já si myslím jako že ten woodcraft a to bytí 

venku, to umožňuje, protože mi to jako čistí mysl a jako dělá dobrý základy. A potom já nevím, 

jestli se to řadí do woodcraftu nebo ne, jako že ta duchovní cesta, protože to cvičení pro mě je jako 

duchovní rozvoj, ale nevidím to v tom, že bych dělal rituály indiánský, že bych vyráběl lepší 

výrobky, tak je to sice moje radost, ale že ty ceremonie indiánský nejsou můj duchovní rozvoj, můj 
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duchovní rozvoj je hlavně to, abych poznal, kdo jsem já. Protože je to prostě spojený s mojí vírou 

toho, že za vším je podstata, kterou můžeme objevit... a patří to ke směru Advaita-védánta a prostě 

k tomu... Mahariši, Ohso třeba, Eduard Tomáš. Takovýhle Mooji a podobný postavy, které jako 

nemají nic společnýho s woodcraftem ani s tím bytím venku, ale je to poznání toho, kdo jsem já. A 

možná na tý přírodě je to více vidět, ten princip, je to přeci je trošičku blíž než v jiných věcech, 

který jsou okolo nás, tak možná v tom mi trochu pomáhá taky. Ale ten můj duchovní rozměr je v 

tom duchovním cvičení a meditaci a cvičení jako my máme ještě ten horskej taosmis, což je 

praktickej systém, kterej pomocí různých cviků a dechový meditace zase vede k tomu pochopení a 

poznání. Ale to je zase trošičku od toho, že je to spíše něco, co my v té přírodě děláme, než že by 

mi to ta příroda sama o sobě přinášela.  

Jasně. Takže v podstatě to je něco, co vytváří ty vhodný podmínky k tomu praktikování? 

Přesně tak, je to prostě čistší prostředí, ve kterým se mi k tomu líp pronikne.  

Co se týká těch inspiračních zdrojů? Tak jaký jsou tvoje inspirační zdroje, nebo taky 

informační zdroje? 

Můj nejdůležitější informační zdroj jsou rodiče, zejména táta, kterej vlastně mě vychoval a vytvořil 

nastavení toho systému i se zájmy v těch oblastech, ve kterých se mi strašně líbí a jsem z nich 

nadšenej. Takže to bych řekl, že je nejdůležitější informační zdroj, kterej prostě byl. A potom se k 

tomu přidávají další informační zdroje, jednak škola, kde já jsem studoval dva roky Matfyz, obor 

obecná fyzika, takže tam jsem zase viděl jinej svět, viděl jsem tam úlohu jako matematiky, což mi 

taky přineslo strašně pro moje pochopení světa, strašně důležitou informaci jaká je úloha 

matematiky, protože nikdo to nemůže pochopit, aniž by byl na Matfyzu, takže opravdu když do 

něho hustí ty rovnice a že opravdu vidí, jak se popisuje ten svět, jak šílený věci jsou v základech 

toho světa a dají se popsat jen tou matematikou, protože lidská intuice, že kam to chceš, tak to 

nefunguje, protože to prostě ta částice není nikde, my nevíme kde je, protože to tam prostě není… 

Hm, to je v těch potencialitách, že jo, neuchopitelný – někde tam prostě je, ale není, nevíme, 

kde prostě je. 

No a prostě to tam někde je, ale my nevíme kde. A ta matematika je schopná toto popsat, je to 

silnej nástroj, vlastně je to podstatný i pro všechny výroky těch... jako když si přečteme, co řekli 

nějaký vědci, tak je podstatný znát tu úlohu matematiky, abychom věděli, že ten výrok, když si 

přečteme, kdo to řekl – sice je to nějaký výstup, co něco interpretoval, tak když to chceme 

přijmout, tak my na tom nemůžeme slovně dělat nějaký výstup, protože, z čeho to plyne, jsou ty 

rovnice, který se dají propojit tou matematikou. Takže vlastně to člověka učí a ty filtruje ty 

informační zdroje, aby věděl, že nemůže – když slyší o kvantovce, protože jsou lidi, kteří říkaj 

„aha, takže kvantovka přišla na tohleto, protože na této části se dělá tohleto,“ na základě toho to 

propojí podle svých úvah... Ale protože díky tomu člověk ví, jaká je úvaha té matematiky, že to 

nemůže jen takhle udělat. Že musí vidět napřed ty rovnice, který za tím jsou, a až se dopočítá tou 

rovnicí matematickou, tak se k tomu dopracuje, protože pak může vidět výsledek. Protože si to 
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nemůže těmi slovy kombinovat, takže ta matematika je další velký informační zdroj, kterej jsem 

měl a to mi otevíralo oči a další je pak ta přírodověda, co mi otevírá oči, a vidím zase jiný aspekt 

toho, že vidím jak to v té přírodě spolu souvisí a věnuji se vlastně povrchové a podzemní vodě, pro 

naši základní civilizaci. A co se týká dalších zdrojů, tak jsou to samozřejmě i ti lidé duchovní, ke 

kterým jsem byl díky těm rodičům a pochopení díky těm snahám vlastně přinesený, tzn. ten Mooji, 

jak jsem zmiňoval, a Púndža, tu informaci a návod k tomu, jak poznat kdo jsem já. A potom jsou tu 

i další lidi, třeba i tady, co jsou tu v lize, co přinášejí informace o tom, jak vypadali indiáni, jak bejt 

ještě víc malebnej, jak se vyrábějí nejrůznější věci a vůbec. Ale kupodivu jsou to málo jako 

kamarádi. Lidi, se kterými bych se takhle bavil v mým věku, je strašně málo, takže jsem trošku 

jako osmamělej, a těch jako blízkých lidí, se kterým bych se měl bavit... Prostě mám velkej 

problém najít lidi, kteří by byli stejný jako já a který by zajímaly stejný věci, takže jsem trošičku 

v tomhletom osamělej. A že prostě nemám kolektiv, ve kterým bych hledal ty informace a ve 

kterým bychom spolu mluvili. Ale mám naštěstí tu rodinu, tak to je můj kolektiv vlastně, kdy něco 

jako těleso, který velmi dobře funguje, máme stejný zájmy a hledáme ty zdroje. Ale že bych měl 

vrstevníky, se kterými bych si takhle pěkně pobavit a sdílet ty informace, tak to jako nemám, tak se 

cítím prostě osamocenej. 

Hmm, to věřím… 

No a jinak další informační zdroje, tak to knížky. Noo, knížky, tak nejrůznější, ale když si člověk 

přečte normální knížku jako populární, tak mu to může přinést nějaký myšlenky, co třeba aplikuje 

hlouběji, než co autor myslel sám, anebo něco ho přitom napadne. Takže tak. 

Co se týká těch indiánských obřadů, třeba jak vnímáš jejich význam, například co se týká 

potní chýše, hledání vize, dýmka cokoliv… 

Ten můj vztah je vlastně jako součástí indiánský malebnosti a kultury – jako dokreslení, třeba když 

se snažím stavit pěkný týpíčko, tak aby vypadalo pěkně. Tahleta ceremonie je vlastně něco, s čím si 

hrajeme, něco jako divadlo a osobně si nejsem úplně jistej, jestli za tím je nějakej jako vyšší 

rozměr. Určitě by mohl bejt, ale není to jenom v tý formě, je to prostě spíš jestli tam je ten obsah, 

tak jako ne prostě v tom, že se člověk třikrát ukloní, nebo že prostě velebí tohle, nebo že prostě 

obíhá týpíčko v tomhletom směru – tak je tak jako součást tý kultury, a když si člověk hraje a dělá 

to malebně a chce to mít indiánsky, tak to může i dělat. Ale... ta moje víra je, že ta podstata je 

prostě ve všem a snažím se jí spíš prostě hledat pomocí tý Advaita-védánty, toho hledání, kdo jsem 

já, toho pozorovatele, než kdybych si myslel, že mě tomu přivedou to, že budu třeba v inipi, nebo 

že budu... vzývat Velkýho Ducha. Ale vlastně zase vzhledem k tomu, že ta podstata je ve všem, tak 

to tam taky může bejt. Takže když někdo opravdu správně udělá ten obřad a bude to pro něj 

důležitý, tak si myslím, že nakonec taky k tomu může dojít. Ale není to jenom ta forma prostě, to 

spíš ten obsah toho a ta nálada, stav, do kterýho se tím dostane než ty předpisy a konkrétní věci, 

který tím dělá. Takže vlastně i tu dýlku té účasti jsem toho jednou byl účasten toho obřadu 

výukovýho, ale nemůžu o tom takhle mluvit, protože jsem na sobě necítil ty účinky, prostě jako 
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formální věc, jako divadlo. jako dobrá součást a dokreslení toho indiánskýho života. A je možný, 

že za tím je nějakej jako vyšší princip, nebo prostě že za tím něco je, ale tak to necítím no. 

Potřeboval bych to cítit, abych tomu věřil. 

Hm, jasně. Teď se dostáváme k tomu jménu indiánskýmu, v tvým případě spíš přezdívky. 

Tak co to pro tebe znamená, jaký k tomu máš vztah, jak jsi k tomu možná přišel taky jo? 

To je zajímavý, pro mě přezdívka Pegas je pro mě v podstatě jméno, protože v naší rodině jsem byl 

oslovovanej jako Pegas vždycky. Takže v tom širším světě to znamená v tom okruhu těch 

kamarádů a těch ligovejch lidí, kteří mě blíže znají, tak jsem v podstatě Pegas a Karel jsem akorát 

ve škole... Takže pro mě je Pegas jméno. A přišel jsem k tomu velmi zajímavě, protože já to 

vlastně nevím. Vím jako to od rodičů, protože když jsem byl malej, tak jsem prej řekl, že jsem 

Pegas. To mi byly asi tak dva roky. Tak jsem řekl, že jsem Pegas a od té doby jsem Pegas. Takže já 

jsem s tím vyrost a mám to jako jméno. Skoro bych řekl jako důvěrnější jméno... Rozdíl v tom 

oficiální je spíš jako ve světě školy, kde jsem Karel Pátek a prostě okruh naší rodiny, vandrů a lidi, 

co mají rádi přírodu, kde mě znají, tak mě znají jako Pegas. Tak mně taky všichni říkají Pegas. 

Tam, kde vlastně cvičíme, jsem taky Pegas. Takže je to vlastně jméno skoro víc než Karel, nebo 

stejně rovnocenně. Prostě když jsem byl malej – nevím, co mě k tomu přivedlo – tak jsem to jméno 

prostě řekl, asi ještě dřív, než jsem si to pamatoval a úplně dělal nějaký úvahy velký jako malý 

děťátko... Takže třeba za to může nějaká vyšší moc, že jsem Pegas, anebo taky ne. 

Pak tu máme, co se týká těch orlích per. Co pro tebe znamenají nebo neznamenají? Co v nich 

vidíš, jaký v nich máš význam a tak? 

Tak já v nich vidím vlastně zajímavou výzvu a zajímavou ukázku to, co člověk může dělat a 

vlastně náhled toho a ochutnávku různých směrů, kterými by se člověk mohl vydat. Sám jsem se 

tím chvilku zabýval, to bylo vlastně když jsme objevili tu ligu a ten svět, tak jsme tím byli strašně 

nadšený a udělali jsme si několik těch per. Našli jsme, který jsme vlastně už splnili a několik jsme 

jich splnili tak, že jsme se o ně přímo snažili. A v některých směrech je to prostě výzva, jako když 

člověk – zvláště ty silový nebo prostě si člověk jako chce ukázat, že něco umí a něco i naučit. Ale 

vlastně i po rozhovoru s mým tátou jsme dospěli k tomu, že se úplně není cesta, co bysme chtěli 

jako dělat a ustoupili jsme od toho, protože je to až jako hodně široký. Jak jsem vlastně říkal na 

začátku, tak je to vlastně ochutnávka těch věcí, ale nejde to dost do hloubky, zatímco ta moje víra 

je, že člověk musí – když něco chce dělat, tak se tomu musí opravdu věnovat. Takže tady to, proč 

třeba se mi líbí bojový umění nebo jako zase něco, v čem jsem byl vychovávanej, tak já cvičím 

odmalička prostě, od pěti let cvičím aikido, od druhý třídy cvičím karate, tak je to těžký rychle 

dopočítávat... takže 10 let rozhodně, když od pěti let cvičím, takže to je vlastně osmnáct let v 

podstatě aikido. Ale když člověk chce bejt v něčem dobrej, tak se tomu musí prostě věnovat, a i 

když máme to naše hraní na nástroje, tak prostě se tomu věnuje pořád, věnovali jsme tomu 

obrovský prostředky, našli jsme učitele, který hraje na housle, já mám zase člověka na kytaru, jsou 

to lekce, jsou tedy online nebo teda videa, ze kterých se učím. Nebo zase máme jinýho kamaráda, 
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co nás učí. Člověk se prostě učí pořád a akorát se učí v jiných aspektech a orlí pera jsou příliš 

povrchní. Takže když má člověk tu ochutnávku a on si to splní, ale nezíská prostě to mistrovství v 

tom, ale opravdu to, protože to, čemu se člověk opravdu může věnovat, tak těch věcí zas tolik není. 

Takže vlastně ten můj vztah k orlím perům je takovej, že jsou strašně zajímavý, takže i kdybych na 

to měl čas, tak bych si je rád splnil, protože by mi to zase ukázalo strašně moc nových oblastí a 

věcí, ale vlastně na to nemám čas, protože mám prostě svoje věci jako například ta kytara, to 

společné hraní, protože mám skupinu Old Time Band, Old Time Family Band. To je něco, čemu 

věnuju velkou část energie, a potom škola, kdy vlastně studuju tu povrchovou a podzemní vodu a 

jako styl, který mě zajímá a kterýmu se chci věnovat, je ta duchovní cesta a vlastně v tomhletom ty 

orlí pera jsou málo, nebo tam prostě.... se opravdu pořebuju dostat do toho, takže nemám potom čas 

se věnovat těm ostatním věcem, na který by mě ty orlí pera vedly. Ale rozhodně si myslím, že třeba 

pro mladý je to strašně dobrý, protože to člověku dá rozhled a ukáže to, co je prostě potřeba, když 

jsou to jako dospívající lidi, tak tímhle získá rozhled, co by mohl dělat a dostane se do oblastí a pak 

si z nich vybere. A pak když už jsem trochu větší a dospělejší, tak začne a třeba se ponoří trochu 

hlouběji. A jako všestranný pro rozvoj člověka, což dává dobrej základ, na který potom může dál 

pracovat, tak to si myslím, že to má svůj velkej význam. A jako vůbec program těm lidem jako 

vlastně, protože tam vlastně třeba není jako hraní na telefonu, protože za to by člověk orlí pero 

nezískal. I pro ty nejmenší děti, takový jako školí základ, tak jim to prostě dá program v tom, co 

můžou dělat a čemu se věnovat a co je odvede od těch moderních a technických věcí a přivede 

k těm podstatnějším. A vlastně s tím, že jsou tam definovaný úkoly, tak to je vede a ukazuje jim 

prostě ty věci, který je vlastně baví díky tomu, že je to takhle definovaný a že to mají za splněný 

jako na šerpu nebo pérama za to, tak je vidět, kolik už toho udělali, tak je to dobrej způsob, jak je 

k tomu přivýst.  

No tak jo, paráda. Teď už máme poslední otázku, někdy trochu překvapivě, je to téma smrti. 

Tak vlastně co pro tebe znamená smrt, jaký máš postoj ke smrti a takhle.  

Já si myslím, že zatím mám to velký štěstí, že si plně neuvědomuju, co to vlastně je, protože to mě 

vlastně chrání. Nemám díky tomu z toho tak velký stres, jakej bych asi měl, kdybych si to úplně 

uvědomoval. A jako byl jsem naštěstí i odstíněnej přímejch vlivů jako okolo sebe, že bych to 

opravdu přímo viděl, třeba blízkýho že bych ho viděl přímo zemřít, že bych byl přímo s tím 

konfrontovanej, takže je to něco, co mě asi velmi brzdí, protože když to člověk jako chápe, tak je to 

strašnej motor k tomu, aby jako prostě daleko víc se snažil pochopit, proč tu vlastně jsme a kdo 

vlastně je on sám. Ale zároveň je to věc víc přispívající k mojí psychický pohodě a stabilitě, že 

vlastně to... ale samozřejmě že jako o tom vím a asi zase na druhou stranu více než jiní lidi si 

uvědomuju, že tohleto je. Takže třeba i to, že nejím maso, taky jsem si řekl, že pro mě je ten život 

důležitej a vlastně teďka v tý společnosti už mám takovou možnost si vybrat jako zajímavých jídel, 

kvůli kterým nemuselo zemřít žádný zvíře. Takže jsem si vybral vlastně to, nebo řekl jsem si, že 

když budu mít možnost si vybrat, tak si vezmu bez masa, abych prostě nikoho nezabil, protože si 
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samozřejmě vážím toho života a ukázal to takhle. A u mě vlastně tohleto překvapivě vedlo přímo 

k přechodu na vegetariánství, aniž bych jako s tím měl nějakej problém. Je pravda, že jsem to taky 

měl jednodušší, protože u nás v rodině už byli všichni vegetariáni tou dobou, teda kromě 

nejmenšího bráchy. Takže vlastně už se vařilo bez masa, takže tam jsem neměl problém, ale vlastně 

jako s tím nemám problém, že bych prostě měl problém někomu udělat maso, nebo že bych jako si 

myslel, že když někdo vedle mě jí maso, tak že je horší. Je to prostě moje jako vyjádření, že si 

vážím toho života a možná i strachu před tou smrtí, že vlastně bych chtěl se udržet, abych byl 

ochráněnej já a i ti moji okolo. Je to i vyjádření toho, že se snažím šetřit i životů těch okolo. Takže 

to je vegetariánství. Nevím no, asi je to taky i to co, co by s tím vlastně mohlo souviset je i ta víra 

toho, že je tu jedna podstata, ke který se potom vracíme, a vlastně kdybych tohle pochopil, tak snad 

by se se mi zdálo, nebo snad bych konečně ucítil, že se nic neděje tou smrtí. Že to, co vlastně říkají 

ty moje informační zdroje a lidi, kterým věřím a kteří mě vedou na tý duchovní cestě, takže vlastně 

je ta podstata, ze který jsme vzešli, ze který jsme se projevili a tohleto je jenom návrat zpátky zase 

k tý podstatě. Prostě od projevení k neprojevení, že se vlastně vůbec nic nestalo. Prostě hezký 

přirovnání je, že máme oceán, na kterým jsou vlny a prostě ty vlny byly něčím vytvořený, takže to, 

když byly vytvořený, tak samo v sobě nese, že zase zaniknou, ale až zaniknou, tak ten oceán bude 

mít zase klidnou hladinu. Tak je to pořád stejný pořád. Takže to zatím jako teoreticky znám od těch 

mých lidí a učitelů, ale sám to ještě necítím hluboce, ale tak. Takže snad potom kdybych to sám 

ucítil, tak bych neměl problém, i kdybych s tím byl přímo konfontovanej a uvědomil si, co to 

vlastně je. Možná když je člověk mladej, tak má tu výhodu, že je takhle chráněnej a idealistickej, 

že si to vlastně neuvědomuje. 

Hm, no super. Takže máme všechno hotový. Je třeba ještě něco, co tě jako napadalo 

v souvislosti s tím v průběhu. Co třeba nebylo vyřčeno nebo něco. 

Nevím, možná jenom ta jako odlišnost, o který jsem chtěl mluvil před tím, že každej to vidí 

trošičku jinak ten woodcraft a ten svět a i tu ligu a i ten pojem. A že je vlastně možný že jsme 

hodně na okraji, protože pro nás jako ta liga i woodcraft není jako svatá věc a není úplně jako věc, 

která by prostě jsme s ní se řídili a to vyrábění, aleje to prostě to prostředí, který nám dobře 

umožnilo bejt venku a věnovat se těm věcem, co my si jako myslíme, jako že jsou podstatný, a 

najít lidi, který minimálně jim nepřijdeme divný s tímhletím, ale prostě spíš se taky jako tomuhle 

věnujou a bejt trošku mezi svejma. Ale je to prostě spíš prostředí, který nám umožňuje se tomu 

věnovat, než že bychom to přímo měli jako organizaci a věc a zvyky a třeba ty čtyři světla. A 

jakoby ta teorie toho woodcraftu nebo toho Setona, tak to není, co by nás úplně jako vedlo. Kdyby 

prostě byla jiná organizace, která by se jinak jmenovala a měla jinak definovanej pojem toho, co je 

ve woodcraftu... tak prostě nevím co... moudrost třeba, nebo něco takovýho. A splňovala tyhlety 

stejný věci, že nám to umožňuje bejt venku a věnovat se těm věcem, co my chceme, a že tam máme 

podobný lidi, tak by to pro nás bylo stejně dobrý. 

Paráda.  
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A tím vlastně i se spojí s tím jako – pro nás je woodcraft to, co žijeme a to co děláme, takže se 

nevěnujeme tý lize moc přes rok. Jako jsou lidi, který prostě to mají jako vlastně že jsou s nima i 

prostě scházejí se třeba přes rok normálně a dělají ty různý zvyky přes rok. Tam my vlastně hlavně 

děláme ty věci, co nás bavěj a to bytí venku. A a s tou ligou využíváme těch jejich služeb z těch 

luk. Takže v tomhle je ten náš vztah asi hodně specifickej. To je asi všechno, co mě napadá jako 

dodat.  

No tak jo, tak paráda, tak to máme to úplně celý. 

Doufám, že se ti to bude líbit. 
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5: Rozhovor se Soňou a Radkou (1. část) 

 

Soňa – jmenuju se Soňa Pavlicová, je mi 49 let, jsem z Prahy. 

Hm. Vzdělání? 

Vzdělání mám maturitu… Oděvní průmyslovku.  

Ještě si říkala, pak ještě doba členství, nebo nějakým způsobem zainteresování [v lize]. 

Sedm let, nebo šest, sedm, sedm let sem jezdíme, myslíme, že šest nebo pět. 

Teď přemýšlím, že to uděláme rovnou, že by ses představila? 

Radka – já se jmenuju Radka, tady mi říkají Tiwahewin a je mi 46 let, bydlím v menším městě, 

20000 obyvatel. Původně [jsem] rodilá Pražačka, to má taky vliv tady. Cos tam měl dalšího? 

Rozvedená, s dvěma dětmi a vzdělání mám gymnázium.  

Výborně, jo a ještě teda nějak ta doba toho zainteresování?  

Nejsem přímo členka, ale co se týče zájmů a sympatizantství s woodcraftem, tak jsem tady skoro 

30 let.  

Tak jo, takže je teda prostor na volný příběh ve spojitosti s indiánstvím nebo woodcraftem. 

Zpravidla co vás k tomu přivedlo, co vás na tom zajímalo, co vám to dává do života, co tak na 

tom shledáváte přínosnýho, inspirativního atd.? Úplně jako volně.  

Soňa – u mě to asi začalo deskou gramofonovou, ale to už bylo v době, kdy mě ti indiáni nějakým 

způsobem zajímali, úplně ten první okamžik, kdy se to tam někde potkalo to nevím, protože vím, 

že to co si jí pamatuju, že už mě indiáni zajímali asi prostě odjakživa. Ale myslím, že to začalo 

kolem toho desátýho, jedenáctýho roku a byla to taková ta zvědavost a jak se člověk se vším 

potkával. Ale nebyl v mým okolí vůbec nikdo, kdo by mě někam vedl nebo podpořil. Já jsem u 

babičky našla desku vlastně s indiánem, jak tam stojí a bubnuje, to byla prostě deska, tam je to jako 

přitáhlo k trampingu, ty písně. Přes tu desku, přes ty písně a já jsem myslela, že tramping už jako 

skončila a pak jsem se najednou dozvěděla, že neskončil, tak jsem se dostala do trampského hnutí 

postupně přes písně, potom přes článek v Mladým světě, nevím, jak se to jmenovalo, nějaká 

rubrika na konci časopisu. Tam bylo vyprávění, že to vlastně žije, o trampingu mi nikdo nikdy 

neřekl a já jsem se dostala k trampingu nejdřív a už ti indiáni mě tam zajímali. V rámci trampingu 

jsem se dostala mezi hromadu lidí a začali se tam objevovat lidi, kteří dělali indiány, a to mě 

přitahovalo jako hodně. Ale pořád mě to spíš jako přišlo…pak byly samozřejmě filmy, přišel 

Vinnetou a knížky a hodně to byly filmy, protože u nás v baráku bylo dole promítání ve sklepě, za 

pět korun v pátek večer filmy. Sice to bylo v době komunismu, jely tam filmy, které byly trošku 

undergroundové, prostě opravdu to byl bohatej různej výběr, ale byl tam Vinnetou a indiánky, 

takže mě do toho určitě vtáhly jako filmy. Jestli to bylo před tou deskou nebo po tý desce, to 

nevím, možná před tou deskou jsem viděla film, zaujalo mě to. V těch jedenácti si nepamatuju, co 

to přesně bylo, ale začalo se to takto nabalovat. A pak už ti indiáni jeli a už když jsem chodila na 

základku, tak už tam jsem chodila s tou kamennou tváří a už jsem se cítila jako indián. Už jsem 
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z těch filmů toho chytla tolik, že už jsem měla pocit, že to je můj svět a tady to, co žiju, je něco 

úplně jinýho, co je divný a vůbec nevím, co to je, a vůbec jsem do tohoto života jako 

nechtěla…přišel mi hrozně šedej a nudnej. Já jsem si žila tím svým světem a měla jsem k tomu 

hromadu prostoru, takže když jsme jezdili na chalupu a rodiče mě taky tak se o mě moc, prostě žili 

si svoje a já jsem si žila svoje a byla jsem někde…to je spíš osobní příběh, proč jsem byla v lese tak 

často, ale byla jsem furt v lese a tam jsem si žila indiánský duch, tam jsem si to žila sama. Přes 

trampy jsem se dostala mezi lidi, kteří jeli do přírody, když jsem jela na vandr poprvé a spala jsem 

ve srubu, tak mi to přišlo, že to je jako bych to znala odjakživa, jsem doma konečně. Takže přes ten 

srub a tam se to začalo rozvíjet, pak přišli další známí a další, bylo jich hodně a kamarádka, tak 

jsem se dostala k dětskýmu oddílu, který vedla kamarádka, ona pak jela do Ameriky a jí zajímali 

indiáni, takže jsme si sedli, já jsem jí chvilku vedla oddíl, bylo to v týpkách, v indiánským duchu a 

už se to rozvíjelo, tam to začalo. No a pak jsem se postupně potkala s lidma z Indian Corralu, když 

jsem na něj, tak pro mě to bylo moc práce, nechtěla jsem makat na tom, abych všechny věci měla a 

mohla s nima jezdit. Já jsem se vdávala ve 22 a muže jsem měla, kterej nebyl zapálenej do 

indiánství, ale strašně se mu to líbilo, takže on se cítil spíš jako lovec, ale nikdy jsme se nevrhli do 

výroby věcí, abychom se mohli stát součástí tenkrát v Indian Corralu to bylo jako. Takže o 

woodcraftu jsem tenkrát ani nevěděla, myslím, že kdybych věděla, tak to bylo to co jsem hledala 

v osmnácti, když jsem se chtěla k něčemu dostat a místo toho jsem se dostala k tomu oddílu, 

v podstatě omylem, a to byla Česká tábornická unie. Ale já vlastně když jsem přijela sem na ten 

tábor tak jsem říkala, že jsem v osmnácti hledala něco takovýho, společenství, kde člověk může 

bejt, kde se něco učí, dozvídá atd., ale ne kde už jako předává jako ten vedoucí, protože já jsem 

s tím neměla žádnou zkušenost. Já jsem spíš svoji vlastní cestou se dostala k trampingu a hledali 

jsme všichni takoví ti divní, tak jsme hledali někoho, kdo bude k nám. To byla taková sociální 

potřeba mít ještě někoho k sobě a tenkrát těch lidí bylo hromady. Takže já už jsem věděla, že se 

chci k trampům dostat, napsala jsem si inzerát, že hledám trampa, říkala jsem si, že to zkusím přes 

inzerát. Byl tam nějakej tramp s kytarou a hledal dívku, tak jsem si řekla tak takhle se dostanu 

k trampům, tak jsem mu odepsala a on se chtěl taky dostat k trampům a dal si tento inzerát, tak 

jsme se potkali. Ale jenom jsme se potkali a za měsíc jsme si řekli ahoj, protože to nebyl ani přítel 

se z toho nestal, jenom jsem potkala kluka, kterej chtěl taky k trampům. Ale vzápětí to hledání mě 

vedlo k dalším věcem a potkala jsem kamarádku na tom, tenkrát na učňáku, a s tou jsme se bavili 

na červeném kříži na takové akci červeného kříže a ona se zmínila, že jezdí na vandry. Tak jsem 

říkala aha tak jedem, tak jsme jely, takže přes ty vandry vlastně. Začalo to filmama někde ve 

sklepě, pak mě to úplně pohltilo, pak se to dostalo na knížky, pak jsem četla hromadu knížek, ale 

jakmile se to z filmů dostalo ke knížkám, k té realitě, k těm echt dost drsný realitě, tak jsem začala 

přemýšlet, že by mě bavilo dělat etnoložku. Ale chtěla jsem se začít zabývat kulturama, četla jsem 

o Incích a tak a furt to žilo, takže mě to hodně v tomto směru ovlivnilo, ale pak se to přesunulo 

čistě tady zase k tomu ježdění na vandry a setkávání se a několik lidí, kteří byli právě z Indian 
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Corralu, tak jsme byli propojení včetně mýho adoptovanýho trampskýho, indiánskýho bratra. 

Adoptovala jsem si dva, jeden je trampský a jeden je indiánský. Ten indiánský dělal věci, snad 

dokonce měl v ruce i košili Sedícího býka a opravdu jel věci jako na obchod, jako že dělal repliky, 

opravoval atd. Takže mám vlastně v rodině jednoho takovýho adoptovaného bratra indiána. To 

jako sdílíme, takže když něco potřebuje, medvědí dráp, tak mu vždycky zavolám. No a takhle to 

jako pokračovalo no a vlastně pak jsem byla vdaná za toho muže, jezdili jsme na ty vandry, pak 

jsem se rozvedla a pak jsem přestala jezdit na vandry nebo jako úplně jsem nějak….od indiánů 

jsem se dostala k Indii, na chvilku mě to bavilo a furt se mi to jako líbí, doplnila jsem si další část 

toho. Když jsem měla pak děti, tak mě začalo chybět zase něco dalšího k tomu no a objevila se liga. 

To začalo tak, že mě tady kamarádka nabídla, jestli nechceme jet, já jsem se o tom dozvěděla, 

protože jsem nepřestala s indiánama, furt jsem ještě aspoň, když jsem měla ty děti, tak se mnou 

začali jezdit ti praví indiáni, ať už to byly indiánský babičky nebo nějaký prostě indiánští léčitelé, 

tak to bylo setkání úplně jak pro mě naprosto, jak to říct, to byl až mystický okamžik mé setkání 

s prvním indiánem, který sem přijel. Měl veřejnou přednášku, já jsem nad tím mávala rukou to 

znám, každý je šaman a mávla jsem nad tím rukou. Ale pak jsem vyšla do temného sálu, kde stál na 

pódiu můj první indián, kterýho jsem viděla, furt jsem chtěla jet do Kanady, abych se setkala 

s indiánama a on sem přijel nějakej indián, tak jsem říkala půjdu se na to podívat. No a tam jsem se 

setkala s prvním indiánem, pěl bizoní píseň, tak to bylo, to byl pro mě velmi důležitý okamžikem, 

protože on s tou bizoní písní přišel v době, kdy mě umírala babička a já ji musela zachraňovat a 

potřebovala jsem dobít baterky. A on jak zpíval tu bizoní píseň a bubnoval, tak mi to dodalo tu 

energii, takže zase přišel nový impuls a já jsem musela jít na všechny jeho přednášky. Furt jsem 

koukala, kde je jakej další indián a hltala jsem všechny indiány, kteří sem přijeli. Byla jsem 

propojená hlavně s tímto, ale vždycky to byl někdo. To byl ten Pablo Russell, pak přijela Alicia, to 

byla indiánská babička, tam jsem byla před porodem v týpí ještě tři dny před termínem, tak jsem 

byla na indiánském semináři s touhle Alicií. Takže já jsem potřebovala čerpat co nejvíc živých 

indiánských duší, tu jejich moudro a ty informace, takže jsem si kdy byla jaká příležitost. Teď 

naposledy to byla zase… mě to něco dalo a pak mě to pustilo, ale někteří lidi mě drží doteďka. Byl 

tu před třemi lety Kristo z kmene Arohako, to jsou z jižní Ameriky indiáni, to vyzařování z těch lidí 

bylo. Vždycky něco bylo pro mě fajn, super, vzala jsem si z toho něco, dalo mi to něco, ale pak 

jsem to potřebovala zase opustit a jít dál, a ne se toho držet. Bylo to pro ten okamžik, pro tu danou 

chvíli důležitá setkání. Takže takový učitelé, kteří přišli a vždycky to něco…to bylo takový léčivý 

se s nima potkávat a přijímat ty. Jakoby nahrazovali něco, co tu chybí přirozeně, vedení duchovní, 

tu energii, myslet na ty věci trošku jinak nebo si potvrzovat to, co člověk ví, ale vlastně to slyšet 

ještě jako… hodně ty věci člověk slýchá, ví o nich, ale mě to doplňovalo to, co od mala začalo 

těma filmama, tak tady se to stalo realitou. To, o čem já jsem snila, ty hodiny někde zavřená v těch 

místnostech, kde byli lidi, něco jsem musela dělat, něco žít, ale vlastně tomu chyběla hlava a pata. 

Nevěděla jsem odkud kam to vede, jenom jsem v tom jako byla, ale toto mi dávalo takový jako 
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pocit bezpečí a takový jako, nevím jak to říct, jakoby člověk tam nacházel to moudrý vedení. Ještě 

mi to dával děda s babičkou, měla jsem kontakt se svojí rodinou, člověk jakoby se pídí po těch 

kořenech a po tom propojení a když člověk nežije v nějaký komunitě, tak si ji potom vytváří z lidí a 

z různých… to, co přijde, tak přijde a je to potřeba na doplňování a posun někam, anebo jen 

ověřování a ověření toho, že to, co já si myslím, tak je vlastně v pořádku. Když jsem hrozně 

pomalá, tak vidím indiána z kmene Karisto, jak je uvolněný, vlídný, laskavý a vyzařuje z něj ten 

klid. Já jsem si říkala, no tak to bylo úplně vidět, jak nejsem zase, že bych pozorovala přírodní 

národy, to jsou jenom útržky. Přijede jeden člověk, já si udělám nějakej obraz, jak to, ale mě to 

zapadne do toho mýho světa, takže to přijmu, líbí se mi to a načerpám si z toho potřebnou energii, 

informace a ubezpečím se, že jdu dobrou cestou a jde se dál že jo.  

Zajímalo by mě, jak to ladí s tvými zkušenostmi při setkávání s indiány, třeba Pablo Russell, 

kterého znám, tak jak vnímáš jeho vliv, jeho vyzařování, jeho existenci vůbec… 

Soňa – já tam vnímám to, že jedno je to, co vystupoval, a druhá je jeho osobnost jako toho člověka, 

ale to zas je jiný. On zase jakoby skrze něho něco přicházelo, ale zároveň on sám má dost věcí 

nevyřešených, že jsem si říkala, že vlastně jako mě začaly přitahovat spíš jako ženy potom. Já jsem 

si říkala, že to je to, co mi přišlo jako důležitý, že mám propojení… Vlastně když já mám nějaké 

přání, tak se mi prostě splní. Já jsem chtěla vidět indiána, on přijel, předal mi, co měl, tu bizoní 

píseň, a doteďka to vnímám jako takovou jako, že to byla velmi podpora v tý těžký době, kdy ta 

babička umírala a já jsem si tu bizoní píseň, kdy ten bizon jde s tou hlavou skloněnou proti bouři, 

tak mi to zapadlo do tý situace, která byla a bylo tam potřeba dělat neuvěřitelný věci, který bych si 

normálně nevymyslela při tý záchraně babičky, ale podařilo se to, bylo to rok takovejch různejch 

zázraků, že nakonec babička, která byla v LDN se stala samostatnou a ještě čtyři roky žila a starala 

se o dědu a to už ji v LDN odepsali, že umře, že je na tom tak zle. A mě se to podařilo, ale byl tam 

dobrý přínos té energie, která přišla. Takový to posilnění na tu cestu, to byla velká zkušenost a 

odměnou bylo, že ta babička tady ještě byla. Maminka umřela ten samý rok, co babička měla úraz, 

takže na mě to padlo v těch třiceti, tři a třiceti letech nebo kolik mi bylo, ta starost o tu babičku. 

Takže to jsem převzala jako věc za tu maminku a bylo třeba tomu dát hodně energie a zdařilo se to, 

protože na mě koukali v těch ústavech, co tam dělám, byla jsem mladá, babičce bylo devadesát a 

mě třicet a jak jsem se ptala na takové zdravotní stavy, to už dělají ženy starší o generaci. Tak oni 

mě trošku ignorovali, ale pak pochopili a podařily se neuvěřitelné věci, třeba dostat jí do nějakého 

zařízení, kam mě řekli v nemocnici, že se v žádným případně nedostane. Já jsem tam zavolala, 

vybrala jsem dvě nejlepší rehabilitační kliniky, na jedné mi řekli, že na 95%, já jsem řekla dobrý 

den, mám babičku, je po úrazu, potřebuju ji na rehabilitaci. Oni říkali na 95% vám to slíbit 

nemůžeme, já jsem řekla 5% je docela hodně. A oni mi druhej den zavolali, že ji berou. Protože 

tam byli a byla to nějaká církevní záležitost a paní Fialová mi říkala, která ji přijímala, že už jen to, 

že se starám o babičku a že je tam ten zájem z tý rodiny, tak to otevřelo dveře, byť to bylo skoro 

neprůstřelný, bylo tam narváno, bylo to zdarma, bylo to luxusní. Babička tam nechtěla, když tam 
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přijela, tak jí nabízeli knedlíčky, dobrý den, tak vás tady vítáme a ona tam byla jako na dovolený a 

byla strašně spokojená a dostala se z toho, protože byla v pohodě. Ještě mi ji tam pak vzali dvakrát, 

protože ten příběh se opakoval. To už bylo v propojení s tou energií, která přišla. No a samozřejmě 

jsem chtěla, aby se mi děti neodlouply dál, do světa, který nabízí spoustu blbostí, tak jsem si říkala 

ať mají něco jako…ať se to jako propojuje. Tak jsem přemýšlela co, ale nic jsem nevymyslela, ale 

pak najednou přišla nabídka od kamarádky, něco jsme si povídali a už jsem o lize slyšela a ona 

jestli to nechceme vyzkoušet. Hele máme tam týpí, půjčíme vám ho, tak si ho vyzkoušej a zrovna 

tu byl nějakej indián, který sem jel taky, tak mi to přišlo jako dobrý, já jsem šla na něj a on sem 

přijel, nechci ho zmiňovat, protože on je z Mexika, takže to byla jen shoda náhod, že jsem se 

zajímala o toho indiána, který jel sem a já jsem sem jela taky. Pak jsem byla překvapená, že on sem 

jede taky, to byly takový propojky a náhodičky, takže sem jel zrovna ten indián, takže jsme tu byli 

nějak propojení... Takže furt takový propojování, člověk jak je mezi těma lidma v tom proudu, já 

furt čerpám z toho, co se vytvořilo kdysi dávno, protože k těm lidem se člověk jako nějak vrátí a já 

vím, že mám někde bambilion známých, ale v tý realitě, v tom nejbližším kruhu jich je málo. Ale 

stačí zavolat a vím, že všude je jich hodně a někteří se začínají vracet, protože jim chybí to ježdění 

na vandry a prostě bytí a myslím, že do tohoto trychtýře padají lidí, kteří už poztráceli svoje 

skupiny a oddíly a tady se můžou jako v tom to sdílet. Ten základ, ze kterýho vzešli a je jedno 

odkud přišli, kdo měl jakej oddíl nebo byl tramp nebo támhleto, tady pod těma vlnama, co tu 

prochází tak tu bylo dost lidí, co sem přijedou jednou nebo dvakrát, ale ti, co to drží, tak to drží a 

přichází sem lidi a už jsme se tady asimilovali… To přitáhne další známí… 

Myslím, že ten úvod to takhle splňuje úplně dokonale. A teď přemýšlím, jestli to udělat tak 

jako ten ping pong, nebo bych nechal jednu část nebo druhou část, tak nevím, jak by to pro 

vás bylo komfortní a co by pro vás bylo lepší? 

Radka – ten ping pong může být zajímavý srovnání, co tam je společný, jaký jsou tam společný 

prvky, jaký jsou tam rozdílný… 

Soňa – můžem, klidně tak. 

Super tak jo. Tak v tom případě obdobná otázka [na Radku] – volně tvůj životní příběh, 

téma indiánství, případně woodcraft, nebo v tvém případě spíš Corral? 

Radka – já vlastně nedokážu úplně dopátrat, v jakým věku přesně mě ti indiáni oslovili, zaujali… 

Jestli tam byl jako první Vinnetou nebo nebyl, vlastně mi nebylo moc let. Pro mě bylo hodně 

klíčový v mým dětství, že od sedmi let jsem začala s rodiči jezdit na vodu. To člověk přišel 

k trampským písním, k pobytu venku v přírodě, ve stanu, trochu v divočině a tak. Od první třídy 

jsem začala taky jezdit na tábory ROH, podnikový, nebyly to vyloženě pionýrský. Já jsem tam 

našla svůj svět, ve kterým mi bylo skvěle, bylo to pro mě mnohem lepší, než svět třídního kolektivu 

ve škole. Byla jsem takový to šťastný táborový dítě, co miluje ty šifry, rozdělávání ohně, uzlování a 

takový věci. Pamatuju si jako devítiletá jsem byla na táboře v Český Kanadě, tehdy byly tábory 

třítýdenní, měli jsme celotáborovku na motivy indiánskýho dítěte, co někam putuje. To se mi 
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strašně líbilo, dodneška si pamatuju, že jsme šli po stopách chlapce, kterej se jmenoval Kažňuk, 

takže to bylo hodně…já jsem si tehdy z prádelní šňůry udělala šňůrku ozdobenou do vlasů, dělala 

jsem si indiánský čelenky a i doma, resp. U prarodičů, kde jsem trávila spoustu času, prarodiče 

měli velkou zahradu, měla jsem k dispozici lítat u řeky, po stráni. Já jsem si pořád hrála na indiány, 

babičce ze šití jsem vytáhla takovou tu širokou prádlovou gumu, na dvorku posbírala kohoutí peří, 

už jsem měla čelenku, vytáhla jsem nějaký šaty, který byly zajímavý, etno, ale připadaly mi jako 

indiánský skvělý. Dědovi jsem na dvorku sesbírala klacky, co měl jako oporu k mladým stromkům, 

z nich jsem si svázala čtyřnohu a udělala týpí z pytlů, co měl děda na seno. Kolíčky jsem to sepla, 

natahala jsem si tam ty panenky a dečky a měla jsem týpí a většina her tehdy byla takových…mám 

od čtyři mladší sestru, takže jako starší jsem měla právo volit tu hru, byly jsme tam na samotě a 

musely jsme si vystačit samy, takže já jsem ztvárňovala ty kladné indiány a moje sestra ztvárňovala 

padouchy, bandity a záporáky a bojovaly jsme spolu. Takže to bylo báječný. Na táborech se 

všechny ty dovednosti rozšiřovaly a hrozně mě to lákalo. Já jsem jako dítě nechodila do pionýra až 

v osmé třídě jsem začala chodit do pionýrského oddílu, protože naše tehdejší vedoucí školní taková 

a hlavní pionýrská vedoucí pro tu organizaci školy, tak vymyslela, že celou dobu se to tam 

potýkalo…já jsem vyrůstala na Jižním městě a tím, že se tam nastěhovala určitá věková kategorie, 

tak tam bylo mraky dětí a málo vedoucích. Takže mě nikdo nenaháněl do pionýra, protože nebylo 

dost vedoucích. Spíš byl problém, že ty děti, když to chtěly, tak nebyly přijaty kolikrát. Ne že 

bychom to měli jako povinnost vůbec. Ona tehdy vymyslela báječnou věc, že by udělala přípravný 

oddíl pro instruktory a budoucí vedoucí, takže já jsem chodila do oddílu, kdy jsem se připravovala 

na to, že jednou ze mě bude vedoucí. Bylo to skvěle vedený, hrozně mě to bavilo, naučila jsem se 

spoustu dovedností a bylo to primo. Pak přišel gympl, kde jsem měla najednou strašnýho učení a na 

nic čas a za druhé přišla revoluce. Do tohoto oddílu přípravnýho jsem chodila v letech 88-89, takže 

trošičku se změnila situace. Vždycky mě zajímal a táhnul tramping a tak, takže během těch let na 

gymplu mě to přitahovalo k trampům, nevěděla jsem, jak se k tomu dostat. Na základce jsem 

chodila do turistickýho oddílu, i na těch táborech to často vedli trampové. Ty věci mě hodně lákaly, 

jako dítě jsem vždy mamince ve vlaku zdrhala, jak tam byli trampové s kytarama, tak už jsem byla 

u nich, uměla jsem všechny trampský písničky zpaměti, učila jsem se na kytaru ve třinácti letech, 

hrozně mě to vše lákalo. K trampům jsem se taky dostala přes inzerát. Na začátku třetího ročníku 

na gymplu právě nějak jsem se bavila se spolužačkama, říkala jsem, já bych potřebovala jezdit na 

vandry a nevím s kým. Spolužákům se nikam nechtělo, všichni hrozně pohodlní přespat venku, to 

ne, to by jim byla ziminka. A spolužačka si tam listovala Anoncí a říká hele našla jsem inzerát pro 

tebe, nějakej tramp hledal někoho, kdo by přijel a kdo by se přidal, že by vedl nějakej pidi 

trampský oddíl. No a tak jsem se přidala, přihlásila jsem se, že se k němu přidám. Ono to skončilo 

trošičku jinak, protože ten jeho trampský oddíl dětský byl hodně v rozkladu, většina těch dětí měla 

od rodičů domácí vězení a zákaz jezdit, tak tam byly poslední tři děti, načež za prvý jsem s tím 

mládencem začala chodit a za druhý on za měsíc nato ho povolali k armádě, takže prošel tím 
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náborem, odvodem, brannou povinností a za půl roku fakt narukoval. Takže tím jsme jako zahodili 

nějaký snahy vést oddíl, protože bylo jasný, že oddíl za půl roku nebude moct fungovat. Takže tím 

jsem začala jezdit na vandry a indiáni mě furt lákali, ty filmy a tak. A pak jsme se rozešli a našla 

jsem si v devatenácti letech jinýho partnera, zase na vandru v lese a toho taky hrozně lákali indiáni 

a on pak na vandru potkal nějakýho chlapíka, který měl indiánský věci s sebou kromě těch 

vandráckých a slovo dalo slovo a byli jsme pozvaní na táboření. Takže jsme začali jezdit tábořit 

s jedním kmenem, který ani nebyl corralovej, ale měl blízko ke Corralu, takže my jsme začali jezdit 

a to už jsem byla dospělá, bylo mi dvacet let. Woodcrafteři mě lákali, něco jsem o nich četla, 

knížky, měla jsem nějaký knížky o orlích perech a tak, plnit různý činy a tak, to mi přišlo zajímavý 

a lákavý na jednu stranu a na druhou stranu už jsem na to byla trochu velká. Chtěla jsem si založit 

vlastní rodinu a už mě to nelákalo k tomu najít si ten čas a každý týden vést nějaký oddíl nebo něco 

takovýho, spadnout do toho oddílu. Byla jsem přerostlá, kdybych se narodila o pět nebo šest let 

později, tak bych určitě do woodcrafterového oddílu nastoupila jako dítě. Buď mě lákal skaut nebo 

woodcrafteři, ale ti by mě lákali víc, ta indiánská tématika, taková ta větší svobodomyslnost, 

nepropojenost s armádou, protože skauting je vojenská organizace. Víc mě lákali woodcrafteři. 

První woodcraftový oddíl, který jsem navštívila byl na nějaké jejich první schůzce to mi bylo 

nějakých dvacet jedna, kdy jsem zašla na nějakou vánoční besídku, bylo to zábavný a líbilo se mi 

to, ale věděla jsem, že na to nemám ten pravidelnej čas. Už jsem šla jinou cestou, ale jezdili jsme 

na ty indiánský táboření, nejen v létě na tábor, ale jezdili jsme každej prodlouženej víkend. Mívali 

jsme období, kdy jsme tábořili 7x – 8x do roka a ještě jsme se v Praze skoro každej tejden scházeli 

na indiánský zpívání nebo si někde zahrát lakros. Oni byli schopní v Riegerových sadech udělat 

lakrosový západ a podobné věci. To bylo děsně fajn, pak jsem založila rodinu, narodila se mi dcera 

a s mužem jsme ještě několikrát jeli a s dcerou několikrát jeli tábořit a skončili jsme ve dvou letech 

dcery, dva čtvrt jí bylo, prostě muže to přestalo bavit, lákat, na jednou se mu nechtělo. Na vandry a 

na vodu, kam jsme spolu jezdili, tak to přestal těsně předtím, než jsme se vzali. On nabral zvláštní 

obrat, vzala jsem si trampa a on přestal bejt tramp. Zvláštní, většinou to bývá obráceně, že ta žena 

po založení rodiny změní směr, u nás to bylo obráceně. Mě to pak chybělo, protože jsem měla 

…my jsme pak byli jako kmen…když jsem začala jezdit s tím našim kmenem, tak jsme nebyli 

v Indian Corralu, ale asi po roce jsme do Indian Corralu vstoupili jako členové, já jsem byla jednu 

dobu členem rady Indian Corralu jako hospodářka, byla jsem po náčelníkovi nejdůležitější osoba 

v Corralu, vysokého postavení. Potom když jsme přestali jezdit, tak tam bylo takový přetržení 

kontaktů s lidma, já jsem si vybudovala nějakou svoji komunitu kamarádek ve městě úplně jinýho 

charakteru, ale nebyla tam ta úplná blízkost a pak jsem – jak děti rostly – tak jsem se snažila se 

k tomu dostat. Narodilo se mi druhý dítě a chtěla jsem se k tomu vrátit a furt jsem doufala, že děti 

povyrostou, muž si dá říct a pojedeme. A on se k ničemu neměl, když bylo mladšímu dítěti asi pět a 

staršímu asi deset, tak jsem si říkala, tak už pojedeme a muž nechtěl no a když dceři bylo dvanáct a 

synovi sedm, tak už jsem se prosadila natvrdo. Říkala jsem dobře, děti jsou větší, já to s nima 
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zvládnu, já si poradím, do ohně už mi nespadnou, dříví a vodu si nanosím, nějak to zvládnu, 

vybavení nějaký máme aspoň trochu, protože něco mě donutil vyházet, ale zdaleka ne všechno, 

většina vybavení nám zůstala. No a tak jsem potom říkala hele prostě buď nás na to táboření 

odvezeš, nebo si beru taxíka, já prostě dojedu na táboření klidně taxíkem, holt to bude stát víc 

peněz, ale dojedeme tam, furt by to bylo levnější než zájezd k moři. No takže jsme jeli, tehdy právě 

ještě muž chtěl děti vzít do Itálie, do Bibione a tak, já jsem říkala já děti vezmu na indiánskej tábor 

a ty je pak vezmi do Bibione. Rozdělíme si to, prázdniny jsou dlouhý, mají devět týdnů tak co, 

aspoň se vystřídáme v dovolený. Děti byly úplně nadšený, končili jsme tábor po deseti dnech a děti 

se ptaly, kdy pojedeme znova, jestli si nemůžou s sebou vzít kamarády a strašně se jim to líbilo. 

Takže děti to nadchlo, dcera si něco matně pamatovala, něco ze vzpomínek, něco z vyprávění, 

z fotek, z doby, kdy byla malinkatá. Poprvé byla na táboření jako čtyřměsíční a naposledy jako 

dvou a čtvrt letá. Takže jsme začali zase pravidelně jezdit každoročně, mezitím já už jsem se 

rozvedla, ale pro mě ten návrat po deseti letech mezi ty přátele, kteří po deseti letech na mě 

koukali, jakoby mě neviděli dva roky, jako ty jsi vynechala viď, ty máš další dítě a to první ti nějak 

vyrostlo. Zjistila jsem, že po deseti letech jsem přišla zpátky do komunity, která mě strašně 

chyběla, mezi lidi, na který se můžu spolehnout, nechápu, jak jsem deset let bez nich mohla žít. My 

jsme roztroušení po republice, ale jsou to lidi, ve kterých mám oporu, kterým můžu zavolat, když 

něco potřebuju, oni přijedou. Před několika lety jsem si po rozvodu našla novýho partnera, který je 

sice členem Indian Corralu, ale zároveň jezdí sem na ligový táboření taky, takže mě vzal sem před 

třema rokama, takže to jsem tu byla poprvé, ale znala jsem lidi nějaký z ligy, ale jen letmo. Protože 

u nás byl woodcrafterskej oddíl, ale v době, kdy jsme zvažovali, jestli dceru dát do 

woodcrafterského oddílu nebo do skautu, tak v té době ten woodcrafterskej oddíl většina těch členů 

se dostala přesně do takovýho toho věci, kdy důležitější bylo jejich vysokoškolský studium a 

neměli na to čas. Svoje děti ještě neměli, ale oni už sami nebyly ty děti a ten oddíl skomíral a moc 

nefungoval. Dneska je to tak, že členové oddílu jsou tu s vlastními dětmi a táboří tu jednou za rok, 

ale oddíl jako takový nefunguje. Takže dcera šla do skauta a tím pádem je vychovaná v těchto 

zálesáckých tradicích a dovednostech. Syn teda do skauta nešel, toho víc lákalo chodit cvičit do 

sokola, časově se to překrývalo, takže jsme dali přednost tomu sokolu, ale je nadšené indiánské dítě 

a hrozně ho to tady baví, řekla bych rok od roku víc. Teď je mu patnáct a je tady spokojen a pro něj 

je to…ve škole nikdy nezapadl do kolektivu, nikdy ho kolektiv moc nebral a tady na táboření ho 

ten kolektiv bere. Myslím, že pro ty děti je to strašně důležitý, že tady mají najednou možnost se 

ukázat, mají možnost vydobýt si svoje postavení. Takže tohle společenství je strašně důležitý pro 

mě, ale jsem hrozně ráda, že je hrozně důležitý i pro moje děti. Ale i kdyby moje děti nechtěly, tak 

já bych jela, protože prostě toto je vlastně moje druhá rodina, moji příbuzní ne vždycky mají 

pochopení pro moje spády. Moje maminka mi nedávno říkala, prosím tebe v sedmnácti to chápu 

jezdit do týpí, ale v tvým věku, už bys mohla mít rozum. V těch dvaceti když jsem jezdila a 

vyšívala ty věci doma, ještě jsem bydlela u rodičů, vždycky ty se asi nudíš, když vyšíváš, tak já ti 
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dám nějakou práci, šup a můžeš umejt nádobí. A pak říkala no je to šílený to její ježdění do toho 

týpí, ale aspoň se tam učí vařit, no tak se tam něco naučíš. Já jsem se učila vařit na svých 

soukmenovcích, přežili to, to je dobrý. Naučila jsem se spoustu dovedností. Pro mě je hrozně 

důležitý ten indiánskej způsob života, takovej trochu pravěkej způsob života. Lidi, kteří se zabývají 

pravěkem by mě taky lákali. Je pro mě důležitý přenášet ten indiánskej způsob i do výchovy 

v civilu, vždycky jsem to přenášela do výchovy u svých dětí. Je to pro mě hodně zásadní. A prostě 

co se woodcraftu týče, prostě kdyby tam byl ten časovej posun jinak, kdyby ta revoluce přišla jindy 

a člověk by se k tomu dostal. Já jsem i Foglarovky četla v šestnácti nebo sedmnácti a dostala se 

k Rychlým šípům, předtím to bylo schované v undergroundu a ke mně se to nedostalo. Kdyby se to 

ke mně dostalo, tak bych byla nadšený woodcraftový člen a činovník později, protože toto by mě 

hrozně bavilo, takže jsem dlouholetý nadšený sympatizant… Vlastně nevím, co k tomu říct dalšího. 

Paráda, uvedla jsi to úplně skvěle. Ta další otázka – ty jsi už to trošku naznačila – další 

otázka je: Co vás tu drží a jestli se to mění s časem. Naťukávali jste to, že to je komunita, 

indiánský způsob života atd., ale jestli byste tohle mohli rozvést, co vás tu drží a jestli se to 

mění s časem? 

Soňa – s časem se mění, že tu člověk víc zapadá postupně mezi ty, jako že jsme přišli takoví noví a 

když je člověk novej, tak je trošku podezřelej a koukaj všichni, ale nezapadne se hned, i když se to 

tváří otevřeně, tak to chvilku trvá, než se to okouká. Jakmile se okouká a je známej, nebo když 

přijde a rovnou něco nabízí a je otevřenej, což já jsem introvert a doteďka nic nenabízím. Nemám 

odvahu předstoupit v plén a něco tady dělat nebo nevím co by, tak pro mě už je jenom dílo sem 

přijet, sbalit to, vařit tady, ale to byla vlna, kdy to tady tak…jako co mě tady drží je asi to všechno 

co k tomu vedlo. To, že jsem v přírodě, děti tu mají kamarády, já mam tady svoje jako… úplně mě 

nebaví sama vařit, já se tomu snažím vyhýbat tady, prostě takový to bytí, ale společně. Mě trošku 

chybí, že tady přijedou lidi, že jsou ve skupině, už společně jedou, už jsou tak zvyklí od dávna. 

Když sem člověk přijede sám rodina, tak je tam sám, obzvlášť když je muž a žena, ono to tak jako 

trvá, je toho málo, i jít na záchod trvá, takže i těch málo činností zabere stejně času, jako ve městě, 

když něco děláš, tak furt něco děláš, tady taky furt něco děláš. Ale zároveň máš tady ty lidi, děti a 

je to tady živý. Jsou tu lidi, kteří sem jedou kvůli té svojí partě, se kterou se od dávna znají, ať už 

jsou to z oddílu nebo se tak propojili v tom běžným, z vandrů nebo z něčeho. Takže já kdyby pak 

přišla ještě kamarádka Jitka od vedle, tak s tou jsme propojené v běžným životě. Ona se do toho 

hrnula naplno, ale neměla za sebou tu trampskou historii, takže já jsem byla taková opatrná, 

protože jsem tu už nikoho moc neznala. Postupně se to změnilo, lidi se usmívaj, zdraví a už nejsou 

ty seš kterej a říkají jsme rádi, že tě vidíme. Takže to jsou takový ty sociální…někdo to má už 

pořád, že je známej tady nebo prostě že už má tu svoji nějakou tady historický post nějakej, ti lidi si 

to tady udržují, že už jsou zvyklí dělat ty ceremonie a srandy. Hlavně jde o tu srandu, aby byla, užít 

si to, drží to tady ti chlapy, a jsem ráda, protože mám ty chlapečky a tady to vidí a ten můj muž je 

furt od rána do večera v práci a není woodcrafter ani tramp a ani nic nebyl, ale zase je natolik 
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otevřený a svěží a je ochoten se mnou přijet, stavět týpí. Sám říkal, že mu to chybělo a sám vyrůstal 

v jiných podmínkách a ani se k tomu nedostal a teď si to s našima dětma může prožívat, ale jen 

odsud podsud, takže já to mám limitovaný tím mužem. Ale tady mě drží to, že to tak v tom duchu 

žije a děti to nasávají a jsou v tom a já si tu nasávám svoje. Teď už tu mám Tiwahewin, ta tu nebyla 

zkraje, takže jsme se tu potkali, jako bychom se znali od dávna, protože máme ten základ v tom.  

Radka – no ten svět je malej, zjišťujeme, že máme podobný známý. 

Soňa – já jsem se tady v podstatě dala trošku seznámila i s Tomášem, protože my máme chalupu a 

on tam kousek bydlí, takže se to propojí i v tom běžném životě. To, co mě tady drží, je to, že toto 

jsem přesně potřebovala jako matka dvou chlapečků a je to prostě to, co asi chybí běžně. Ne 

každýmu, někdo má rád ty nákupní centra, někdo zase do toho městskýho života, ale kdo je 

cinknutej přírodou a mě děda vodil hodně, možná to začal děda, kterej mě vodil od mala do lesa. 

On vyrůstal na vesnici prostě volně, ze čtyř kluků, takže děda vlastně za to může. Babička mu to 

furt vyčítala, když se on pak rozčiloval, když mě viděl s baťohem, co to mám za blbý nápady, 

kamarádi, on kamarádíčkování moc rád neměl. Takže děda vlastně u mě za to mohl, ale to tak ty 

kořeny, s mým dědou, s mojí babičkou, která byla taková indiánská babička. 

Radka – prarodiče mají veliký vliv. 

Soňa – no tam to asi taky začalo všechno. To je ono no, děda mě vodil do lesa, západy slunce, 

hvězdy, oheň, voda, elementy, to chybělo v běžným městským životě, tam je to zatuhlý. Zvyknou 

si na to lidi, já jsem se tu potkala s nějakýma ženama a ty říkaly, že je příroda vůbec nezajímá a do 

přírody ani náhodou, už se ti lidi hodně pošramotili, jako že fakt tu přírodu rády nemají a byly dvě 

tam zrovna a to jsou učitelky ze školky, že jo. Já jsem na to koukala. Jsme v nějakých světech 

svých a tady je ten svět, že jsme asi vždy byli vyčleněni v nějakých kolektivech, ale pak jsme se 

potřebovali někde potkat a z toho se zrodilo trampské hnutí a tam to žilo. Ten pocit volnosti a 

svobody se mohl prezentovat nebo si ho užívat aspoň o víkendech a tady si taky člověk užívá určitý 

druh svobody. Může to vypustit, co je tam někde, ty daně, účetnictví, že to může opustit, protože 

tady mu to všechno vymele, ať už je to ta sranda, nebo se jdu koupat nebo jsem v relaxu. Je to taky 

práce, ale úplně taková jiná no. Je u toho legrace, o to asi jde, aby byla sranda, aby se člověk 

chechtal, ve městě se moc lidi nesmějou. Když jsem byla na vandru s kamarádkou tak jediný, co 

jsem si všimla, je dělat si srandu ze všeho co jde, nebo si povídat nebo tak bejt nebo třeba jen 

koukat do ohně, ale o to bytí společně a ty děti, aby se v tom pohybovaly taky svobodně. Jde o tu 

volnost, svobodu, o tu nepříliš svázanou organizovanost. Je to touha ducha, žít jednodušším stylem 

života, my jsme si vybudovali moc komplikovaný struktury, kde je moc složitých procesů, který 

jsou kolikrát nepochopitelný. Tady se to zjednodušší. Tady se spíš řeší sociální věci jako kdo s kým 

a tak. U těch mladých, u nás už je to, že to pozorujeme. Tak vzpomínáme. Ono se to i ve starším 

věku řeší trošku kdo s kým. Tak to je ta změna, že člověk víc zapadá, víc se propojí a pak se cítí víc 

propojený nebo sem natáhne svoje známí, udělá si tady svoje propojky.  

Radka – já tě poprosím, abys mi tu otázku znova přečetl. 
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Co tě tady drží a jestli se to mění s časem?  

Radka – velmi mě drží ta komunita, ti lidi, kterým můžu věřit, lidi, na který je spolehnutí. Lidi, 

kteří přijdou o půlnoci a zeptají se proč ti brečí to dítě, jestli je nemocný a jestli potřebuješ pomoct. 

Lidi, kteří tě vzbudí ve tři ráno, hele rozvodňuje se potok, jdeme evakuovat auta. Lidi, kteří ti úplně 

automaticky půjčí deku, protože tobě jedna zmokla a chybí ti. Lidi, kteří řeknou „ona je sama v týpí 

s dětma“ a najednou ti před týpí přistane náruč dříví a nevíš, od koho byla a prostě je tam náruč 

dříví. 

Soňa – a to bylo na Indian Corralu 

Radka – to je jedno, ale tady to udělají taky 

Soňa – to jsou tady ti chlapy, kteří jsou, všimla jsem si, že ne úplně tady si všímají. 

Radka – tohleto jsou zážitky z Indian Corralu, kde prostě ta komunita mě hrozně drží. Kolikrát 

jsme si s Indi říkali, že my bysme potřebovali založit indiánskou rezervaci, nejlíp kdyby nám stal 

vydal Kokořínsko a Brdy, my bychom věděli, kdo by tam mohl dělat správce pro indiánské a 

trampské záležitosti a my bychom tam nastěhovali všechny svoje přátele a byli bychom tam úplně 

šťastní. Drží mě ten únik z toho města a z tý civilizace, drží mě to, že tady člověk fakt zapomene na 

ty civilizační vlivy. Když se člověk vrací z táboření, já kolikrát se vracím tak, že třeba z auta na 

pumpě vystoupím bosá, bez bota. Trochu mi trvá návrat do tý civilizace, chodím nějakou dobu 

bosa. Na nákup kolikrát jedu v tomto, odmítám se převlíkat, přezouvat. Pamatuju si mnoho návratů 

z táboření, kdy jsme se vracívali vlakem a já jsem užasle koukala, že v metru jezdí eskalátory, 

koukala jsem na to, jako kdybych to viděla skoro poprvé, takový to ahááá. To jsou ty odlišnosti, 

líbí se mi v tom bezčasí, kdy nemáme hodiny a nějak nám to nevadí, kdy nevím co je za den a 

nevadí mi to. Drží mě tady ten kontakt se zemí, u mě to není tak úplně ta příroda jako ve smyslu 

poznávání přírody, ale ten opravdu blízkej kontakt s tou zemí, to že chodím bosa, že koukám na 

různý broučky a motýli a to, že vlezu do toho potoka, to že tu rostou rostliny, na který nemám 

alergii. Já ve městě vylezu za slunečného počasí a bez slunečních brýlí mi během pěti minut teče 

z očí, nevidím, oči mě pálí. Na táboření za celou dobu nepotřebuju brejle vůbec. Mám je někde 

v autě, ale prostě žádnej rok je nepotřebuju. Jak to že ve městě ty brejle potřebuju? Protože tam 

rostou cizokrajný rostliny, na který mám alergii. Tady nic na co mám alergii neroste, tady je to 

v pořádku, tady jsem doma. Drží mě tu ta pravěká jednoduchost toho života, ta pradávná. To je 

takový spojení s předkama, s tím, co má člověk v sobě někde zakódovaný. Spojení se zemí hrozně 

důležitý. Co se dejme tomu… myšlenka, kterou jsem vlastně předtím neřekla, co se u mě výrazně 

projevilo tak je většinu dětství jsem měla trošku rozpor v sobě, hrozně mě lákal ten indián, chtěla 

jsem bejt indián, chtěla jsem umět různý dovednosti, trošku se jako vyhecovat k něčemu 

náročnýmu. Občas děláme věci, který jsou pro spoustu lidí náročný – vlízt do potoka, je ledovej, jít 

naštípat dříví, protože si potřebuju uvařit čaj… A měla jsem v sobě celý dětství a dospívání spor a 

rozpor, protože jsem nechtěla patřit mezi to společenství těch holek ve škole, který mi přišly trošku 

slepice, trošku slepičárna, honily módu a já jsem do toho nezapadala. A kolikrát jsem si říkala bylo 
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by lepší bej kluk a pak jsem přijela poprvý na táboření, oblíkla jsem si ty indiánský šaty a našla 

jsem se. Já jsem zjistila, že nemusím být indián, že můžu být indiánka. To byl velký objev v mých 

dvaceti letech. Hroznej posun najednou a najednou jsem se našla a najednou tam nebyl rozpor, bylo 

to ono, sedlo to úplně dokonale. Já nemusím nutně s chlapama střílet z luku, nejsem ten loveckej 

zápasící člověk, mám v sobě tu ženskou duši, která je poklidnější, která si klidně bude tady cmurdit 

placky… 

Soňa – ony ty filmy nebyly o hrdinkách indiánkách 

Radka – no ano, tam byli samí ti hrdinové, ale vlastně pro mě je výzva to uvařit si na tom ohni, já si 

docela zakládám na tom, že jsem kdysi sepsala takovou sbírku receptů, nazvali jsme to 

Euroindiánská kuchařka a dali jsme to na tehdejší stránky Indian Corralu, kdy jsem sepsala recepty, 

který se mi v týpí osvědčily, něco jsem vyhledala v kuchařkách a něco jsem si sama vymyslela. Ta 

výzva, rozdělat si ten oheň, nemít s sebou ty sirky, od tý doby co jezdím s většíma dětma, tak sirky 

s sebou nevozím, nikdy jsme nepotřebovali. Toto táboření poprvé vidím na táboření pečivo, nikdy 

jsem pečivo na táboření nepotřebovala. Vždycky se plackovalo. Takový to, že se obejdu bez 

koupelny, obejdu se bez jaru na nádobí například, obejdu se bez houbičky na nádobí, taková ta 

výzva něco umět, něco dokázat, být na sebe hrdá, že zvládnu víc než běžnej člověk, moji kolegové 

a kolegyně. Cítím se tím na výši, na nějaký úrovni, to je to, co vlastně je cílem toho woodcraftu, 

aby člověk se učil nové dovednosti, překonával svoje limity, aby byl všestrannej, aby dokázal toto, 

támhleto, ono. Tam nejde o nějaký mistrovství v jedné věci, ale o tu všestrannost a ta všestrannost 

člověka vede k tomu, že je v životě použitelný v mnoha oblastech a neztratí se. Dokáže si ve všem 

nějak poradit a chci to učit svoje děti, aby si dokázaly poradit. No a co se týče těch změn v čase, 

když jsem začala jezdit na táboření, tak jsem vlastně se stala členem indiánskýho kmene určitýho… 

určitýho společenství a ten kmen se různě proměňoval, lidi přicházeli, odcházeli, ale nějaký základ 

toho kmene zůstával a pak se narodilo první dítě mě, pak se narodilo dalším kamarádům dítě a pak 

najednou ti lidi… My jsme přestali jezdit, ale zjistila jsem, že i ti ostatní přestali jezdit. Lidi začali 

mít jiný starosti, dospělí přestali jezdit, rozpadlo se to a dokud jsme byli bezdětní, tak člověk si 

udělal spoustu programů, bylo to víc akční, no a z toho někdejšího kmene už jezdím jenom já. Teď 

už je to víc táboření rodin, to společenství s těma dětma, má to jiný charakter než když jsme byli 

mladí a bezdětní, v táboření, kde bylo já nevím 150 lidí, tak bylo dohromady 30 dětí různého věku 

od mimin až po dospěláky. Dnes děti tvoří snad polovinu toho osazenstva, dětí je tu spousta. Už to 

nejsou ty pařby do noci večer co večer, i když včera ta pařba byla, ale to jsou právě ti mladí 

bezdětní, ono je to přejde. Takže spíš jsme se tak jako zklidnili… 

Soňa – napadla mě jedna věc to je to bejt někdo, protože v tom běžném společenství tam jako 

člověk buď zapadne a pokud chce bejt někdo, tak už musí buď v nějaký profesi si hodně máknout, 

kdežto tady se člověk stává někým už jen tím, že tam je. Protože má svůj profil, dostane přezdívku, 

něčím se prezentuje, mezi lidma má jméno. Já kolikrát neznám jména svých přátel – teď jsem se po 

třiceti letech dozvěděla jméno kamaráda – ale všichni ho znají pod jiným jménem, které vypovídá, 
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že umí s dřevem, s kůží, že poradí, každý má svůj profil. A má ho hned a už v tý jednoduchosti 

vlastně někdo. A tady je každej někdo a když sem člověk přijde novej, nikdo neví, kdo jseš, ale pak 

se z tebe někdo stává. Dřív to bylo hodně rychlejší proces, že se stal někým, bylo tam víc ambicí 

v tom mladým věku. Toto říkal i jeden indián vlastně z kmene to říkal ten Atapana Mnislav Zelený, 

který žije s indiánama, který si doteď udrželi ten svůj styl života a tam mají šamana a oni tam mají 

mladý lidi a on jim říká: „ale vy když půjdete do toho jejich světa, tak tam nebudete nikdo, ale tady 

víte, kdo jste.“ Možná je to o tom, aby se člověk vrátil sám k sobě, poznal, kdo je, jaký má 

schopnosti a ty dovednosti můžou bejt obyčejný že jo, umím vařit, umím poradit, jak si něco 

rozdělat oheň a tak. V jednoduchých činnostech se stávají profesionálové a jsou za to nějakým 

způsobem…. stávají se takoví profi na něco. Člověk se tady může stát velmi rychle nějakým 

odborníkem nebo přinejmenším dobrou radou nebo každý člověk něco přinese do toho společenství 

a o to něco se tady můžeme dělit. To hledání tý osobnosti a vlastně vnímání svých vlastních kvalit 

a jejich zdokonalování nebo přinejmenším si je uvědomit, že mám tyhle klady, protože v běžným 

životě se můžeme cítit méněcenní a málo výrazní, když nejsme na titulní stránce novin nebo 

v televizi, tak se necítíme důležitý, ale tady si člověk může posilovat sebevědomí a budovat si na 

jednoduchých věcech svoje sebevědomí. 

Radka – a to je taky důležitý pro ty děti. Jsi mi připomněla událost před dvěma lety jsme byli na 

táboření, kde do tý doby synovi bylo v tu dobu třináct a bylo to velký táboření, bylo tam asi dvě stě 

lidí a vždycky jsem byla pro ty lidi já ta Tiwahewin, kterou znají, nebo většina mě znala tam, a 

prostě tady bylo to dítě od Tiwahewin. A my jsme pak… syn se pak vypravil s muži na loveckou 

výpravu, která byla hodně fyzicky náročná, druhej den se vrátil, udělali nějaký povídání o tom a tak 

a jeden z významných mužů před to společenství postavil ty tři děti, který se zúčastnily té výpravy 

a jmenoval je a říkal, zapamatujte si jejich jména, oni tohle dokázaly. V tu ránu jsem se stala 

maminkou od toho Martina, kterýho všichni znají, on si získal svoje jméno. To je hrozně 

důležitý… 

Soňa – kolik máš ještě otázek? 

Právě přemýšlím nad tím, že to bude dlouhý. 

Radka – to sis vybral dvě nejupovídanější ženy. [smích] 

Tak je tady ještě jedna k tomu prvnímu bodu otázka. Taky už jste k tomu nasměřovaly, 

otázka: jaký priority a přednosti pro vás woodcraft má? Už jste to v podstatě zmiňovaly… 

Soňa – já ti to řeknu v bodech, je to vztah k přírodě, k tomu, co je kolem, rozvoj sociálních 

dovedností a asi budování nějakýho sebevědomí, pomoc druhým, učit se vnímat, že druzí 

potřebujou pomoct a pomáhat si. 

Priority a přednosti? 

Radka – pro mě je to hodně inspirace, to že jeden člověk inspiruje druhýho, jeden umí tohle a 

nadchne pro to ostatní, díky čemu se strašně moc učíme. Jiný prostředí takhle inspirující není, to mi 
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přijde hodně důležitý, to sebevzdělávání, zdokonalování, to vyhecovávání k lepším výkonům, 

k lepším vlastnostem, nějaký čestnosti, takže tohle. 

To krásně přechází na další téma a to je woodcrafterská výchova nebo sebevýchova možná 

spíš. Tak co to pro vás znamená? Jaký v tom vidíte specifika, vlastnosti, přínosy? 

Soňa – to už bylo zmiňovaný, to je skoro to samý jako předtím. Já myslím, že to tam v tom je. 

Dobrý vzory, rozvoj osobnosti jako v širším spektru… 

Radka – za mě tam jsou důležitý i ty vzory v tom smyslu, že jsem rozvedená a syn nemá doma 

tatínka a tady je spousta mužských vzorů. Nebo ve školách je spousta učitelek, ale málo učitelů, ti 

chlapci, ale i děvčata potřebují i ty mužský vzory. Potřebujou vzor někoho, kdo… se nebojí práce. 

Jaký vlivy v tý výchově nebo sebevýchově podle vás působí? Taky už jste to zmiňovaly – jsou 

to vlivy vzorů, vlivy společenství, vlivy přírody taky… Tak co vás k tomu napadá, jaký ty 

vlivy působí, co to vytváří? 

Soňa – to vytváří… teď mě syn sem přinesl dřevo, vnímání těch potřeb toho, sice to dostal úkolem, 

není to ještě v té rovině, přinesu to sám, ale až bude chlap, tak se bude umět postarat o svoji ženu 

třeba. I tohle učit se, že se má muž starat o ženu, to se moc neučí v dnešní době. Že to nevědí a pak 

se ty páry rozchází, protože nedostávají dobrý vzory nebo informace do toho vztahu. U indiánů 

měli společenství ženy i muži, rozptylovalo se takový to napětí v tom vztahu dvou lidí, kteří nemají 

tolik informací. Takže vlastně když si to ženy předají a muži taky, tak zjistí, že to mají všichni 

nějak podobné, že tam není problém, kde se problémy vytváří zbytečně. To mě napadlo okrajově 

k tomuto. Asi zopakuj tu otázku. 

Jaký vlivy a jak působí ve výchově nebo sebevýchově? 

Radka – já tady hodně vnímám vlivy různých věkových kategorií. Každej ti předává něco, zvlášť u 

těch dětí, něco se naučí od starších kamarádů, něco od svých vrstevníků, něco od dospělých, něco 

od těch vyloženě starších, moudřejších. Ta přirozená věková struktura je hrozně bohatá. 

Soňa – hlavně v podobným duchu, není to, že se naučím hrát nějakou hru na mobilu, ale že se 

naučím něco v reálným světě, tady je to realita jasná, mentální. 

Radka – není to pseudoúkol, když pošleš to dítě naštípat dříví, tak to není sekat dříví pro sekání, ale 

proto, že to je fakt potřeba, to dítě vidí smysluplnost svého konání, všichni tady vidíme, že cokoli 

tvoříme, tak nám to dává nějaký smysl použití toho, co jsme se naučili. Ještě jednu věc zmíním, co 

se týče chování dětí, tady pozoruju obrovskej rozdíl třeba proti táborům, na který jsem jezdila jako 

dítě, ROH nebo pionýrský tábory kolikrát měly docela jasně daný striktní pravidla, děti nesměly 

opouštět tábor, musely dodržovat nějakej táborovej řád apod. Často to byly opatření pro nějaký 

bezpečí těch dětí, aby se neztratily, aby neutekly z toho tábora. Já si nedovedu představit, že by 

odsud nějaký dítě dobrovolně uteklo, oni tady chtějí bejt, je to tady láká.  

Soňa – tam nejsou s rodičema, tady jsou rodiny 
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Radka – ale dělá to ta komunita, člověk vypustí relativně mladý děti, ta komunita jim dává tolik 

náplně, že oni v tom rádi jsou a přejímají všechno úplně automaticky, nikdo je nemusí moc 

cepovat, dělej tohle, tohle, protože oni automaticky to kopírujou a nasávaj jak houby. 

Já si tady všímám z hlediska vnějšího pozorovatele, že to dění a chování dětí je prostě                 

neporovnatelný oproti organizovaným táborům a akcím. 

Soňa – tady se nemusí vymýšlet zábava pro děti, tady se tak nějak sama tvoří, ale někdy tady byly 

programy pro děti.  

Radka – mě přijde velmi zajímavý, že tady ty děti člověk skoro nemusí vůbec napomínat. Téměř 

vůbec je nemusíš napomenout, natož je trestat, není potřeba.  

Už jsme poměrně i vyčerpali tu otázku dva, o čemž jsme už mluvili. O čem jsme nemluvili, 

tak jsou přechodové rituály, jaký vidíte význam v přechodových rituálech nebo jak je 

vnímáte a tak? Je to něco, co do toho indiánství nějak patří, je to součástí woodcraftu a tak. 

Soňa – já to mám spíš ze svých indiánských svých setkání, tady se přechodový rituály dělají z malý 

lóže do velký lóže nějaký ceremonie a tak. Já mám tady ještě Jáchyma, mám ho v oddíle, teda jsou 

to kmen ve Waldenu, v dětské části kmene Walden. Takže ten mladší se právě dostal teď, jak je 

přijímán ve woodcraftu a tam prostě… tady je to prostě taky má nějakou jako nějakej důvod, aby se 

prostě byla inspirace se rozvíjet po všech stránkách, podle těch orlích per, takže to přechodový je 

proto, aby se do tý duše dostala informace, že už jseš v nějakým věku, kdy už máš jiný rozpoložení. 

V naší společnosti přechodový rituály chybí, takže potom se dospělí muži chovají jako puberťáci a 

rozpadají se manželství, protože dávají prioritu ke svým zájmům a koníčkům nikoliv ženě a rodině. 

Takže přechodový rituály prostě opravdu každý období má něco svýho, ale to se musí vždycky 

změnit. Když se to nezmění, tak se to stane takovým problémem v tom životě, protože pak si 

člověk odžívá v životě furt něco, co už má mít uzavřený, odžitý a naplněný. Jakmile to naplní, 

může přirozeně dospět, stát se přirozenou autoritou, a ne se furt k něčemu vracet a lpět na něčem. 

Muži to mají, že si furt něco…. i ženy taky, i mně to chybí třeba, taky bych nějaký rituál, ale 

v podstatě jsem jich prošla hodně, takže do toho dospívám, ale kdyby to bylo za podpory nějakýho 

ještě společenství, kde by to fungovalo a byla ta role jasná, tak si člověk sám do toho přichází a ty 

přechodový rituály jsou spíš události v životě. U ženy je to porod nebo nějaký procesy, tak to 

přichází a u mužů to asi tam tak jako, my to máme nějak od přírody, jak máme menstruaci, porod a 

děti, tak se ty přechodový rituály dějou přirozeně. U mužů je možná… by bylo dobrý to podpořit, 

dřív to byla si vojna taky, odtržení od maminky, nějakej dril, záhul a pak si oddechli a byli rádi, ale 

některý to poznamenalo, že pak ten dril vyžadovali až příliš ve svým životě. Jako třeba dřív to byla 

vojna, teď už není vojna a není tam jasno, kdy už jako jsem ten muž a co to znamená být mužem. 

Teď mám zrovna jednu knížku na to, to myslím chybí na uvědomění si té změny, že přicházím do 

věku, kdy začínám bejt jinej, mám fungovat jinak. Mít zodpovědnost, ty rituály jsou asi na to 

předávání nějakých zodpovědností asi. Když jsem dítě, tak nemám žádnou, ale vlastně postupně se 

nabaluje, získává a pak jsem nějakej puberťák a už mám zodpovědnost třeba za to, jak se chovám 
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před těma mladšíma a jestli jim pomáhám atd. Pak je to zase zodpovědnost za rodinu a pak je to 

zodpovědnost z toho, co předávám ze svých zkušeností – jestli se podělím o své zkušenosti a jestli 

se stanu v radě starších tím, kdo budu pomáhat těm lidem, kteří hledají nějaké odpovědi na své 

otázky. Takže k tomu jsou asi přechodové rituály, aby se naplňovalo to poslání nebo ten smysl toho 

bytí tady na té zemi, sdílení a asi převzetí zodpovědnosti. To asi chybí dneska, přebírání 

zodpovědnosti a tak… 

Radka – byl jsi včera na tom svěcení týpí? 

Byl. 

Radka – to je takovej přechodovej rituál – někdo si vytvoří vlastní obydlí, protože je dost stár na to, 

aby nebyl v nějaký velký partičce nebo pod křídly rodičů, ale je to přechod k větší samostatnosti. A 

viděl jsi, že to je velkej rituál a že to je docela důležitý. 

Je to taková událost společenská vlastně pro celej kmen, pro celý společenství. 

Radka – pro mě kdysi byl velikej přechodovej rituál, velká sláva v podobném duchu, kdy shodou 

okolností jsem si taky postavila nove týpí, ušila, vyrobila, ale nebylo to, že bychom světili týpí, ale 

shodou okolností jsem si v té době ušila korálkovaný šaty, co mám, a vybudovala jsem si postavení 

natolik, že jsem, co jsem měla postavené týpí, tak uspořádali moji soukmenovci pro mě slavnost a 

dostala jsem jméno. Takže dávání jména je velkej přechodovej rituál, protože to jméno většinou 

svědčí o tom, že jsi projevil nějaký svoje schopnosti, nějakou svoji vlastnost, překročil jsi nějakej 

mezník, něco dokázal nebo tak. To se většinou v tom jméně projeví. Indiáni měli za život 

několikrát, že se jim měnilo jméno, protože prostě něco dokázali. 

Tady pak máme samostatnou otázku na to. 

Přemýšlím ještě nám zbývá poslední bod, máme první dva a teď nám zbývá poslední, jak jste 

na tom, jestli byste nechtěly přestávku? 

Radka – já jen potřebuju čůrat, ale bude mi to pak dlouho trvat, tak jestli to zvládneme dopovídat, 

tak já to vydržím. 

Nejsem si jistej, nemůžu se zaručit teda. Jestli teda nedáme radši přestávku. Samozřejmě 

záleží na vás. 

Radka – zase když to budeme natahovat, tak pak máme i jinej program. 

Jo takhle, no to taky právě, to je důležitý. 

Radka – pak spoustu věcí zjistíme, že jsme vlastně už řekly.  

Ve svý podstatě taky i jo. 

Soňa – nebo jestli chceš jít na záchod a já zatím budu odpovídat. 

Tak jo. 

Radka – tak jo. 
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6. Rozhovor se Soňou (2. část) 

 

Tak co vlastně si pod tím představuješ, co to pro tebe znamená? Jaký k tomu máš vztah nebo 

vůbec – indiánská spiritualita nebo woodcrafterská?  

Pro mě je to jako součást mýho života, já to dělám i v běžným životě, že prostě zapaluju šalvěj, 

nakročila jsem si do toho, protože jinou spiritualitu mi nikdo nepřidal, tak jedu v tý indiánský. 

Takže jsem si přidala všechno, co můžu a dělám to a snažím se to dělat i s dětma. Vymýšlím si to, 

protože to předávání tady žádný není že jo. To, co vím, co jsem se naučila od všech těch indiánů se 

snažím aplikovat a co jde používám pořád. Šalvěj pálím, vozím ji s sebou, furt ji mám u sebe, furt 

vozím tuto tašku, mám tam svoje kamínky, tady mám chřestidlo, takže já v tom žiju, to je můj 

život. Můj syn si na to už zvyknul, tak když někam přijedeme, tak to jsem se naučila od toho 

Karista, tak třeba teď jsme byli tady s mužem týden spolu, abychom byli týden spolu sami, to je 

důležitý si vždycky po těch dětech neztrácet to spojení a obnovovat si ho, tak jedeme vždycky na 

týden, abychom byli sami. A já tam tu spiritualitu víc jako podporuju, sbírám byliny, teď jsem 

viděla západ slunce a byla tam nějaká přistávací dráha pro letadla nějaká nouzová, ale v nádherný 

krajině Doupovských hor nebo kde to bylo, Slavkovský les nebo Doupovské vrchy, já už nevim. 

Ale byla tam silnice a ta vedla ke slunci a mně se to hrozně líbilo, ta přistávací letadlová dráha, 

takže ne silnice, ale prostě asfalt, slunce, které zapadá, a to cesta vedla k němu. Chtěl jsem se tam 

vyfotit, ale to nešlo, tak jsem tam jela druhej den, uděláme fotku teďka, ale už to nebylo ke slunci, 

už to nebylo tak hezký. Při tom západu slunce je to hezčí, když vede ta cesta k tomu slunci. A já 

jsem tam šla a bubnovala jsem a děkovala jsem svým učitelům, vyjmenuju jména těch svých 

duchovních učitelů, jako toho Pabla Russela, Ricieha, i svých přátel, nemusí to být jenon indiáni, 

byl to i Sergej Suomin, ruský malíř, který zemřel, ale byl se mnou hodně duchovně. Takže 

duchovních učitelů mých, ale to může být i ten děda nebo babička, oni tam něco pro mě přinášeli, 

protože moji rodiče měli jiný styl života, ale něco mi tam taky dali. To jsou takový ty děkování 

předkům, nejenom učitelům, ale i předkům a najednou tam koukám a tam leželo uprostřed peříčko 

z káněte. A indiáni to vím, že to je znamení nějakého duchovního rozměru, takže pro mě je ta 

spiritualita, když vidím mrtvý zvíře, nasypu tam tabák, to mě naučila indiánská babička. Člověk 

nemůže nic udělat, ale může tím vzdát čest tomu zvířeti, který holt zemřelo, přejelo ho auto nebo 

zemřelo někde nešťastnou náhodou. Takže když se nasype tabák nebo nějaká bylina, já teď mám 

hromadu starejch bylinných čajů, tak tam sypu tohle. A vlastně tu spiritualitu propojuju se svým 

běžným životem a když to jde, tak to učím i děti. Zapálíme si šalvěj, když je někdo nemocnej nebo 

něco, nebo modlíme se za to. Možná v křesťanství by se šlo do kostela, člověk tou modlitbou 

prostě projeví nějakým způsobem, ale ten indiánskej styl mi přišel mnohem dřív… Je tam kouř, i ta 

Indie byla nějakým spirituálním obohacením, dělám to pořád. To jsou takový propojky. Pro mě je 

to součást mýho života. 
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Vždycky když tohle slyším, tak mě to uklidňuje, že jsem normální, protože to mám hodně 

podobně… 

Pak je tady otázka, taky jsi naťukla ty inspirační a informační zdroje. Zmiňovala jsi 

duchovní učitele, předky, nějaký knížky, to je asi ono že? Tak jestli k tomu máš ještě něco?  

Tak. 

Teď zůstaneme u tebe teda a podíváme dál. Tak jak vnímáš indiánský obřady? Ať už je to 

chýše, vize, dýmka, cokoliv… Ale koneckonců i to vykuřování, všechno, jestli je něco ještě 

jinýho, co bys k tomu mohla odpovědět? 

Já je vnímám tak, že… jak to říct no… je to zase jako nějaká společenská událost většinou, ta chýše 

a tohle. Ale nejsem v tomhle v těch chýších a v tomhle jako třeba chýše je spíš mužská záležitost, 

takže je potřeba rozlišovat ženský a mužský, ono se to tady shrnulo do jednoho pytle, že všichni 

dělají všechno, ale dostala jsem nějaký informace, že ženy měly jinak ty obřady. Že do tý chýše 

jdou obráceně, že žena jak má menstruaci, jsou tam rozdíly. Nemusely být ani zmapovaný, tenkrát 

když se mapovaly indiánské obřady v době, kdy frčely, tak je hodně zmiňovali muži mužům a co 

dělaly ženy, tak se ani jako… Nevím jako, o těch ženách toho nebylo, něco se pak objevilo nebo 

našlo, ale asi se toho nedochovalo tolik nebo nepokračují ty obřady, ženských hodně ubylo. Takže 

mě zajímají spíš ženský obřady než pro muže. Hledání vize, ženy tím, že mají menstruaci, tak mají 

v sobě zakódovaný, to už je rituál sám o sobě, který nahrazuje saunu i visionquest, protože ženy to 

v sobě jako můžou jenom objevovat. Takže to mají v sobě jakoby takovou tu nějakou potřebu tý 

spirituality. Větší možná někdy než muži, protože muži se víc propojují s tou zemí, ženy to mají 

jako nějak už daný, že jak rodí ty děti, tak jsme s tou zemí propojené v tom cyklu, i s tím měsícem, 

že máme menstruaci po 28 dnech tak už máme to, že to je taky takový obřad, který je propojený 

s tím elementem, reagujeme na měsíc na zemi… Sbíráme byliny, to je ženská cesta a potom je 

cesta mužů. Ženy jsou jako vlastně jako tyče týpí a muž je ta plachta, která to chrání a která to má 

chránit, a děti jsou uvnitř, ten oheň, který tam hoří a dělá tu teplo a tu radost a ta žena jsou tyče. 

Ten muž, když dostatečně neochraňuje a nedává ji prostor a bezpečí, aby se cítila dobře a 

v bezpečí, že ji prostě nenechá, a to je jedno co, i když ten muž pije nebo prostě cokoliv nebo ji 

nadává nebo ponižuje a ta žena se necítí v bezpečí, tak ty tyče se to celý hroutí nebo to nefunguje 

dobře. Takže ty obřady jsou proto, aby ty ženy měly dost síly na to zvládat spoustu těch věcí a je 

potřeba je dělat, aby se to zvládalo v životě. V dnešní tý civilizaci je to ještě náročnější. 

Další otázka se týká přírody. Tak jaký máš vztah ke zvířatům, bylinám a přírodě obecně? 

Tak byliny, z těch si dělám čaj, zvířátka ráda hladím a další? 

K přírodě obecně? 

My jsme tou přírodou, my jsme poskládaní, jak jsme byli včera v kupoli a koukali na vesmír, my 

jsme chemie v jiný podobě, jsme součástí galaxie, nejen země, přírody, příroda je jen naše 

nedokonalý slovo pro něco, co nás představuje ve všech směrech a letí až někam na druhý konec 

galaxií. Abychom si to dokázali představit, tak to je nepředstavitelný. Já si jen myslím, že každý to 
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mikro, jak se to objevuje ty mini pidi nanočástice, tam jsou makro a my jsme někde mezitím, 

všechno je v nás a zároveň je to v tom vesmíru, tam je to obrovské nekonečné a tam dole je to zas 

nekonečné na druhou stranu, že to člověk chápat nemůže. Takže co je příroda? Je to ten vesmír 

nebo to mikro nebo nějakej virus, co tu lítá, který je neviditelnej a dokáže nadělat paseku. My si 

v tom plujeme a smyslem toho života, co jsem tak pochopila, od jednoho, co jsem se dozvěděla je 

radost ze života si užívat co s největší radostí, ale ne s takovou tou přiblblou naivní radostí, ale 

s takovou tou radostí jako zkušenou, znalou života, že člověk si může užívat s radostí, i když leží 

v nemocnici a má uříznutou nohu. Vnímání života v takovým i v tý tragédii i v tom všem umět se 

v tom… jak to říct, je to propojený s vděčností za to, co člověk furt ještě má, ať je na tom jak chce, 

tak vždycky je furt dost věcí, za který můžeš být vděčnej, dokud jako nezemřeš. Takže i když ležíš 

na posteli a nemůžeš se hýbat, tak furt tam něco ještě bude, že třeba mu to myslí a může si 

v představách nebo v něčem…. vlastně umět tohle. Nechtěla bych si to zažívat, ale jde o to, že my i 

když máme úplně skoro všechno a je to v pohodě, tak se kolikrát trápíme myšlenkama svýma 

vlastníma. Myslím, že radost ze života a vážení si přírody, tak ta příroda je tady pro to, abychom se 

radovali z těch nádherných západů slunce, stromů, ptáků a vody a vždycky se dokázali zastavit a 

uvědomit si, že voda je studená, kameny jsou takový, všechno to funguje, je to propojený, všechno 

to jede a nemusím se starat, jestli mi tluče srdce. To je ta příroda, nemusím se starat o to, jestli 

dýchám, prostě to funguje. Můžu být vděčná za to, že to jede, že to funguje, protože někomu to 

nefunguje a má s tím dost starostí, protože musí prostě hledat způsoby, jak mu to bude fungovat. 

Prostě všechno, co mám, tak je v pořádku a příroda tak funguje taky. Mravenci běhají, něco odnáší, 

furt všechno běží, je to energie, je to život, je to všechno. Příroda je úplně slovo pro naprosto velké 

tajemství, a to je úplně všechno, co funguje.  

Zbývají poslední tři otázky. Co se týká další otázky indiánských jmen, co pro tebe 

představujou indiánský jméno, možná lesní jména? 

Je to určitý druh sebevědomí.   

Určitý druh sebevědomí? 

Je to jako když dostane člověk jméno, tak to může vyjadřovat jeho vlastnost, ale spíš mluvím o 

přezdívkách, nevím jako jméno, myslíš v tom indiánským? 

Jasně, v rámci toho indiánství, ono to koresponduje… 

Já jsem byla s dětma na zasévání jména, byli to Aztékové, ale to je jako představení toho dítěte 

všem, tomu světu, když už se uvidí, že ono jako je k světu a že bude asi žít, tak se prostě za to 

děkuje a vlastně dá se mu jméno proto, aby bylo pod ochranou. Aby mělo ochranu a sílu, kde bude 

čerpat. Takže Eliáš má svoje indiánský jméno, který nikdy nikdo nezná, neví. Já můžu říct, že to je 

Posvátný vítr, ale neřeknu ho v tom jazyce, kdy ho dostal a kdy byl představenej všem těm 

směrům, protože to je jeho vnitřní síla. To je jméno, kterým propluje s tou sílou, která mu byla 

dána ještě jako pod ochranu, ať už je to andělů, Velkýho ducha nebo čehokoliv, aby to dítě mělo 

jako štěstí nebo jak se říká takový ochranný… je to ochrana, jméno je ochrana a někdy je to zase 
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v těch přezdívkách je to spíš jako vypíchnutí nějaký specifikace. On má skoro nakročeno, že se mu 

začne říkat Tamari, tohle jméno, který jsme dostávali my při obřadu, ty děti, já jsem dostala taky, 

jsem se toho účastnila, chtěla jsem taky mít, ať mám taky nějaký svoje. Pak mi došlo až po tom 

obřadě, že to souvisí s ještěrkou, byly tam asi tři elementy a mě došlo, že mám jediný tričko, který 

jsem nevyhodila ze svého pradávna, tak na něm je ještěrka. Takže ty atributy tohoto jména mě 

provázely. Nejdřív jsem se divila, kde by se vzala ještěrka a pak jsem si uvědomila, že tu ještěrku 

někde si držím a mám ji přirozeně, takže to jméno mi došlo, že je to ono. Že to je ta ještěrka, že mě 

to trošku vystihuje, někam zmizet, neklid nebo ztuhlost. Takže za určitých podmínek umím kmitat 

a za jiných úplně ztuhnu a nejsem schopna nic dělat. Takže to jméno může vyjadřovat nějakou 

energii. Když člověk něco ztratí, tak se mu to zase někde vrátí. Tak jak ještěrce dorůstá ocásek. 

Předposlední otázka. Co pro tebe znamenají orlí pera, jaký v nich vidíš význam? 

Pro mě je to trošku opruz. [smích] Ne to byl vtip. Já totiž neumím, já jsem trošku chaotik, takže já 

nemůžu plnit orlí pera, tam musíš evidovat hodně věcí a já jak nemám strategii, tak je prostě 

neplním. Děti je taky nemají, protože já to neumím, na mě je to moc vysokej level si zapisovat, kdy 

jsem co udělala, nebo kdy jsem uvařila jakou… já vím, že bych jich asi měla hodně, ale já bych na 

to potřebovala sekretářku, která by mi to zapisovala nebo nějakej rychlejší, ještě zkusím přejít na 

online orlí pera, abych si to tam někde odklikávala, aby mi to šlo rychle. Ani nevím, který už mám, 

já na to nejsem v tý lize tak dlouho, abych se zkoncentrovala. To je pro takový ty chlapy, co prošly 

tou vojnou a dokážou si to pamatovat, nebo ženy, který jsou učitelky nebo mají profese, který to 

vyžadujou a musí se umět strukturovat. Tak to já nemám, já v tomhle plavu dost viditelně. My 

máme nafocených hromadu kytek, že máš mít nějaký fotky kytek, mám někde hromady kytek 

nafocených s dětma a nejsme schopní to dostat do toho orlího pera. Takže to bude asi proces, který 

je pro mě výzva. Pro mě jsou orlí pera výzva, v uvozovkách opruz. Zase práce navíc. Neslyší to 

doufám nikdo.  Jenom ještě dodán, že orlí pera jsou inspirace pro to, aby člověk dělal věci, který by 

ho jinak nenapadly. Je tam hlavní důvod, proč je smysl je dělat, je to, že se prostě něco naučíš a 

něco se dozvíš, co bys normálně už nechtěl dělat nebo nemusel, tak tady je to taková inspirace pro 

to, co ještě můžeš a kde všude. Někdo je dobrej na sport, ale pak nezná jedinej strom. Takže je 

dobrý se vlastně jako propojovat v těch dalších směrech. Někdo zná všechny kytky a neudělá 

kotrmelec a pro ty děti to je dobrý a pro dospělý je to zas… někdo už to projel, tak má orlích per 

hodně a tím, že už jsem v pokročilém stádiu jsem pomalá, vím, že to nedoženu. Tam nemám 

takovou výzvu ani tah na branku, protože nemám čas to evidovat. Určitě jsem dělala sedm polívek 

z přírodnin a nevím co všechno tam je.  

Poslední otázka se týká tématu smrti. Jak vnímáš téma smrti a jaký k ní máš postoj? 

No téma smrti, téma smrti je to velký téma, téma smrti vnímám jako velký téma. Prostě smrt je asi, 

kdybych to měla shrnout jednoduše, tak smrt je taková, mě už umřela celá rodina a skoro celá teda 

a ještě mi umřel kamarád, takže pro mě je smrt furt taková jako nepochopitelná věc, jak je to 

možný, že najednou to skončí a je pryč. Ale zároveň tam mám to vědomí díky svým obřadům, tak 
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já se propojuju, dělám si obřady předkům, dělám děkovný, když mám menstruaci, tak dělám 

obřady s předky, propojuju se víc s předkama. Vědomí smrti mě obohacuje, že vím, že tam je 

někde někdo už, že mám pocit, že už… Jsem byla přítomna u smrti dědy a babičky, zase jsem se 

byla podívat k jejich tělům a bylo tam hodně takových… pro mě je to fakt velký téma a mám s ní 

spoustu zkušeností a hodně mě to přitahuje a furt o tom přemejšlím nebo i se toho bojím zároveň. 

Smrt je příčinou všech našich strachů, který máme, i který mám já. Teď jsem si odkličovala jeden 

strach, který mě propojil se všema mýma životníma rozhodnutíma, že priorita je nějaký strach, 

strach ze smrti je primární strach, který se potom projevuje s dalšíma formama strachu, ať už je to 

strach ze ztráty, strach z nějakýho selhání atd. Takže ta smrt je základem všech strachů a vlastně 

toho všeho, čeho se bojíme, tak je vlastně strach ze smrti, protože ta smrt s tou se nedá nic dělat. 

Jakmile někdo umře nebo něco, tak už nemůžeme to nějak vrátit, je to ztráta velmi jako tak 

nevratná na jednu stranu v naší kultuře je to tak vnímaný – když někdo zemře, tak je to finito, 

neštěstí, konec, ale teď je otázka, jak to člověk vnímá, a to nastavení těch životních zkušeností 

možná dokážu… jsou důležitý pro to vnímání smrti životní zkušenosti, protože v dobách, kdy se 

umíralo poměrně hodně, tak se to tak neřešilo. Umřelo jim sedm dětí nebo šest, byli smutní, ale 

bylo to takový nějaký běžný. Teď to běžný není, teď je to jako velký šok a všichni jsou překvapení, 

když někdo umře, a ještě se jim to zdá v osmdesáti, když umře, že byl ještě mladej, protože lidi 

jsou v osmdesáti dost činorodí. Já si myslím, že umíráme poměrně brzo, i tak v těch sto šedesáti 

nebo dvě stě letech už možná se lidi i cítili, že už chtějí umřít kolem té stovky, ale v těch 

osmdesáti, záleží jak jsou na tom zdravotně, ale nechtěj. Záleží na tom, jak každá kultura má jiný 

vztah ke smrti. V naší kultuře je smrt tabu, furt se to někam zasouvá, zastrkuje, lidi, co umírají jsou 

někde zastrčení. Teď se to zlepšuje, jsou hospice, už se to vnímá, že člověk by měl být v kruhu 

rodiny, člověk když umírá, tak je najednou odstrčenej někam pryč, aby se to nevidělo atd. Což se 

trošku mění, ale nevím jak. Je to takový trošku porod to umírání a je to téma velmi široký a 

myslím, že u těch indiánů se o to víc pečuje a víc se dohlíží na to, aby když někdo zemře v tý 

rodině, aby se ošetřilo to, jak se ti lidi budou v tý rodině cítit a jak to budou vnímat. Třeba dávají 

nějaký prostor, čas na rozloučenou, u některých kmenů trvá rok, než se udělá pohřeb. Rok se loučí 

s tou duší, ale je to velmi náročná zkušenost, lekce pro nás jako, že my ztrácíme. Ve chvíli, kdy 

umíráme my, to nevím, to asi každej má jinak. Prostě rychle zemře nebo jaký má odchod, myslím, 

že to souvisí se stylem života. Někdo může umírat pomalu i za života a někdo žije naplno a zemře 

najednou, náhle. V podstatě má život naplněn. Já se smrti bojím, spíš ztráty, že o někoho přijdu, že 

se něco stane, ale zároveň si toto zpracovávám a zase se modlím, aby se nic nestalo atd. Jediný, co 

mě zachraňuje je modlitba, zase ty obřady nějaký, takže se hodně bojím, ale myslím, že je to kořen 

všech strachů ta smrt. Ať už je to ve vztazích nebo o děti strach nebo o muže nebo z opuštění nebo 

ze ztráty nějakých věcí, to je prostě všechno smrt, jakákoli ztráta, která se nás dotkne, tak je trošku 

příprava na tu smrt.  Pro ženy menstruace je taky taková, když jsem si to prožívala, tak je tam ten 

aspekt toho odpojení se, změny vnímání, takže tam vnímám to spojení s těmi předky hodně silně. 
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Je to nějak propojené, protože to rození dětí, menstruace a tak, tak to rození dětí je taky takový 

přechod do jiné roviny, nevíme do jaký. Smrt je přechodový rituál, přechod. 

Dobře, tak jo, tím jsme prošli úplně všechno, je ještě něco, co tě případně mohlo napadnout 

nebo co ještě nepadlo? 

Hm, všechno. 

Tak jo, děkuju. 
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7. Rozhovor s Radkou (2. část) 

 

Duchovnost, indiánská spiritualita, co si pod tím představuješ ty? Co to pro tebe znamená, 

jaký to má význam v tvým životě a tak? 

Já už jsem zmiňovala to, že se řadím mezi neznabohy, což v podstatě pro mě vyjadřuje třeba to, že 

se nehlásím k nějakému konkrétnímu náboženství, ale neznamená to pro mě, že bych nevěřila 

v něco vyššího. Něco vyššího tam je, něco vyšší pro mě může být třeba ta příroda, dokonce si 

myslím, že dost lidí říká, že věří v boha a když se jich člověk zeptá na definici, tak vlastně zjistí, že 

příroda má definici úplně stejnou. Tady se mi hrozně líbí to, že člověk není svázanej nějakou 

konkrétní spiritualitou. Když bych chodila do kostela, tak tam jsou jasně daný obřady, jasně daný 

modlitby a tak. Tady si to každej dělá po svým, každý si tu najde tu svoji část, která pro něj má 

nějakej význam, něco s ním rezonuje, nějak to s ním souvisí. Takže některý obřady pro mě jsou, 

když je vidím jenom něco, co vidím, že je důležitý pro ostatní a nemusí být nějak extra důležitý pro 

mě. Něco je zase důležitý pro mě osobně. Neumím spoustu věcí definovat. Poslední dobou mě víc 

zajímají z tý indiánský oblasti hromový bytosti, ale nějak intenzivně, aktivně se tomu nevěnuju, ale 

měla bych si o tom najít nějakou literaturu, to by mě zajímalo víc, tam vnímám nějakou 

propojenost. Momentálně jsem takhle využívala s hromovými bytostmi minulý týden, když přišla 

bouřka a žádala jsem o to, aby ta bouřka nebyla moc silná, aby nám to tady neublížilo, neuškodilo a 

aby propojení s tou bouřkou bylo pro nás vlastně posilující a příjemný. Aby to pro nás nebylo zlý, 

ale dobrý. Takže pro mě je to hodně možná propojení s těma živlama… Vnímám jako pro sebe 

duchovní zvířata, rozhodně ještěrku a bizona. To jsou pro mě nejdůležitější zvířata v tý duchovní 

sféře. Z těch elementů nejdůležitější je pro mě země, kontakt se zemí a hodně důležitej je pro mě i 

oheň. Ale i ty ostatní živly… Vlastně nevím, jestli jsem neodbočila od otázky. 

Já myslím, že v pohodě. 

To já vždycky v těch myšlenkách zapomenu, jaká ta otázka byla. 

No myslím, že se držím v tom tématu… 

Tak je tady k tomu, jaký jsou tvoje případný inspirační nebo informační zdroje? 

Hodně vyprávění přátel, tu a tam nějaká knížka, a takhle na těch táboření se často vypráví různý 

legendy nebo si o něčem povídáme, kolikrát jsou to takový částečně psychoterapeutický a částečně 

duchovní rozpravy s přáteli. Třeba Indi s tou kolikrát vedeme dvouhodinový, tříhodinový 

rozhovory, kdy zabrousíme na mnohá témata, chvíli jedeme v praktický rovině, chvíli v duchovní 

rovině. Občas někdo vypráví o různých svých životních zážitcích, události, to mě nějakým 

způsobem posunuje, takže to jsou pro mě zdroje, takže hodně vyprávění přátel. 

Tak. Jak vnímáš indiánský obřady? 

Různě, k některým mám blízko, k některým zas moc ne. Je pro mě fajn očistnej kouř z šalvěje, ale 

není pro mě vždycky zásadní. Nemám úplně potřebu očistit obydlí po dostavění šalvějovým 

kouřem, ale když je nějakej obřad, při kterým se prochází tou branou nebo když někdo na zahájení 
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třeba tábora jde se šalvějovým kouřem, očistí ty lidi, tak je pro mě třeba… když prožívám nějaký 

náročný období, tak je pro mě důležitý se v tu chvíli koncentrovat, soustředit, vnímat to očištění a 

myslet na to, co potřebuju jako řešit, od čeho se potřebuju očistit. Když teď bylo zahájení tábora 

nebo byl ten obřad svěcení obydlí, tak jsem byla v pohodě a brala jsem to jen jako, že vnímám ten 

kouř a tu očistu jako takovou. Ale když mě něco trápí, tak mi tam naskakujou ty myšlenky, co 

potřebuju čistit. Takže to může být pro mě důležitý a… A různý ty dýmkový obřady, to se týká spíš 

mužů, to pro mě není nijak podstatný. Podstatný jsou pro mě soukromější věci, třeba teď vyrábím 

ještěrku jako amulet pro svýho syna, do kterýho vložím jeho pupeční šňůru, dělám to s hrozným 

zpožděním po patnácti letech. Ale dcera měla ten svůj amulet rychle ta ho měla hned po narození 

hotovej. Ale pro mě spíš bylo důležitý to vyžádání si tý pupeční šňůry v porodnici. Když se to dítě 

narodilo tak to spojit s propojením s tím duchovním světem. Třeba v porodnici, když viděli, že 

jsem evidentně nějaká alternativní, tak mě hned nabízeli i placentu, což by bylo hezký, ale já jsem 

ji v tu dobu neměla kam dát, takže jsem říkala že ne, děkuju, ale pupeční šňůru prosím mi dejte… 

Komický v obou případech – dotyčná sestra reagovala: kolik? Asi tolik, jako u řezníka. Máte na to 

nějakou krabičku? Ano, máme. To bylo srandovní, jak v tý civilizovaný porodnici, kde mají 

všechny ty přístroje a léčiva a tak podobně, a vlastně neměli problém, že chci kus pupeční šňůry, 

žádná potíž to nebyla. Takže to je pro mě třeba rituální věc. Nebo já mám teďko v týpí kámen, 

kterej je pro mě osobně důležitej, ten je můj osobní a… s tím jsem tady trošku čarovala minulej 

tejden kvůli tý bouřce. Předminulej týden jsem s ním taky čarovala kvůli bouřce, občas ho 

poprosím o sílu… Takže je to prostě nějakej osobní můj předmět, se kterým komunikuju a vlastně 

přes něj komunikuju s těma hromovýma bytostma… Nějakým způsobem mi to dodává sílu a 

důvěru v to, že věci budou, jak mají být, a že budu v pořádku, určitý pocit bezpečí pro mě. A 

takový kolikrát nějaký hromadný obřady mi kolikrát nic neříkaj, nejsou pro mě nějak zásadní, 

vidím, že je to důležitý pro někoho jinýho, ale ne pro mě. Mám spíš svoji vlastní cestu.  

Dobře. Tak jaký máš vztah ke zvířatům, rostlinám a obecně k přírodě? 

No, co se týče zvířat, tak u mě platí to „máme rádi zvířata, protože jsou chlupatá a mají hebkou 

srst,“ takže ty co mají hebkou srst, jsou mi výrazně bližší… Takže ty, co se dají hladit a dá se 

s nima trošku domluvit. V týpí máme psa, u kterýho mám někdy pocit, že mluví lidskou řečí. Tak 

to je mi hodně blízký. Co se týče různý mnohonohý havěti, tak k tou úplně blízký vztah nemám – 

má to moc nožiček a běhá to moc rychle, a to se mi úplně dvakrát nelíbí. Nicméně vlastně někdy 

strašně ráda obdivuju různý zvířátka, třeba v minulých letech jsme měli na zahradě ježka, letos 

nemáme ježka a budu ráda, až se nám tam zase nějakej nastěhuje. Obdivuju a pozoruju na zahradě 

včelky samotářky, teď se nám usídlily před domem mravkolvi, občas jim donesu nějakýho 

mravence… Jsem strašně ráda, že tam jsou, hýčkám si je a rozhodně jim nechci poničit jejich 

životní prostředí. Takže z tohohle mám jako radost, ráda pozoruju ptáky, jak zpívaj, lítaj. Ptáky 

považuju za velmi optimistické bytosti. Přestává pršet a oni už zpěvem oslavujou, že přestalo pršet, 

ono ještě nepřestalo, ale oni už viděj, že skoro přestalo. Koncem února jásaj, že je jaro, a když už je 
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trochu vidět, tak jásaj, že už je den. Jsou to takoví poslové naděje… Ráda si všímám takových těch 

drobností, detailů, kterých si třeba každej nevšimne a neužívá si to. Uvědomění, že nám na zahradě 

jsme vytvořili jako lepší prostředí a rozmnožili se nám tam cvrčci. Uvědomění, že kousek od naší 

zahrady hnízdí slavíci, že mi tam v noci zpívá slavík, když je vedro. Není to kos, je to fakt slavík… 

Ale slavík je relativně vzácnej, ve městě v noci běžně zpívají kosi, protože jsou zblblí tím 

pouličním osvětlením, tak zpívaj i v noci, ale teďka nám v noci zpívá fakt slavík… Jenom to 

vědomí, že vím, že je to slavík, že ho poznám… Kdysi jsem četla krásnej článek někde v Bizoním 

větru: Pozdrav květinu jménem, jo že je hezký, když něco vidím kvést a vím, jak se to jmenuje… 

Je to jako s lidma, když vím, jak se kdo jmenuje, tak první co, že se představíš, takže je dobrý znát 

nejen ty jména, ale vědět taky, co je zač… Začínám si pěstovat nějaký bylinky na zahradě, snažím 

se seznámit trochu s bylinkama, co mi tam rostou samy od sebe. Říkám tomu přírodní zahrada, si 

říkám: ta není zanedbaná, ta je přírodní. Raduju se z toho, kolik mi tam toho kvete, loni jsem 

měla… druhou polovinu října promarodila s koronavirem, čtrnáct dní jsem opravdu proležela jak 

lazar a po čtrnácti dnech, na konci října, jsem se šla projít po naší zahradě a fotila jsem si, co mi 

tam ještě kvete a nafotila jsem dvacet různých druhů, a to jsem se vybodla na některé méně 

fotogenické plevely. Takže jsem na konci října napočítala pětadvacet druhů jenom na naší zahradě, 

která nemá ani deset arů. Takže mám prostě radost z každý kvetoucí kytičky. Nejsem žádnej znalec 

na bylinky, ale nějaký si pěstuju a nějaký používám na různý naše kašlíky apod. A z nějakých 

bylinek vyrábím likéry. Mě to těší, když nějakou umím použít, mám z toho radost. Jako dítě jsem 

toužila bejt čarodějnicí, to byl jeden z mých jako snů. Že když někdo se zeptá: „čím jsi chtěla bejt 

jako malá?“, tak říkám: „já jsem chtěla bejt čarodějnice.“ Umět používat ty bylinky, umět použít 

dotek, nějaký kouzlo, někomu pomoct, uzdravit ho. Když tam cítím nějaký jako… když to někdy 

použiju, tak to mám velkou radost. A co se týče přírody jako takový, hrozně si užívám některých 

přírodních elementů, miluju, když zurčí potok, strašně ráda koukám na potůčky. Jsou lidi, co 

potřebují mít fotky, moře, já moře dobrý, ale ten potok v lese, jak tam takhle meandruje mezi těma 

stromama a tady vytváří trochu bažinu a tady protýká mezi kamenama, tady přeskakuje kámen, to 

mi přijde úplně úchvatný… Takže já jsem zimomřivec, co má problém vlézt do rybníka, ale tady se 

dvakrát denně vykoupu v tom potoce. Protože on je pro mě tak lákavej a miluju vůni borovic a 

modřínů v kombinaci s břízou, miluju vůni vyhřátýho písku od sluníčka. Víš, jak voní písek? 

Má svou specifickou vůni a jak kterej. 

A každej neví, že písek voní… Mám ráda hezký mraky, líbí se mi blesky, trochu se při bouřce 

bojím, ale ne zas tak moc, vlastně obdivuju… Mám ráda skály a přírodu kolem sebe, to že prostě 

je, že se houpou stromy ve větru. V přírodě zároveň vidím to propojení, to duchovno. Starej výraz 

pro vesmír všehomír, je tam to všechno a je to v tom míru. To je ta příroda. Všechno, co je 

přirozené, mám ráda. Třeba takhle Indy mluvila o porodech a takhle… mám ráda, když se do 

takových věcí nemusí zasahovat, když si člověk můžu užívat, že ta příroda to zařídila. Že mám dvě 

zdravý děti, příroda to nějak zařídila, to je zázrak, ono to fungovalo samo. Tak čím jsem starší, tím 
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víc si tohleto uvědomuju. A v době, kdy jsem čekala první dítě, tak se mi začala velice intenzivně 

rozvíjet intuice a druhýho dítěte jsem si to vyloženě užívala. Ženám s těhotenstvím extrémně zesílí 

intuice, chlapi tohle kouzlo nemají.  Chlapy kolikrát potřebujou nějakou duchovní cestu, která je 

navede a vyloženě začnou na sobě pracovat, hledat vizi apod. Ženy si tímto projdou prostě celkem 

přirozeně a ta zesílená intuice mi přijde úplně úžasná a prostě se z ní raduju. Někdy mě to na něco 

navede a já mám prostě radost… To je asi tak všechno. 

To si tady uvědomuju, jak jsou některý otázky téma samy o sobě a zaslouží si někdy jako 

samostatné zpracování… 

Tak co pro tebe představují indiánská jména, jaký mají význam? 

Indiánská jména je to různý, někdo dostane indiánský jméno jenom tak, není to nic zásadního. Pro 

mě moje indiánský jméno je hodně důležitý, protože jsem ho dostala opravdu jako vyjádření úcty, 

za to, že něco umím, za to, že někým jsem. Opravdu tam funguje to, že člověk si vybudoval svoje 

jméno. Že získal svoje jméno, je to opravdu o tom získání. Já jsem získala jméno poté, co jsem 

prokázala, že jsem schopná vyrobit spoustu věcí, že jsem schopná zdatně fungovat v týpí, o 

všechno se v něm umět postarat, uvařit, zatopit, postavit to týpí, ušít si, pro mě to bylo prokázání 

mých dovedností a schopností… Běžně o tom nemluvím, vlastně jenom na výzvu a vlastně trochu 

nerada, protože myslím, že je to trošku dotěrný se ptát na význam indiánského jména. Typický 

neznalý člověk se projeví tím, že se zeptá, jaký máš indiánský jméno a pak se zeptá, co to 

znamená? A to je trošku neomalenost, protože pro toho člověka to může být velmi osobní 

záležitost. Takže jsou lidi, který znám léta a nevím, co jejich indiánský jméno znamená, nebo 

nevím ten příběh, jak ho dostali. Můj velmi dobrý kamarád, možná nejlepší kamarád, kterého mám, 

se jmenuje Střílí stromy a celý roky jsem nevěděla, kde k tomu jménu přišel. Ano znám českej 

překlad, ale nevěděla jsem, kde k tomu jménu přišel, protože to je trochu neomalený se na to ptát. 

Ale v této situaci udělám výjimku, moje jméno Tiwahewin znamená něco jako hospodyně. Tiwahe 

znamená domácnost v lakotštině, win je koncovka pro ženu. A vlastně moji soukmenovci, kteří mi 

moje jméno vybrali mi tím chtěli dát najevo, že oceňujou to, že umím uvařit, že umím v tom týpí 

uklidit, že z něj umím udělat domov, že se o tu domácnost dokážu dobře postarat. To byl takovej 

výraznej rys v tom našem kmeni, že jsem se odlišovala tím od těch ostatních. Občas podotknu, že 

třeba bylo nás tam menšina holek a třeba nejvíc jsme se střídaly ve vaření s jednou kamarádkou a 

ona když vařila ona, tak to byly jídlo, kdy všichni řekli jako dobrý a já jsem tam některý věci 

nechtěla jíst, jako špek apod. a občas jsem z toho jídla něco vydloubávala a všichni, že jsem moc 

cimprlich. No jo, ale pak jsem si všimla, že když vaří ona, všichni bez keců to snědí, jedí pomalu, 

opatrně, občas tam něco vyloví. Když jsem uvařila já, tak to do nich padalo, protože věděli, že 

pokud je v tom jídle něco špatnýho, tak jsem to vyďoubala já, že už to tam není. Že tam nebude 

chlup, nebude tam kost, nebude tam kámen, prostě nic tam nespadlo do toho jídla, co tam nepatří, a 

že můžou spokojeně jíst, protože tam nic závadného nebude. Projevuje se v tom i tady, táboříme 

s nějakou komunitou, partičkou lidí a já jsem první, kdo jde umejt nádobí a tak. Takže jsem si 
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vydobyla svoje jméno, ale není to jen v indiánským světě, ale i v tom civilním světě to vnímám. 

V našem společenství je běžné, že žena svatbou přijme příjmení svého muže. Dneska jsem 

rozvedená a teoreticky bych se mohla vrátit ke svému dívčímu příjmení nebo přijmout nějaký jiný, 

přesto jsem si to příjmení nechala, protože pro mě nesymbolizuje, že by to bylo jméno mého 

bývalého muže, ale já zároveň když jsem se vdala, tak v tu dobu vlastně jsem začala ještě před 

svatbou začala bydlet s mým mužem. A já jsem změnila město, takže poté co jsem se vdala, začala 

jsem poznávat spoustu nových lidí, budovat si kolem sebe komunitu známých a tak a já jsem si 

postupně vybudovala to jméno a lidi mě pod tím jménem znají a v rámci toho malýho města se mi 

už několikrát stalo, že se se mnou někdo seznámil, chtěl se se mnou představit a já jsem řekla to 

svoje jméno a několikrát už se mi stalo, že ten člověk jako víc se mu otevřely a rozsvítily ty oči a 

ten člověk říkal já už jsem o vás slyšel, to jméno už znám. Takže moje jméno už mě předchází. To 

je hrozně důležitý, aby člověka předcházelo jeho jméno nebo aby měl dobré jméno. Takže záleží 

mi na mém dobrém jméně… 

A třeba moje děti z tohoto důvodu indiánský jméno zatím nemají, protože je nechám ať si 

vybudujou svoje jméno. Nedávám jim jméno jen proto, aby měly nějaký indiánský, ale mělo by mít 

nějakej význam, že si ho nějak vybudovali… 

Až jim samo přijde to jméno, že jo? 

Hm, tak pak to teprve má tu hodnotu.  

Připomíná mi to, že když jsem se tím zabýval a když jsem to studoval, jak to teda je s těmi 

významy – nejen v rámci toho indiánství, ale i jako mimo – tak je to vlastně jako propojení 

s identitou, s povahou, s nějakým vyjádřením… Je to jako vizitka, kterou se identifikujeme, 

která je jedinečná, je unikátní pro naši osobnost a tak. A nějaký vliv na nás má a my máme 

vliv na to jméno, není to jen popisný jako něco, ale i zdroj určitý síly, nějaká ochrana… 

Indy to zmiňovala, že má to jméno jako ochranu pro děti.  

No a že to je něco, co nějak vzniká životem, že to není nějaký štempl na úřadě, ale že to je 

něco, co vzniká a co se taky může i měnit, když na to dojde. Když třeba dojde k nějaký změně 

výrazný a tak. A vlastně dokud to jméno vyjadřuje tu pravou povahu, podstatu nebo identitu 

nebo něco, tak je to platný jméno. 

Mě třeba překvapilo ten první týden, protože už jsme tu druhej týden teď, tak v tom prvním týdnu 

to společenstvo, se kterými tu tábořím, tak oni si nepamatujou moc to moje indiánský jméno, takže 

používali to civilní a mě hrozně překvapilo jako, že najednou hrozně často slyším svoje křestní 

jméno, protože já ho zas tak často neslyším. V práci mě běžně oslovujou příjmení, cizí lidi oslovují 

příjmení a nebo moji přátelé mě oslovujou Tiwahewin. A vlastně mě překvapuje, jak najednou 

někdo strašně často používá moje osobní jméno… Ale mám svoje osobní jméno jako ráda, jsem 

ráda, že jsem Radka, nechtěla bych se jmenovat jinak, jsem spokojená, od mala jsem s tím jménem 

spokojená, jenom mi tak většinou lidi moc neříkají. Děti mi říkají mami, takže to tak často 

neslyším…  
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Tak jo. Máme předposlední otázku, co se týká právě těch orlích per, tak jaký mají význam 

pro tebe orlí pera? Co v nich vidíš a tak? 

Já jsem je vlastně nikdy neplnila, protože jsem nebyla v tý organizovaný struktuře, nicméně mi 

přijdou jako skvělej sborník námětů. Výbornej sborník námětů… a trochu mám problém plnit orlí 

pera jenom jako proto jako si odfajfknout jako splněno. Ale přijde mi fajn, když člověk tam najde 

něco pro sebe inspirujícího a řekne si jo a tohle dokážu, tohle chci, tohle chci umět, tak je to dobrý, 

jenom spíš mám pocit, že nejsem schopná tomu věnovat ten čas a úsilí a tak. To by bývalo chtělo 

před dětma, myslím, že nemám potřebu se vlastně hecnou a zdokonalovat ve spoustě věcech. Mám 

pocit, že už do konce života ani nestihnu všechny. Kdybych mohla žít tisíc let, to by se to plnilo. 

Ale kdybych žila tisíc let díky orlím perům, já bych se nikdy nenudila, mě by mohlo bejt 900 a já 

bych se nenudila. Jsou lidi, kteří se v mým věku nuděj, čekají na smrt, po práci sedí u televize a 

sledují seriály a vlastně nežijou. Já bych měla jako náměty na hodně dlouhej život, mě to přijde 

hrozně zajímavý. Takže je to dobrá inspirace, ale nemám tu potřebu si je jako střádat ty odznáčky, 

jakoby sbírat tam ty důkazy toho, že to má člověk splněno. Zase jsem si v životě stanovila nějaký 

svoje výzvy a cíle, který se pokouším zlepšit nějakým způsobem ve vztahu ke koním, naučit se 

trošku něco na koních. Jsem ráda, že jsem se jenom za minulý týden naučila jednu dovednost 

týkající se koní nebo že jsem získala novou vědomost, tu dovednost budu muset trénovat, ale 

zjistila jsem, co mám konkrétního trénovat, aby se zlepšila, moje dovednost, co se týče koní. Chtěla 

bych se naučit jezdit a nejlépe bez sedla, pro mě obrovská výzva, z koní jsem měla vždycky hrůzu. 

Člověk překročí čtyřicítku a řekne si, mám z toho půl tunovýho zvířete hrůzu a pak si na něj jdu 

sednout. Před 4 rokama jsem si poprvé sedla na koně a překonávala jsem výzvu a já jsem člověk, 

kterej má spoustu strachů, takže pro mě některý věci, který jsou pro jiný jednoduchý jsou pro mě 

fakt velká, veliká výzva. Pro mě byla třeba veliká výzva postavit se před fotoaparát a nechat se 

fotit. Do budoucna se chci naučit… řídit auto, chci se naučit zdravotní tělocvik… potřebuju 

sebevzdělávání profesní a takhle a člověk toho má hodně, ale kdybych se zadívala rozhodně na ty 

náměty na ty orlí pera, tak by se tam ukázalo, že spoustu z nich bych si mohla odškrtnout jako 

splněno. Ale ve struktuře těch oddílu si myslím, že je to výborný, že ty děti nebo mladý lidi se 

můžou hecovat a učit se nový věci. 

No tak jo, tak se dostaneme k poslední otázce, a to je právě téma smrti. Jak vnímáš téma 

smrti a jaký k ní máš postoj? 

Už jsem to vlastně naťukla, mě tyhle dvě otázky spolu souvisí. Strach ze smrti znamená strach, že 

nestihnu prožít některý věci. Kdysi se mi stalo, kdy jsem se ocitla v situaci, kdy mi šlo o život a 

nejvíc jsem tam vnímala ten strach, že jsem přeci ještě neprožila tohle a tohle. Takže bych vlastně 

chtěla žít hrozně dlouho, protože spoustu věcí jsem ještě nestihla prožít, nestihla jsem si je splnit. A 

ty náměty s těma orlíma perama, to s tím souvisí, možnost žít dlouhou, aby se člověk naučil 

spoustu věcí. Někdy si říkám, že chápu Fausta, který se upsal ďáblu, aby mohl žít dlouho, protože 

on se chtěl vzdělávat, on neměl zlé úmysly, on se chtěl naučit mnoho věcí, to byl přeci dobrej 
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úmysl. Se smrtí nemám moc zkušeností, moji rodiče zdárně žijí, dokonce jsou pracující, akorát teď 

jsem měla zážitek v březnu, kdy jsem se dost vyděsila, protože moji mamince šlo o život, bojovala 

na covidový jednotce, jestli to přežije nebo ne. Takže to bylo hodně náročný, v tu chvíli jsem se i 

bála, jestli to zvládne tatínek. Za prvý se dalo očekávat, že se od ní nakazil a že může mít průběh 

ještě třeba těžší. Naštěstí měl lehčí a v nemocnici tím pádem neskončil, ale kdyby to máma 

nezvládla a nepřežila, tak nevím, na kolik by to tatínek zvládl duševně a asi velice rychle by odešel. 

Tam jsem si prožila v tu chvíli hodně velkej strach, protože jinak prarodiče mi zemřeli před 

spoustou let, to už je docela dávno a nemám v rodině nikoho, kdo by nějak tak v poslední době 

zásadně umřel, o koho bych přišla. Zase byl pro mě zajímavej zážitek, kdysi jsem byla u 

psycholožky řešit právě komplikace v manželství a my jsme se bavili s psycholožkou z čeho mám 

vlastně strach. Tak to, co jsem jí popsala, ona vyjádřila slovy, že rozvod je vlastně je  taková malá 

smrt, strach, že mi ten druhej umře, prostě o něj přicházím, to bude definitivní. Takže ten rozpad 

vztahu je taková malá smrt, smrt toho druhýho. Člověk přijde o někoho, protože už ho nemá rád, 

dotyčný mu umře a o něj přijde. Takže pro mě je to strach, že o někoho přijdu a za sebe je to strach, 

že nestihnu prožít to, co si myslím, že bych prožít chtěla. Takže vylézt na toho koně je velkej 

strach, že třeba z něj spadnu a bude to fatální a neprožiju některý věci, který bych ještě prožít 

chtěla. Mám to tak, že tím pádem pro mě smrt je něco velmi definitivního, konečná… A jinak co se 

týče smrti jako takový, přála bych si smrt, u který člověk vlastně upadne do bezvědomí a tak jako 

omdlí, přestane ho cokoli bolet, tiše zavře oči a odejde, v klidu. Nevím, jestli si někdy omdlel? 

No, to jsem zažil i smrt… 

Párkrát v životě jsem omdlela a když se člověk probere z toho celkového bezvědomí, tak to bylo 

uklidňující a odpočinkový. Naposledy jsem omdlela tak před deseti nebo dvanácti lety jako 

opravdu padla k zemi, nevím ani jak dlouho jsem na tý zemi byla, asi moc dlouho ne, nikdo mě 

neprobíral, bylo to v noci, nějaká střevní chřipka, nějak mi klesl tlak a probudila jsem se na 

záchodě na dlaždičkách, na zemi, uprostřed noci. Takže kdybych tam zkolabovala úplně, tak o tom 

nikdo nevěděl, protože byly asi tři hodiny ráno. Ale já jsem se probrala s pocitem, že takhle dobře 

se mi nespalo celý roky. Mě se jako báječně spinkalo, nepraštila jsem se, nic se mi nestalo, nic mě 

nebolelo, úplně skvěle ten mozek vypnul. Takže v tomhletom ohledu si myslím, že může být smrt 

příjemná. Ale myslím, že by předtím člověk měl prožít to, co prožít má. Takový ty životní 

normální kroky. To že by měl dospět, mít tu rodinu, prožít lásku, vychovat děti, takový ty normální 

mezníky si prožít, naučit se nějakou dovednost, být užitečný, něco dobrýho vykonat, předat 

někomu něco dobrýho, předat tomu světu něco, bejt tady užitečný. Přijde mi špatný, když to člověk 

nestihne. Přijde mi to škoda. A strach z blížící se smrti pro mě znamená určitý výzvy, hecnou se 

v tom, že ještě přeci neumírám, takže vlezu do toho potoka, i když drkotám zubama, i když je to 

strašně nepříjemný, ale vlezu tam, protože ještě nejsem stará, abych to nezvládla a prostě si chci 

dokázat, že zvládnu naštípat to dříví. Takže mě to jako nutí k těm výzvám, a to je vlastně dobrý. 

Skoro si říkám, že člověk, kterej to má tak, budu se trápit, přijdu do nebe a bude to dobrý, tak mi to 
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přijde skoro… když má člověk velké trápení, tak to může být útěšný, ale může to vést ke strojovité 

letargii, kdy člověk přežívá a nikam se neposunuje. Je dobrý se posunovat. Smrt má pro mě i ty 

děsivý i ty dobrý aspekty. Člověk začne uvažovat trochu jinak, když je smrti blíž. Kolik je tobě? 

Po čtyřicítce. 

Takže už to vnímáš? 

To víš, že to vnímám, rozhodně. Ale už jsem s tím začal dřív, ale úplně přesně mi to 

koresponduje s tím Jungem, jak popsal ty dvě životní fáze během života – ta první 

socializační, to nabývání, získávání, naplňovaní základních jako klasických prvků toho 

života, začleňování se do společnosti, vychovávání dětí a tak dál. A ta druhá polovina je ta 

individuační, to je přesně integrační fáze, která je o tom, že začít se zahloubávat do života a 

do sebe a začít objevovat ty roviny toho nějakýho jako hlubšího smyslu života a tak, a tuhletu 

fázi věnovat především sobě, svý roli ve společnosti, přesahu a tak. A vlastně opravdu jako 

věnovat tuhle druhou polovinu života právě vlastně podstatě, je to příprava na smrt… To 

popisuje to, že vlastně narození je zrození vědomí, který se vynoří z toho nevědomí, pak ta 

polovina, to poledne života, ten zenit a pak právě za tím zenitem se vracíme tam, odkud jsme 

přišli. To naše vědomí zase pomalu jako dohasíná a tím, že dohasíná, ne že by jako sláblo, ale 

ono vlastně naopak nabývá na plnosti, nabývá na to, na té nasbírané zkušenosti… 

My to teprve zúročíme, co jsme nastřádali a naučili se to, tak to můžeme zúročovat. Mám tam 

akorát ten problém, který trápí momentálně asi velkou část naší společnosti, že my některý věci 

nestihneme prožít v tom čase, ve kterém bychom je prožít měli. Takže člověk by chtěl prožít třeba 

láskyplný vztah, kolik z nás to absolvovalo? To je věc, kterou potřebuju zatím stále ještě dohnat. A 

to je docela blbý, lidi potřebujou dohánět s věkem věci, který už by měli mít prožitý a teprve je 

prožít potřebuju a ne vždycky to všichni stihnou.  

No to jo. Jsou ty životní fáze, ve kterých by měly zapadat ideálně ty konkrétní prožívání.  

No, tak myslím, že je správný čas to ukončit.  

Tak jo, my jsme to dokončili. Nevím, jestli tě napadá něco v souvislosti s tím… 

Já myslím, že jsme to skvěle probrali… 

Zdá se, že jsme přesně akorát… 

Přesně. 

Jo, to indiánskej čas přesně tak. 

Indian time funguje skvěle.  
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8. Rozhovor s Janem 

 

Napřed tě tedy požádám o jméno, věk, vzdělání… 

Jan Křístek, MUDr., vzdělání vysokošlolský. 

Medicínský. 

Medicínský, ano. 

A kolik ti je? 

51. 

Bydliště, ve smyslu toho, jestli město, velkoměsto, vesnice a tak dále. 

Brno… Druhý největší město v Čechách. 

Super, děkuju. 

Tak, rodinný stav – dětný, bezdětný… 

Ženatý, dvě děti. 

Doba členství, nebo nějakým způsobem… 

V lize? Od roku 89. Vlastně od začátku od znovuobnovení ligy. Ještě předtím jsem chodil do 

nějakejch oddílů. Ty,co už byly takový krypto-skauti; ten náš byl konkrétně schovanej pod 

SVAZARmem. 

Hm. 

A byl to schovanej tuším desátej skautskej oddíl brněnskej. Tak nějak se to vlákno nějak vine, 

takže nějak když se rušil skaut v tom sedmdesátým nebo jednasedmdesátým, tak tihle lidi, co byli 

nositelé tý tradice, tak z nějakýho důvodu se nabídla ta možnost bejt pod SVAZARMem, obor 

branně-technické sporty, a takže tam to nějakým způsobem přežilo a ten oddíl byl velmi dobrej… 

nebo tak – každý má takový vlny, že jo. A takže se to tam nějakým způsobem přeneslo, až vlastně 

doteďka ten oddíl existuje, ale momentálně teda pod ligou. 

Hm. 

Už má takový různý pohrobky, podnože a následovníky a tak, ale ta lajna jaksi se furt vine… 

Hm. A teď teda tvůj jako volně tvůj příběh osobní ve spojitosti s woodcraftem. Co tě vlastně 

k tomu přivedlo… 

K těm indiánům? 

K těm indiánům, indiánství, k indiánům, potažmo k woodcraftu… 

No indiáni, já to mám nějak odmalička. Takže ostatní hoši sbírali angličáky, já jsem sbíral gumový 

indiány a… četl jsem si o tom, tak jsem měl štěstí, že jsem chodil na jazykovku, takže jsem si byl 

poměrně brzo schopnej přečíst nějaký věci. Chodil jsem si vlastně už na základce jsem si chodil do 

knihovny, do Moravský zemský, ona tenkrát byla univerzitní. A tam jsem si půjčoval právě nějaký 

knížky a mě to baví. No a vlastně mezi těma – v tom oddíle, kde jsem byl – tak, když už mi teda 

bylo 14, 15 a ostatní hoši chodí za děvčaty a ochutnávají ethanol v různých formách a hulí cigarety 

za školou, tak já jsem si četl o indoších a byl jsem čím dál tím divnější, že. Ne že bych nezkusil 
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hulit za školou, ale… Tak nás v tom oddíle najednou se tomu nikdo nesmál, ani jsem nebyl za 

divňáka, naopak to ti vedoucí celkem podporovali. Pak byla nějaká hra táborová, která byla právě 

na ty indiány zaměřená a objevily se tam i knížky, který pašovali lidi ze západu, Pena Hanta, různý 

příručky, knihy o indiánech z National Geographiku a takový věci. Takže ve všech volnejch 

chvílích jsem v tom ležel, překresloval jsem to, přepisoval jsem to. S tou angličtinou třeba to bylo 

za komunistů, já jsem některé věci z toho překládal, uveřejňovali jsme nějakej oddílovej časopis, já 

jsem tam nějaké kousky jako dával. A tak a konečně jsem měl dojem, že už nejsu takovej divnej. 

No a potom když po té tzv. revoluci tak se začaly ty struktury znovu obnovovat, to jsem dělal 

takovýho staršího rádce v tom oddíle, takže když se objevili skauti, ale v Brně to bylo jakýsi 

zešněrovaný trošičku, objevila se liga, takže jsme se domluvili, o lize jsme věděli, že to existovalo, 

měli jsme takovýho nestora, který je ještě těsně poválečný člen ligy, Bobr se mu říká, sem do 

dneška jezdí, je mu přes devadesát. Ten byl takovej jako…jsme tam jezdívali. On nás seznámil 

ještě s ostatníma woodcrafterama, za kterýma on kdysi jezdil třeba Jan Jelínek Haryk, tak to je 

zakladatel Antroposu, odborně srovnávací antropologie, za tím jsem jezdil, knížky mně půjčoval, 

ale mohl jsem si tam číst, do kdy jsem chtěl. Tam jsem chodil, s tím jsme se skamarádili a tak 

nějak. Jakmile se obnovila ta nová liga, tak ten náš oddíl, který se tenkrát jmenoval Varova. Já jsem 

v tom nebyl úplně hlavní činitel, abych na sebe nelil nějakou slávu nezaslouženou, byl jsem 

pikolík, ale tak nějak samo sebou se zcelilo. Pak jsem zjistil, že existuje Indian Corral a že tam byli 

podobně postižení jedinci, takže jsem v tom Indian Corralu od začátku a jsem tam tak nějak 

doteďka.  

Hm, tak je tu otázka, co tě tady v tom drží jak nebo jestli se to mění časem? 

Určitě se to změnilo od toho úplnýho okouzlení tím, že Indoš má péro ve vlasech a pobíhá po lese 

v bederce, což je fajn, furt nás to baví, ačkoli už jsme fotři že, ale spíš se to mění k čím dál většímu 

zjišťování, že ten svět je hodně jinej, původní, indiáni před dvě stě lety, indiáni před padesáti lety a 

indiáni současní jsou dost jiný kultury, ale furt to tam nějakým způsobem je ta tradice. Tu rodinu a 

tu lajnu tu nikdo nepřečůrá, takže to tam je, spíš čím dál větší respekt k tomu, abychom nechodili 

do těch částí indiánského světa, kam nepatříme. Takže ta spiritualita, ne že bych si o tom nečetl, ne 

že bychom si z toho nevzali velmi obecný generální prvky, které mají obecnou platnost a dají se 

využívat i tady s děckama nebo tady mezi přátelama, aby si člověk uvědomil, že ta příroda okolo 

nás není jen to zelený s modrým navrchu, ale že to je složitá věc, o které člověk, aby tomu aspoň 

částečně porozuměl, tak o tom musí hodně vědět. Takže právě v té lize se klade důraz než na ty 

indiány jako cíl je spíš využít toho, některých prvků a spíš je to zaměřený na poznání přírody, 

ohleduplnost, prostředí okolo, osobní odvaze a k tomu, aby se člověk i s málem naučil se nějak 

zajistit. Hodně chodíme ven, přespává se venku pod širákem, na hory se jezdí, vyráběj se různý 

předměty tzv. primitivníma, jednoduchýma metodama, což indiáni v tomto jsou výbornej, 

obdivuhodnej zdroj, že je to velmi dobře zdokumentovaný. Luky, šípy, což se tam ještě před sto 

padesáti lety ještě vyrábělo a byly to funkční věci. Takže to se mi na tom líbí úplně hrozně, takový 
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ty drobnůstky na přežití, jak s vodou, jak s vařením, jak s ohněm, jak přespat, jak si zajistit jídlo. 

Ono to nakonec je dost podobný, když pak si čtu, což na to navazuje, o našich vlastních předcích, 

co se dělalo na vesnicích, na statku, ono je to nakonec v mnohým podobné. Jednoduchý nástroje, 

dřevo, kámen, kůže, a ještě ty indiáni k tomu mají navíc čemu se říká ta malebnost ve všem, že by 

se ten výrobce musel trošku stydět, kdyby to nebylo trošku krásný. Ono to u nás taky bylo to 

řemeslo, skříň vyřezávaná nebo malovaná, jinak by se za to ten řemeslník jinak styděl, že. Což se 

nám tak nějak jako vytrácí, ten „turnover“ materiálna. Toto je výborná věc, člověk aby se zastavil, 

trošku nechal ten čas taky plynout… Snažíme se používat ty technologie co možná nejméně, aby 

když se chcete jít v noci vyčůrat a je hrozná tma, tak nepoužíváme baterky, ale máme lucerny, a 

když máte vyhaslej oheň, tak musíte buď si křísnout a rozdělat si oheň, nebo abyste si mohli zapálit 

svíčku v tom, s ohřátím si jídla, uvařením něčeho, nejdřív musíte si nadělat dřevo, materiál, abyste 

ten oheň vůbec rozdělali a tak dál. Na člověka potom dejchne takovej větší respekt k času, 

šikovnosti, vydělání, to si myslím, že pro ty děcka, který se snažíme nějakým způsobem k tomu 

přivíst, že to je možná přínosný, taková jakási hrdost na to, že si člověk něco dokáže udělat sám, 

aniž si to musí kupovat v outdoor shopu a když se to ještě povede a je to krásný. Teď jsem 

rozdělával oheň třením dřev, je to krásný zážitek se na to kouknout, že to jde. My ani sirky 

nevozíme a snažíme se to dělat takhle. 

Teďka se přesuneme k další otázce, a to je jaké priority a přednosti woodcraftu to pro tebe 

má? Co je pro tebe to hlavní inspirující?  

Já su ujetej na ty indiány, na ty svoje, tzv. transmontánní styl – to jsou Vrány, Bannock, Šošoni 

severní a východní plato, tak já nevím proč, ale prostě já su z toho úplně hotovej z té estetiky, tak 

to se mnou jako rezonuje. Takže tady objíždím muzea, všelijaký výrobce, indoše samotný a snažím 

se třeba vzory svoje dělat s menším či větším úspěchem, většinou s menším. Ale o tom je ta výzva, 

něco si vymyslím, rozkreslím a pak su zvědavej, jestli se to v reálu podaří nebo ne a často když je 

to hotový, tak si říkám: „Tady to mohlo být jinak.“ Tak něco předělám, něco vypářu. Je to 

samozřejmě hrozně moc času, ale baví mě ty technologie, jak se to dělalo, v čem jsou ty principy 

estetický, jaký barvy se můžou a nemůžou kombinovat, jak to na sebe navazuje. Mezitím je další 

mánie se sháněním starejch korálků, tam jsou ty komunity mezi tím. Ty původní materiály a 

takové, je to taková úchylka. Je to koníček, je to trošku podobný modelářství asi. Ale tím, že to je 

jako navázaný, mě ještě baví ta historie k tomu, takže ono se to tak prolíná, styly se vyvíjejí. Jinak 

vypadal futrál na kvér, když byl z roku 1840, jinak z 1860, jinak když bylo 1900, to všecko se do 

toho nějak promítá. Je to taková úzká lajna, kterou musíte vychytat, aby to bylo jako dobrý. To 

stejně pozná pár lidí na světě, ale je to prostě úchylka, stejně jak modeláři, vláčkaři prostě, tak 

dovedou o tom, z čeho dělají ve dva a třicetině jak dělají vzorky kol nebo ovládací páky vevnitř, 

jestli jim z toho jde čoud, tak o tom dokáží hovořit hodiny a hodiny, dělají na to kongresy a pak si 

pustěj ten vláček a všichni udělají ááá, stojí za to žít. Tak my to máme podobný.  
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Já jsem do toho trochu nahlížel a fascinuje mě ta neuvěřitelná bohatost právě za prvý těch 

předmětům, těch jako kulturních prvků a přesně i podle i doby se dá rozeznat, kde co zrovna 

konkrétně je, i ty materiály, není korálek jako korálek, jsou jiný ty dnešní. 

Jak který, kobaltová modř je furt stejná.  

Teď to shánění a tohle, vůbec představa toho, že shánět stoletý materiály… 

Je to mánie. A teďka jsou jako repliky, jsou na to výrobci, je to prostě svět sám pro sebe zase. Ono 

se to potom promítá do toho, že někteří ti výrobci, ať už evropští nebo američtí běloši, tak ti 

výrobci jsou tak jsou tak dobří, že v tom je další byznys, dělají se falza, produkují se kvanta falz. 

Takže co je antikvární trh sběratelů, což je další takovej svět, takže do tohoto tady tito výrobci a ti 

Češi jsou mezi jedněma z nejlepších celosvětově. Samozřejmě je to zas takový souboj mezi 

výrobcema, kteří jsou o kus dopředu a mezi těma, co mají ty peníze a kupujou to, jsou to 

falzifikáty, že. Takže tak. Ale někteří ti výrobci, co tady jsou, tak mají úplně svoje věci tady v tom 

stylu a dělají nádherný věci, který kdyby to byl býval udělal indoš a bylo to v muzeu, tak je to 

prostě v centrální dvoraně nasvícené bodovkou, ale není no. Dělal to tady Čech v Jeseníkách. Ale 

už jsou třeba i takový deviace, že si indiánskej kmen objedná čelenky v Evropě a potom to 

rozdávají v rámci voleb třeba kmenových, i to se děje. Nebo se doveze pár nějakých věcí, kteří 

dělají Češi nebo Němci, nebo teďka začínají Rusové, nebo v Indii se hodně vyrábí věci, a potom to 

ten indián dostane, prodá to tam, že to našel nebo že likvidoval pozůstalost nebo něco takovýho, 

takže se za to utrží dvacetinásobek té ceny, než kdyby se to koupilo na Little Big Hornu v curio 

shopu. Ale to jsme trošku odbočili od tématu no. Ale tady to prahnutí po té jakoby dokonalosti, 

která se nikdy nedá dosáhnout v těch výrobcích, tak to mě jako baví. Takže ono tím, že to trvá 

všecko, když vyšíváte tou šlachou a ono se to trhá a cuckuje, trvá to dýl… tak já nemám televizu, 

takže já si pustím nějakou audio knihu nebo muzičku nějakou pěknou, Toulky českou minulostí 

jsem teď projel a u toho si něco vyrábím. 

Tak jo. Dostaneme se k druhýmu bodu, a to je indiánská výchova. Co pro tebe to znamená, 

v čem vidíš přínosy? 

No, už jsem to částečně řekl.  Ale mně se ten systém líbí, že je právě takovej ucelenej, že je hrozně 

košatej, bohatej, teďka já nejsu uplně stádní člověk, jsem spíš takovej individualista, takže mě 

hrozně vyhovuje, že se nesnažíte někoho porazit a zvítězit, dostat se v lize, v tabulce někam vejš, 

bojujete proti sobě, vlastní lenosti, neumětelství a ono vás tím pádem tak jako trošku tlačí 

k sebezdokonalování. Ten systém tzv. činů je propracovaný poměrně dobře, ve svý době to byla 

geniální věc a využíváme to vlastně doteďka. Některé vnější podmínky se změnily, ale ten princip 

jako samotný zůstává a je pořád platnej. A je ten systém tak bohatej, že si v tom každej najde svý, 

od nikoho se neočekává, že ty činy splní všechny, ale podle toho, jak je zaměřenej, někdo je spíš 

filozofické, někdo je spíš do přírody, někdo je spíš sportovnější typ, tak má spoustu příležitostí, aby 

se realizoval v tom nebo onom. Jsou tam ty atributy, že za ten splněnej čin dostanete to orlí pero 

nebo metál, což je jako vnější známka toho, že na první pohled vidíte, když někdo přijde a má tu 



94 

šerpu a furt mluví o tom, jak se co má dělat a má tam ty orlí pera tři, tak ho berete s rezervou, než 

když přijde zkušenej, starej, má to pošité orlíma perama od nevidím do nevidím a řekne vám, pojď 

já ti ukážu takhle bys to dělal dvě hodiny, já ti ukážu takovej fígl a budeš to mít za deset minut. Tak 

tu radu vezmete zase trošku jinak. A právě aby zdůraznil tady ten život v co největším souladu 

s tou přírodou, co nás obklopuje, čím víc o ní víte, tím větší úctu k té zemi okolo tak máte. A není 

to jenom příroda okolo, ale pojí se to s tou naší historií – jak tam máme tu faru nahoře, vás to zase 

dojme nebo přiměje k tomu, abyste se podíval, co tady žilo za lidi, jak to v těch Sudetech bylo, 

případně, co tam bylo za lidi na té faře, co to jsou lidi okolo, proč tam jsou ty pomníčky. Tím, že tu 

liga táboří už dlouho, tak se snažíme zapojit do té komunity, abychom tady nebyli ti exoti, co se 

převlíkají za indiány, táboří ve stanech a přijedou sem na měsíc v létě a pak zase zmizej a zůstane 

po nich akorát hromada odpadků. Takže aby i ti místní občani věděli, jsou to celkem fajn lidi, co 

přiloží ruku k dílu, takže liga tam mohla nějaké sochy a boží muka a o ty louky se stará velmi 

dobře, aby to nevypadalo, že to je nějaký moje dílo, není, jsou tady jiní – Tokaheya, Wasúpi a tak – 

kteří se o to starají velmi zodpovědně. Pokud to jen trochu jde, z Brna je to trochu dálka, tak se sem 

snažím přijet sám, s rodinou, s kamarádama, abychom tady pomohli při těch brigádách, protože to 

cejtím, že to je i naše zodpovědnost, děláme něco jinýho, aby to tomu společenství bylo nějakým 

způsobem ku prospěchu. Abysme nebyli jenom konzumenti, ale abysmě něco taky přispěli, protože 

co si nevytvoříme, to nemáme.  

Hm. A jaký vlivy a jak působí v tý výchově? 

Myslím, že Seton primárně využil tu indiánskou romantiku, o tom on tam i mluví, proč různí rádci 

mu vyčítali, že proč si nevzal raději rytíře nebo lovce kožešin nebo první pionýry nebo misionáře 

za vzory, ale oni ti indiáni to přece jen táhnou tou svobodou, právě tím uměním se v přírodě 

vyskytovat a přežít v tom, tou touhou po svobodě, osobní zodpovědnost, rodina jak drží 

pohromadě… a plus ještě to vnější takové to malebno okolo, a mají ten etos z té romantiky, kterou 

tam mají spíš díky reklamě, nicméně každej to tam tak asi cejtí a většina mladých kluků si 

představuje, jaký by to bylo sedět na tý prérii na koni, péra vlajou ve větvi a pádíš někam k západu 

slunce, tak je to pěkný… A myslím, že i tady toto je hrozně silnej motiv pro to, aby si člověk něco 

zkusil. Někdo u toho vydrží míň, jsou to woodcrafteři, kterých si hrozně vážím, kteří vědí o přírodě 

mnohem víc než já a furt je od nich se co učit. Vyšší věk moc nemají, ale není to ten cíl, lidi jako 

woodcrafteři, jako kamarádi jsou prostě výborní a mám je rád. U Indian Corralu je to o něco víc 

zaměřený na ty indiány, jak na tu stránku zevní, tak i na tu řekněme spiritualitu – jsou lidi, co jdou 

víc do hloubky, kdy ti indiáni jsou cíl, snaží se k nim přiblížit, jsou to lidi, co jezdí do Ameriky, 

jsou součástí těch domorodých komunit a… Honza Ullrich je  jedním z lidí, kteří revitalizujou 

lakotštinu.    

No to je těžko uvěřitelný ten jeho příběh, jak se sám naučil lakotsky a pak tam přijel a začal 

na ty indiány mluvit – ale starou lakotštinou, kterou se naučil z těch misionářských zdrojů… 

To je fascinující příběh.  
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Hm, slyšel jsem takový žertík, že když promluvil na toho prvního Lakotu někde v hospodě nebo na 

pumpě a on se ptal, odkavaď on je, a Honza mu říká Czechoslovakia, tak ten indoš se zřítil smíchy, 

protože čekosluvakia znamená v lakotštině „mastím si pohlaví“.  

To jsem nevěděl. 

Takže tito lidi tady taky jsou, říkal jsem Píta Ominí zase k Černonožcům hodně, Roman Tadič je 

zase na Šajeny hodně, takže má tam ty známý kamarády, tím jak tam ti lidi jezděj častěj, někteří 

z nich dělají výrobky i pro ty indiány, pro obchodníky, kteří s těma komunitama zase žijou a tak, 

tak si tam vytvořili už nějaký vztahy zajímavý a už je to o tady těch věcech vnitřních, tak by bylo 

zajímavý si povykládat s nima. Já mám načtený, ale jinak jsem spíš jako vnější pozorovatel, jako 

bysme se dívali klíčovou dírkou do jinýho světa… a ten svět je krásnej, vidíme tam to, co chceme, 

ale ten komplexní pohled je samozřejmě nutně pokřivenej a nedostatečnej a je dobrý si to 

uvědomit. Občas se taky stává, že tam vyjedou nějací běloši a začnou tam ty indiány v rezervacích 

poučovat, co mají a nemají, že to mají šitý blbě nebo něco takovýho. Není divu, že někdy ti indiáni 

jsou na to trošku alergičtí... Právě na ty střední pláně, teď už to není tak silný, ale v osmdesátých 

nebo devadesátých letech, jak začaly v Německu prázdniny, tak spousta takových hobbystů a 

hledačů osvícení různejch, tak to měli takový vraní žert, když Vrána vyjde do prérie a zahledí se na 

hvězdy, co má za zádama? Němčoura. Když jsem byl na pow-wow v Montaně, tak to tam jeden 

vykládal a toto tam říkal jako žertík a málem to zbouralo ten stadion. Všichni věděli, co myslí, 

takový prostě žertík no.  

Taky už jsme to zmiňovali, ale je tu otázka, jaký vnímáš obecný specifika woodcrafterský 

výchovy? 

Ještě bysme možná mohli ještě k tomu bodu předchozímu, jsem se zakecal blbě, k té výchově. To 

jsme říkali o té inspiraci těma indiánama a potom o tý přírodě jsem mluvil dlouhodobě, je tam 

spousta poznej ptáky, bezobratlý, rybky, trávy, stromy, keře, kapradiny, aby věděli, co mají hledat 

vůbec. A další věc jsou potom práce rukama, různý vyřezávání, výrobky kde čeho, práce se 

sekerama, s pilou, takové co začíná být skoro exotické umění téměř, aby někdo uměl ohoblovat 

desku, vyrobit si nějaký základní nábytek, lavice, to jsou spíš takový výzvy, nejsou to požadavky, 

odškrtáno, aby ses posunul vejš. Jsou to takový nápady, co bys mohl. Jsou tam určité úrovně pro ty 

typy, co jsou soutěživější nebo potřebují nějakou metriku svého úspěchu, jsou tam nějaké počty, 

šlechtické tituly, aby se člověk mohl posunovat. Někomu to vyhovuje, někomu ne, není to tak, že 

by někdo musel, je to spíš věc individuálního rozhodnutí nebo vůle, případně nálady v té komunitě. 

Jsi tu dva roky a tady ti chybí do třetího světla tady ty dva, proč si to nedoděláš? Takže tak no a 

další věc je, že se tady často objevujou hrozně zajímavý lidi, kteří mají co říct, takže ta atmosféra 

mě tady připadá hrozně taková dělná, činorodá, přátelská, nekonfliktní… Vždycky když někdo 

táhne dvě těžký klády, tak většinou někdo odloží hrnek s čajem a řekne kam to táhneš, dej mi 

jednu. Přece jenom ta liga není až tak velká, spousta lidí se navzájem zná, všichni se na to táboření 

těšíme, vidíme se jednou do roka, je co si říct, poučit se, o čem povykládat, kde sehnat starý korále 
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třeba a tak. Připadá mi, že ti lidi jsou celkem štědří, takže jsou tu hostiny, zvou se, navštěvujou se ti 

lidi, dávají si dárky. Dělá se tu tradičně dražba, kde se recyklujou věci od starších dětí pro menší, 

vyměníte to za polínka, když vidíte, že tu máte legíny, který můžete hodit do placu staré a máte tam 

mladýho kluka, kterej nic nemá, tak mu to dáte za náruč dřeva nebo za třicet kliků nebo něco 

takovýho, a ještě je u toho sranda. To je taky důležitý, že to je zábava. Organizujou se tu plnění 

nějakých činů, jsou nějaký soutěže tradiční nebo netradiční, jak bylo to prkno dneska. Taková 

blbost, ale přitom se fandí, fanynky jsou, fankluby, prostě jako sranda. To si myslím, že je taky 

důležitý.  

To v podstatě odpovídáš na tu další otázku: Jaké vnímáš specifika a přínosy woodcrafterské 

výchovy řekněme? Tys toho hodně zmínil všechny věci, tak jestli je třeba ještě něco, co by tě 

k tomu napadalo jinýho dalšího? 

Dycky se diskutuje nějakou dobu, proč je ten woodcraft v čem je rozdílný oproti skautingu nebo 

pionýru a oni z toho vyplynou nakonec, že ti indoši, protože to je vizuálně nápadný, ale já si 

myslím, že to je věc celého systému, je dotaženější, propracovanější, přesahuje až do takových 

v těch vyšších úrovních i přesahuje do sebepoznání, sebepovznesení k takovému pocitu jako 

spokojenosti, že se někomu něco povedlo a že stejně furt máš před sebou cestu dalekou. Ti, co jsou 

v tom woodcraftu jedou dlouho, jsou pokročilejší, tak vlastně furt vědí, že je kam směřovat, furt je 

se o co snažit. Pak vidí ty lidi toho Bobra, který ve svých 94, nebo kolik on má, laboruje tady po 

louce s GPS, zaměřuje družice a říká: „Na facebooku jsem se onehdá seznámil s takovým 

chlapíkem…“ Tak si řekne člověk: kurňa, stojí za to žít, že. Jsou tady takové věci jenom pro srandu 

nebo pro ty, co dotváří tu atmosféru, je důležitý, třeba támhle to dusátkový týpí, funguje to jako dar 

lize, je to ligový, akorát se o to stará ta naše partie. O všechno se někdo musí starat osobně, jinak se 

to rozpadne. Je to takový prostor, kdokoliv si tam může zajít, sednou, vzít svačinu, nebo děcka, 

když se tu vytváří nějaký partičky, udělají si radu, pak si klidně tam něco vyrobí, nějaká mladá 

dvojice a nechce, aby celej tábor je pozoroval od večeře, tak tam spolu sedí a vykládají si, tak si 

tam můžou zalízt. 

Dostaneme se k třetímu bodu, to se týká duchovního rozměru, tak otázka, co si pod tou 

spiritualitou indiánskou nebo jakoukoli jinou představuješ, co to pro tebe znamená atd.? 

Já k tomu mám hlavně velikej respekt a nechávám to indiánům. Takže já třeba ani dýmku 

nepoužívám, mám, v mladistvé nerozvážnosti jsem si udělal, ale posledních deset let nebo kolik 

jsem ji neměl venku z toho pytlíku. I mezi těma Lakotama jsou tak hrozně individuální rozdíly, jak 

to kdo chápe a vnímá, takže vnímám tady ten hlubokej vztah k tomu universu, jakýmusi 

generálnímu principu, ať to nazývá každej, jak chce, jestli je to Matka příroda, Manitou… je to 

hrozně individuální a připadá mě důležitější respekt k tomu, v co věří ti ostatní, aniž by jim člověk 

vnucoval ty svoje představy, že on to kolikrát vidí stejně, jinak… To říká i ten Seton: Když vidíš 

někoho, kdo věří, že něco uctívá, tak on to opravdu uctívá. Takže se snažím ty symboly, o kterých 

vím, že těm indiánům na tom záleží, tak se snažím to nepoužívat. Snažím se dělat svý, rád si 
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někoho poslechnu, kdo má co říct k tématu, ale to že někam jdem a dělám nějaký to očišťování 

kouřem, a to jako obecný, základně principiálně bazální, obecně základní postupy, který používají 

komunity po celým světě nezávisle na tom. Takže to tady třeba využíváme, děláme potní chýši, to 

mi připadá, že je taky výborná věc, to mi připadá, že ti indiáni, i když tvrdí, že to tak je, že na to 

nemají žádný copyright. Ale asi na ten obřad jeden, jak to probíhá, ty jednotlivý kroky, jak to 

popsal Černej jelen třeba, tak to se snažím asi spíš nedělat a dělat to po svým. Je dobrý sednout, 

zamyslet se, soustředit se, snažit se oprostit od toho vnějšího a nechat postupovat sebou ten dojem a 

tu atmosféru v té komunitě. Zamyslet se nad věcma, který nás trápí nebo jsou pro nás důležitý, to si 

myslím, že je v pořádku a že bych měl pronášel nějaké modlitby v lakotštině, to si myslím, že nám 

nepřísluší. Když si čtete ty zásady, jak to dělá Čenej jelen, jinak to dělají Vrány, jinak je to celá ta 

filosofie u Šajenův, jinak je to u Vran, jinak je to u Nez Perce… I ta konstrukce základní, myslím, 

že většina těch lidí, co to provozuje, někteří tím dokonce vydělávají na živobytí, tak bere více méně 

jako základ a jedinej výklad toho Černýho jelena, tak to je, to se dá přečíst za večer, to mi připadá, 

že je trošku levný k tomu přistupovat jako rychlokvaškový a je to něco jinýho, když se modlí 

někdo, komu opravdu jako teče do bot, jedná se mu o kejhák a umírá mu někdo v rodině, tak ta 

modlitba má jinou sílu, než když si někdo odříkává tu formulku, to je potom jakýsi placatý. Tady 

s těma obřadama je to stejný. Když jeli chlapi na válečnou výpravu, nikdo nevěděl, jestli se vrátí 

nebo nevrátí, tam o ten kejhák opravdu šlo, spousta z nich se nevrátila nebo nikdo z nich, a protože 

ti indiáni byli velcí hráči, gambleři vlastně, to pro ně byl největší rajc ta válka a cesta jak se dostat 

nahoru, proto oni furt bojovali. Aspoň v té válečnické kultuře, to, co znám klasické pláně – válku 

která trvala 250 let ani ne – tak to prostě bylo to, po čem ta válka byla, ten největší adrenalin, kterej 

mohl bejt, a cesta k úspěchu, kdy se z kluka nemajetnýho, tzn. že neměl koně, že se z něj mohl stát 

respektovanej válečník, koně si mohl nakrást nebo ukořistit, protože když někdo ty koně získával, 

tak je ukořistil, když je někdo ukořistil od něho, tak to ukradl – to je takovej sémantickej rozdíl, 

sprostě mu je šlohnul, takže se musí potrestat. Takže tím pádem to je neustálej koloběh činů, 

přečinů, nebo domněnek, zločinů a pomst za nich a tohleto tak nemůžeme nechat, tak to udržovalo 

tu společnost pláňovou ve varu a napětí, nikdy jste nevěděl, kde na vás někdo vlítne, zastřelí tři 

chlapy, který jsou nejblíž nebo ženský, to je jedno a zase někam zmizí do prérie. Pak se udělá 

trestná výprava. Když si pak čtete tu historii, to je plné těchto historek, spousta dobrodružství a 

rytířskejch činů, nebo naopak plný hrůzy… a oni to kolikrát brali jinak. Je to jinej svět a nemůže se 

brát podle současnejch měřítek, takový ty ptákoviny jako že indiáni byli největší ekologové, to je 

kravina. 

To je právě takový to klišé, že indián je environmentální idealistickej vzor… 

Ale museli přežít, nemůže člověk té přírodě úplně člověk čůrat na záda, ona mu to vrátí. Ale to, že 

by se s nima člověk bavil o ekologii, aby pochopili, o čem se s nima člověk baví, tak si myslím, že 

by to vůbec nepochopili. Když bylo místo špinavý, tak se táhlo jinam. Když nebyli bizoni, táhlo se 
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jinam, když byli bizoni, tak se z nich vyřízly jen jazyky a vzaly se jen pěkný kůže, ostatní se 

nechalo shnít. 

To právě musím říct, že to mě dost překvapilo, když jsem o tom četl, protože právě i Černý 

jelen a podobní povídali o tom, že lovili, kolik potřebujou, a všechno zpracujou do morku 

kostí a tak dále… A pak zase v jiných pramenech se píše, že to tak vůbec nebylo, že mnohdy 

si nastříleli, co to šlo, a brali jazyky a kůže, ještě k tomu si brali jen z mladých… 

Zase jak kdy, byla to třeba kmenová strategie, třeba o Šajenech se říká, že byli hodně spirituální, že 

ti třeba tam opravdu ty válečný společnosti velmi bedlivě dbaly na to, aby se nelovilo tím 

systémem, že se prostě vlítne do stáda a ááá a postřílí se… to stádo se rozprchne, že. Potom máte 

sice tři dny hostinu, že máte břicha s průměrem metr dvacet, ale ono to pak bude a stádo je 

zaplašený že. Takže ti Šajeni se kolikrát pohybovali za tím stádem a jeli takhle třeba tři měsíce. 

Vždycky si zalovili, co potřebovali, a pokud možno potichu a nějakým systémem na to dohlíželi. A 

některý kmeny na to úplně zase prděly – když neměly dost, nebo když bizoni nepřišli, tak to kurňa 

šaman nestojí za to, je za prd, neschopnej. Hrozně zajímavé jsou třeba zápisky generála Dodge, 

Thirty-Three Years Among Our Wild Indians se to jmenuje, a to byl plukovník, kterej prožil třicet 

let vlastně na hranici, v těch indiánskejch válkách to prošel všechno možný, Komanče, válku 

Rudýho Oblaka až pak po Little Big Horn, nebo dělal dohlížecí jednotky v rezervacích a trestní 

jednotky a tak. Takže ten s nima byl ve velmi intimním kontaktu a popisuje to, jak on to chápe po 

bělošsku, ale taky celkem chápajícím způsobem. Byl lovec, důstojník a průvodce a zvědy, nebo 

když dělal v rezervaci, tak musel s těma náčelníkama nějak vyjet, tak se bavili u ohňů, že jo, hoří 

oheň, vykládáš si a říkal, co vy tady tohlento, jak vy to máte s tím pánem Bohem a tak. A tam to 

zapisuje a je to takovej živej jazyk a hrozně dobře se to čte. Nebo ještě výborná knížka je John 

Tanner, Dvacet let v indiánském zajetí, to vyšlo i v Čechách, to je 1840 tak nějak. Jeho zajali jako 

malého kluka Odžibvejové, takže to je zase na hranici, je to taková ta odžibvejová versus Santee 

Dakotové, a ta, a ten to popisuje, jak to je. 

John Tanner? 

John Tanner, Dvacet let v indiánském zajetí… Výborné jsou Deníky Lewise a Clarka, to je 

editovaný, pak Catlin, to je klasika, ten to viděl hodně romanticky, pak výbornej primární zdroj je 

Edwin Thompson Denig: Five Indian Tribes of the Upper Missouri – to nevyšlo česky zatím. Dá se 

to stáhnout v PDF, případně i ty jednotlivý kmeny… Je borec, kterej dělal šéf obchodníka Fort 

Union, asi patnáct let, a sepsal takové ty etnografický věci. Pak jsou primární zdroje výborný, když 

měl Hudson Bay takový ty jednotlivý trading posty, tam byl vždycky nějakej šéf, chief factor mu 

říkali, a protože se zakládalo britský muzeum a chtělo trošku rozšířit sbírky a začala etnografie, 

kolem toho roku 1830, 1820, britský impérium, takže chtělo po těch svých exponentech, co měli 

různě po světě, ať právě píšou. Dali jim seznám témat, ať po večerech, za nocích, za blizardu, po 

večerech v zimě, až nebudou mít co dělat, píšou k těm tématům, lokálně, co domorodci co oni na 

to. To je taky výborný, některý jsou lepší, některý jsou tak jako sušší… Pak deníky jsou, ti různí 
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misionáři, otec De Smet [Pierre-Jean De Smet] je výbornej. To byl misionář, tady na severozápadě 

založil misii v rezervaci pro kmen Flat Head (Plochý hlavy), ale jinak měl severozápad, byl 

ústřední postava, když byly války na severozápadě, všude to prostě kvasilo, armáda, osadníci, 

neštovice, Hudson Bay, američtí obchodníci, presbyteriáni, metodici, katolíci, všecko to tam bylo. 

Ty jednotlivý šlechtický rodiny, všichni se to snažili vyvažovat, jak s obchodem, jak s penězma, co 

s budoucností, komu povolit, komu ne, pozemky už tam začínaly bejt, o krávy se jednalo, mazec, 

mazec, to miluju… 

Mám otázku přímo na informační nebo inspirační zdroje v indiánství? To jsi vyjmenoval 

velmi bohatý spektrum všeho možnýho. 

A to jsou i internetový diskusní skupiny a kongresy na to jsou a muzejní tisky a já už v tom jedu 

dlouho, tak nějaký kontakty mám. Mám další vášeň, já projíždím ty depozitáře těch muzeí, 

vždycky se nějak snažím se dostat dovnitř pod jakoukoli záminkou, to jsou věci, který nejsou 

publikovaný nikde. Mám plný skříně, šteláře nádherných věcí, z toho já su úplně hotovej. 

Teď zvláště tím, jak se všechno digitalizuje, právě i ty muzejní sbírky, to je mazec. 

No je to, když to držíš v ruce, ty legíny, nějakou tu výšivku, jak je tlustá kůže a dobře vyčiněná, 

stehy, obrátíš si to na druhou stranu, zjistíš, že tam něco je, že na šatech zevnitř je takový malý 

visáček. Proč to, není to jen na jedním, diskutuješ, aktivizuješ skupinu, kdo o tom něco ví a takhle.  

Pak tu mám ještě otázku na ty indiánský obřady. Tak jak to vnímáš, už ses o nich zmiňoval 

lehce, třeba o tom ještě něco, co by tě k tomu napadlo? 

Je to hrozně individuální, jak to kdo asi cejtí. Já si myslím, že jakýsi slavnostno je hrozně důležitý a 

je to umění vybudit to, aby ta komunita, že je něco jinýho je, když se jde na nákup a něco jinýho je, 

když se světí týpí. Myslím, že když se použijou nějaký základní principy, že to asi jakoby nevadí a 

s tím asi nějaký zásadní problém nemám, ale třeba už lakotsky nebo modlitby v tom původním 

jazyce, to už je pro mě třeba za hranou. Je to spojený s tím, že se lidi nějak oblečou, když jdou na 

koncert, tak si vezmou šolnu a tady to tomu taky dodá, když se navlečou do těch hadrů a do těch 

cajků a hnedka se děje něco jinýho. A třeba ten Ablákela, kterýho máš v pořadníku, tak třeba na ty 

jeho obřady, když to dělá podle sebe, tak na ty já chodím třeba hrozně rád a líbí se mi to, než když 

to je něco takovýho, to prostě cejtíš, že to je úporný nebo na povrchu nebo jakoby hra na něco, ale 

ty emoce, že by to vymáčklo z člověka, to jako nedá. I když vnějších atributů je milion, tak to něco, 

prostě je to potřeba víc no… Taky víš, že jestli chodíš do kostela, že je rozdíl podle toho, kdo na té 

kazatelně je a jak to vypráví a v jakým je stavu. Za někým si… říkáš kurňa, to je zajímavý, to bych 

si nikdy neřek, já sem zajdu třeba i příští nedělu, no a bude něco vykládat a že si myslím, že to 

obřadnictví a tak, že to je s tím… 

Co třeba vize, hledání vize, jakou s tím máš zkušenost, nebo jestli hrálo nějakou roli v tvém 

životě nebo tak?  

Ne že bych něco nezkoušel – zkoušel – ale mně to nic nepřineslo zvláštního, kromě toho pocitu, že 

jsem to zkusil, ale nějaký osvícení mě nenavštívilo. Spíš jsem z toho měl takovej dojem, že se jako 
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víc soustředím a že jsem si tam uvědomil, jak hrozně mám rád svoji rodinu a manželku a děti a tak 

a že mám rád svý kamarády a tu komunitu. Člověk to cítí hodně intenzivně. Ale jak měli ti někteří 

ti indiáni, že jim byl seslán nějaký posel nebo poselství, ochránce nebo anděl strážný třeba, tak 

někteří na to byli, celá ta kultura na tom byla založena, byla to otázka štěstí, jestli ta kulka hvízdne 

nebo poletí deset centimetrů vedle a trefí. A aby oni dostali tu power, tu sílu, tak na tom byli závislí 

úplně. Třeba až budeš číst, hodně na to je Dvoje legíny, Two Legins, autor Nabokov, to byl příběh 

nějakýho vraního válečníka, tak z toho úplně vysvítá, kdyby toho ochránce neměli, tak byli šílení 

strachy, že jsou v tom světě úplně nahatí jako. Takže i třeba potom ti misionáři po nich chtěli, že ty 

svoje medicíny, aby když se pokřtili a stal se křesťanem a „dobře, tak teď gratuluju, vezmi ty svoje 

štíty a ty vycpaný ptáčky a tady to spálíš přede všema“ – to se dělo. Takže si myslím, že tak silnou 

tu emoci tady má asi málokdo. Tady se nám nikomu nejedná moc o život většině, i jako takový to 

bytostní existenční drama duševní má málokdo z nás na to, aby si byl schopen si vyvolat tu emoci 

natolik silnou. Navíc jsme v jiným kontextu, úplně. Takže já i tady co třeba liga dělá ten obřad, ty 

vize, tak si myslím, že to je dobrý nebo dokonce výborný, že to je hrozně intenzivní zážitek, ale zas 

to má jenom ten s těma indiánama to má společný jenom ten nápad. Stejně si to každej udělá 

individuálně potom sám. Ten nápad vůbec jenom vypravit a strávit noc medikací, případě víc nocí, 

případně bez nějakého toho jídla nebo tak, tak je to dobrý, ale myslím si, že když by teda někdo 

došel k nějaký katarzi opravdu velký, tak oni měli medicinmana, kterej to potom vysvětlil, udělal to 

na míru, udělal takovou tu psychoterapii a takhle… Když by někomu opravdu nějaká pecka přišla, 

tak málokdo s tím tady umí zacházet. Takže jako chtít se dostat tady trošku do těch vyšších sfér si 

myslím, že je trošku hraní si s ohněm. Však tady seš na husitský fakultě, že jo, tak tady ty silný 

spirituální zážitky, meditace, řády meditační a tady tohleto, to je dost podobný, že. Jako vnější 

forma je možná trošičku jiná, někdo tam má křížek, někdo tam má slunko, někdo tam má 

kroužícího orla, někdo má svíčku v cele, ale jako ten princip toho sebepoznání, aby ty hluboký 

vrstvy vědomí se přestaly brzdit tím vyšším já, tou roztěkaností vnější, tak jako to tak je. 

Mě jako to napadlo, já jsem vlastně i na to narazil, že existujou i různý psychologický 

interpretace, hlubinně-psychologický, který vysvětlují různý vize nebo něco podobnýho, že 

jako z hlubin toho našeho nevědomí na nás vypluje něco, co potom naše vědomí musí nějak 

integrovat, no a je to trochu opravdu hraní si s ohněm, že jo.  

Jdeš pod tu hranici tak jo, tam když pod ní zas nejdeš, tak je to dobrý, tak jako posedíš u ohně. 

Myslím si, že tady v tomto v té jednoduché horní vrstvě, že to je výborný a dál bych co se týče 

organizace ligy, myslím, že dál bych nechodil, protože… je tady málo lidí, jestli vůbec někdo, kdo 

ví, co potom s tím. Když se džbán rozbije nebo praskne, jak ho zase spraví. Což oni asi měli, jako 

jsou lidi, kteří dělají všelijaký ty šamanský věci, to se budeš muset pobavit s nima. Já jsem do toho 

nešel, mně se líbí to Ablákelovo pojetí, takový jako řekněme občanský a individuální a spíš jako 

vnitřní do sebe. Tak co tam máš dál? 



101 

Už se dostáváme právě ke konci. Jaký máš vztah ke zvířatům, k rostlinám a obecně 

k přírodě? 

Pozitivní, já jím všechno. 

Hezký.  

…Neubližovat samozřejmě zbytečně, ale jako vegetarián nejsu.  

Ty už jsi to taky zmiňoval v podstatě, i co se týká přírody jako obživa, druhá věc je nějaká 

sounáležitost a něco takovýho. 

Něco jinýho je, když máš farmu, ovce, tak to podřízneš no, slepicu taky, kachnu, áá kachna. Tak 

ale bereš to jinak, než makrobiotický obyvatel paneláku, kterej to vidí jatka na videu a rozdurdí se. 

To je zbytečná krutost, toto samozřejmě ne, ale jsme všežravci no. Ale i tady to, jestli třeba 

zašlápneš mravence nebo necháš brouka běžet, všude slimáci tady jsou, který nesnáším, tak čím víc 

o tom víš, tak víš, že každej ten svět je sám pro sebe, ohromnej, že to je vesmír různejch světů a 

potom k tomu člověk přistoupí, že toho slimáka hajzla mohl rozšlápnout, ale když to není 

v zahrádce s rajčatama, že mi je ožužlávaj, tak co no. Ono se to nějak samo zreguluje stejně… 

Pak co se týká indiánských jmen nebo lesních jmen, dá se říct, jestli jsem tomu porozuměl, je 

to určitá obdoba toho, co indiáni měli za svá jména ve svý podstatě. Tak vlastně jaký to má 

význam pro tebe, s čím to máš spjatý, k čemu to je pořádně a tak? 

Zase je to taková… je to pro atmosféru a ještě my tady máme v lize tradici lesních jmen, právě 

když člověk projde nějaký to sezení na tom kopci a vrátí se hypoteticky jako nový člověk, tak se 

mu třeba dává jméno nový jo. Ale i na tu hanblečheyapi – vizi jakoby večerní – tak na tu taky 

nechodí kde kdo, ale většinou že se ta parta nějak jako sejde, že se říká co třeba tady ten Peťa, jestli 

už na to nemá nebo nemá, jestli by to bylo zbytečný a když se shodnou, že jo, tak za ním zajdou 

nějací ti stařešinové a „ty, Peťo my už jsme o tobě mluvili… co kdybys šel na tu… myslíme si, že 

už bys, jestli chceš, tak bys na tu vizi mohl jít. Tak řekni, jak to chceš, až budeš mít dojem, že jo, 

tak nám zhruba řekni, začali bychom to dávat dohromady.“ Je pěkný, když se člověk vrací a ostatní 

na něj čekají s nějakým obřadem a když tam dostane to jméno, tak je to takový pěkný no, dojemný, 

někteří u toho pláčou. No ale beru to tak, že ty jména by měly bejt na tu osobu, individuální, 

neurážlivý a měly by o tom člověkovi něco říkat, ať už je to nějaký popisný jméno, že by se 

recyklovaly jména slavnejch náčelníků nebo tak, tak to si myslím, že je kravina.  

Pak ještě něco co se týká orlích per, už jsi se zmiňoval, tak co to vlastně znamená pro tebe, 

jaký v tom vidíš význam a tak? 

Je to symbol toho, že člověk nějakej ten čin udělal… No já jich moc nemám zase že. Pro ty, co jsou 

víc říkám metričtí, tak si myslím, že to je dobrá věc vnější, když někdo přijde a ….salutuj, že to 

může bejt motiv, aby se ten člověk posunul dál, ale je tu spousta hrozně kvalitních, chytrejch lidí, 

kteří o tom, co vědí nemusí mluvit doširoka a když prostě necejtí potřebu někomu dokazovat něco, 

je to hrozně individuální, takový svobodný, to se mi třeba na tom woodcraftu líbí, spíš taková 

atmosféra, že by se to mělo dělat, v některej komunitách se na to úplně prdí, v některých zase 
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naopak, zvláště kde jsou ty dětský kmeny, tak je to takovej ten štengr, aby ti lidi něco dělali a má to 

zdravou řevnivost mezi jednotlivýma družinama nebo partiema, tak se to dá s tím dobře pracovat 

pro toho vedoucí. I pro nás, co už jsme jako starý škrožle, tak… je to taky individuální věc už. Jako 

už těch činů neděláme tolik, jako jsme jich dělali dřív, oni jsou taky čím dál těžší.   

No a úplně poslední otázka – téma smrti, jaký k tomu máš postoj, co to pro tebe znamená to 

téma a tak? 

Patří to k životu, já su doktor, čili já se s tím potkávám každou chvilku že. Takže pokud ten člověk 

odejde smířenej, vyrovnanej s tím, že si prožil bohatej život, tak nikdo nebude žít věčně a já dělám 

hodně s onkologickejma pacientama, takže tam v rámci paliativní medicíny, tak se snažíme přispět 

k tomu, aby ten člověk odešel jako člověk, bez bolesti, pokud možnost s co nejzdravějším 

rozumem a v kruhu rodiny a tak nějak jako vyrovnanej se skutečností, smířenej s tím. Když je to 

malý děcko, mladej člověk, mamka s ročním dítětem, tak samozřejmě je to těžký, to chápu, že 

jakoby nemají odžito na tom světě tolik, co jejich vrstevníci a na co měli potenciál, ale tak to prostě 

je. 

Je třeba kolem toho něco ve vztahu k tomu indiánství nebo woodcraftu? Co třeba nějakým 

způsobem má nějakou souvislost s tím tématem pro tebe třeba? Možná že ne třeba. 

Možná částečně je, aspoň se o to snažím, takovou spíš toleranci k tomu, k individuálním přáním a 

tužbám toho odcházejícího. 

 

 


